
     تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای )نوبت اول(

شركت خدمات حمایتی كشاورزی  استان قم

    شناسه گهی:1494220

دارد نظر  در  کشاورزی  جهاد  وزارت  به  وابسته  قم  استان   کشاورزی  حمایتی  خدمات   شرکت 
انجام امورحفاظت فیزیکی خود را  از طریق برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانكاران 
واجد شرایط واگذار نماید . کلیه مراحل برگزاری مناقصه از "دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد و... " در 
بستر سامانه تدارکات الكترونیكی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است 
مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای 

الكترونیكی)توکن( را جهت  شرکت در مناقصه محقق سازند، 
2002001475000003 سامانه:  در  مناقصه  آگهی  انتشار  تاریخ  و  فراخوان   1-شماره  

 روز شنبه مورخ 1402/02/23 
2- نام و نشانی مناقصه گزار: شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم   به آدرس قم بلوارامین میدان 

ارتش بلوار شهدای روحانیت سمت چپ شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم  
3-هزینه خریداسناد مناقصه:مبلغ 500/000ریال می باشد که از درگاه بانکی موجود در سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت انجام می گیرد.
ساعت 19 لغایت  مورخ 1402/02/23   شنبه  روز  از  سامانه:  از  مناقصه  اسناد  دریافت  زمانی   4-مهلت 

 روز چهار شنبه مورخ  1402/2/27
 19 ساعت  تا   :-pdf بصورت  سامانه  در  پیشنهادی-بارگذاری  های  پاکت  ارائه  مهلت  آخرین   -5 

روز یکشنبه  مورخ 1402/03/7
*لازم به ذکر است پیشنهادات ارسالی باید حداقل 45 روز از تاریخ آخرین روز تسلیم پیشنهادها اعتبار داشته باشند.

6-تاریخ گشایش پیشنهاد ها:  دوشنبه  مورخ 1402/03/08 ساعت 11 
و  میلیون  شش  و  پنجاه  هشتصدو   (   856/686/260 مبلغ:   کار  اجرای  فرآیند  تضمین  نوع  و  7-میزان 
ششصدو هشتادو شش هزارو دویست و شصت  ریال ( که به  دو صورت ضمانتنامه بانکی و یا پرداخت 
بانک  نزد    IR250100004001039704005791 شماره   شبای  بحساب  واریزی(  )فیش  نقدی 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران بنام خزانه داری کل از طریق دستور پرداخت ساتنا یا پایا با شناسه واریز 

30503977626350065000000000006 قابل ارائه می باشد. 
8-آدرس و زمان تحویل اصل تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار:اصل تضمین شرکت در فرآیند ارجاع )الف(علاوه 
بر بارگذاری در سامانه، می بایستی بصورت فیزیكی و در پاکت دربسته و ممهور، حداکثر تا پایان وقت اداری روز 
یکشنبه مورخ 1402/03/07 به دبیرخانه کمیسیون معاملات مناقصه گزار در آدرس فوق الذکر تحویل و رسید 

دریافت شود.
ضمنا جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانید ضمن تماس با  شماره تلفن 02532603101  به  آدرس اینترنتی 

شرکتwww.assc.ir وآدرس  پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات  http://iets/mporg.ir نیز مراجعه فرمائید.
-شماره تماس پشتیبانی سامانه 1456 ) تماس با دفتر ثبت نام در سامانه اداره کل صنعت ، معدن و تجارت استان 

قم  بشماره  37109101 – 025

روزنامه
24 اردیبهشت ماه 1402  23 شوال 1444   14 می 2023  شماره 5726  سال بیست و ششم  5000 تومان یکشنبه 

رییس مرکز پژوهش های مجلس: 
مردم، خودروساز و حاکمیت
از بازار خودرو ناراضی اند

رییــس مرکــز پژوهش هــای 
مجلس گفت: موضوع خودرو 
در کشور به گونه ای شده است 
کــه هــم خودروســاز ناراضی 
اســت و هم حکمرانی در این 
زمینه دچار مشکل شده و هم 
مردم از قیمت و کیفیت خودرو 
گله مند هستند، پس نیاز است 
تا در این زمینه بازنگری هایی...

وزیر اقتصاد:
ایران و عربستان در مسیر تعاملات 

مناسب اقتصادی قرار دارند

5

ناصر ایمانی :
دوقطبی سازی درجامعه به وحدت 

عمومی آسیب می زند
وزیر امــور اقتصــادی و دارایی 
گفت: ایران و عربستان در مسیر 
تعاملات و مناسبات اقتصادی به 
جمع بندی های خوبی خواهند 
رسید. ســید احسان خاندوزی 
کــه بــرای شــرکت در اجلاس 
ســالیانه بانک توسعه اسلامی 
در جده به سر می برد در حاشیه 

این اجلاس در مصاحبه با...

فعال سیاسی اصولگرا  با بیان 
اینکه دو قطبی سازی در جامعه 
بــه وحدت عمومی آســیب می 
زنــد، گفــت: در هیچ کشــوری 
اندیشمندان و یا دولتمردان آن، 
تشویق به دوقطبی سازی و ایجاد 
ایمانی  حاشیه نمی کنند. ناصر 
در گفتگویی با اشاره به ضرورت 

پرهیز از ایجاد دوقطبی ... 22

با هدف حفظ میراث مکتوب؛

اسناد ارزشمند مردم قم 
جمع آوری می شود

4

4

2
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

كشف 3تن مرغ گرم تنظیم بازاری از یک واحد قطعه بندی

آیت الله سبحانی دردیدار رئیس جمعیت هلال احمر:

تشویق مردم به سفرهای غیرضرور 
نادرست است

8

مشاور مدیرکل راهداری استان قم خبرداد: 

پیشرفت 45 درصدی طرح احداث تقاطع غیر همسطح باغیک - تفرش

آیت الله سبحانی تشویق مردم به سفر های غیر ضرور در روز های عید و 
تعطیلات را نادرست دانست و گفت: ایام عید و روز های تعطیل بهتر است 
به جای اینكه مردم در مسیر 13 استان در حال حرکت و تردد باشند، با 
اقوام در شهر و روستای خود رفت و آمد و به فقرا کمک کنند تا کمتر شاهد 
تصادفات مرگ بار و در مقابل آن شاهد کاهش ماموریت گسترده عوامل 

امدادی و جمعیت هلال احمر در مسیر ها باشیم. این مرجع تقلید ،پیش 
از ظهر روزشنبه در دیدار  رئیس و نماینده ولی فقیه در جمعیت هلال احمر 
کشور با اشاره به وقایع و حوادث سال های اخیر در کشوراظهارداشت : 
سیل، زلزله و آتش سوزی های اخیر نشان داد اگر نیرو های امدادی در 

شرایط بحران از آمادگی لازم برخوردار نباشند، با بحران جدی...

مسئول نمایندگی سازمان اسناد و کتابخانه ملی در استان قم 
گفت :مردم قم میتوانند اسناد ارزشمند و میراث مکتوب خود 
را به سازمان اسناد و کتابخانه ملی قم بسپارند. حجت الاسلام 
عباس دانشی مسئول نمایندگی سازمان اسناد و کتابخانه ملی 
در استان با اعلام این خبر گفت: اسناد اشخاص را اعم از کتاب و 

سند دریافت، بازسازی، تعمیر و اسکن می کنیم، اگر کسی مایل 
باشد این سند را خودش نگهداری کند نسخه اصلی را بازمی 
گردانیم و اگر نه اصل سند را در مرکز اسناد نگهداری می کنیم 
و نسخه کپی را به صاحب سند بازمی گردانیم. وی با اشاره به 

اینکه سال گذشته کتابخانه ی شهید بیطرفان از طرف ...

 

دبیر ستاد ملی مقابله با پدیده گرد و غبار با بیان اینکه هواشناسی باید سامانه 
پیش بینی و هشدار گرد و غبار در استان قم را به خوبی طراحی و اجرا کند، 
گفت: مهمترین مسأله برای مقابله با این معضل، حرکت به سمت سازگاری و 
روش هایی برای کاهش اثرات گرد و غبار است و در این راستا به اعتبارات ملی 
نیاز داریم. علی محمد طهماسبی بیرگانی در بازدید از کانون های فعال گرد و غبار 

در منطقه سراجه قم در سخنانی اظهار داشت: با توجه به خشکسالی های...

دبیر ستاد ملی مقابله با پدیده گرد و غبار :
مقابله با پدیده گرد و غبار در قم عتبارات ملی می خواهد
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مدیر کل حج و زیارت استان قم از اعزام 2600 زائر قمی در قالب 16 کاروان 
از سوم خرداد امسال خبر داد. سید حسین موسوی روزجمعه در گردهمایی 
آموزشی حجاج استان قم در ورزشگاه شهید حیدریان قم اظهار داشت: در سال 
جاری 577 کاروان از نقاط مختلف کشور از جمله استان قم به حج تمتع اعزام 
می شوند. مدیر کل حج و زیارت استان قم بیان داشت: 337 کاروان در روزهای 

آینده به عنوان مدینه قبل و 240 کاروان به عنوان مدینه بعد به سرزمین...

مدیر کل حج و زیارت استان قم:
۲۶۰۰ زائر قمی از سوم خرداد به سفر حج اعزام می شوند

4

آیت الله جوادی آملی:

مسئولان امنیت اقتصادی
 مردم را تأمین كنند

2 عکس: هادی چهرقانی
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چگونه بهره وری کشاورزی 
قم را افزایش دهیم؟

قم سالهاست از نبود برنامه ای جامع و قابل اجرا در 
چندین  است.  شده  متضرر  کشاورزی  الگوی  اصلاح 

دهه آزمون و خطا در اجرای ناقص برنامه های اصلاح الگوی کشت و ضعف در بهبود 
راندمان تولید، مزیت کشاورزی بسیاری از مناطق استان قم را دچار چالش جدی 
کرده است به طوری که ادامه حرفه کشاورزی در اغلب مناطق قم برای خانوار های 
روستایی صرفه اقتصادی نداشته و عواقب آن را اینک در مهاجرت، تغییر کاربری های 
گسترده و رهاسازی و بایر شدن سطح وسیعی از اراضی کشاورزی استان قم می توان 

مشاهده کرد. 
عدم مدیریت مسئله مذکور در کنار بحران کاهش منابع آبی در دسترس کشاورزان 
و تغییرات آب و هوایی تبدیل به یكی از مهمترین معضلات حال حاضر استان شده 
است. بنا براظهارات مسئولین سازمان جهاد کشاورزی قم، طی سال اخیر تلاشهایی 
جهت بهبود وضعیت موجود با برگزاری کاروان های ترویجی صورت گرفته است تا 
تغییراتی در الگوی کشت محصولات کم آب بر، مقاوم به خشكی، شوری و متناسب با 

مناطق استانی در دو بخش زراعی و باغی ایجاد شود. 
محمد رضا حاجی رضا رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم در حاشیه چهارمین 
کاروان ترویج الگوی کشت که در روستای قشلاق البرز بخش مرکزی قم طی هفته 
گذشته برگزار شد با تاکید بر اینكه این طرح قرار است در تمام دهستان ها و روستا های 
استان قم اجرایی شود، گفته است: تاکنون 40 دوره از 100 دوره برنامه ریزی شده 
در روستا های بخش مرکزی برای کشاورزان برگزار شده و قرار است تا در هفته آینده 
این طرح در شهرستان کهک هم اجرایی شود و یكی از اولویت های امسال جهاد 
کشاورزی استان قم اصلاح الگوی کشت با هدف استفاده بهینه از منابع آب و رسیدن 

به حداکثر بهره وری و حفاظت از منابع کشاورزی است. 
از قانون افزایش بهره وری بخش کشاورزی و منابع طبیعی مصوب مجلس شورای 
اسلامی درسال1389 بیش از یک دهه می گذرد. قانونی که در تبصره 6 آن تاکید 
شده بود الگوی کشت هر منطقه براساس مزیت های نسبی، ارزش افزوده، شرایط 
اقتصادی، شرایط آب و هوایی و حد بهینه آن در کشور، حداکثر تا شش ماه پس از 
تصویب، توسط وزارت جهاد کشاورزی برای هر منطقه تعیین و جهت اجراء ابلاغ شود 
و از تاریخ تصویب دولت موظف شده بود حمایت های قانونی خود از بهره برداران و 
تولیدکنندگان بخش کشاورزی و منابع طبیعی، با اولویت تولید محصولات راهبردی 

صورت دهد. 
آنچه مسلم هست در این بخش ترک فعل های گسترده ای در دهه های قبل رخ 
داده است و در خوش بینانه ترین حالت هم به نظر می رسد دستیابی به اهداف طرح 
و برنامه های تدوین شده در استان، آنچنان که باید و شاید موفقیت آمیز نبوده است. 
مانور مسئولین استانی در بازدید های رسانه ای متعدد از معدود مزارع موفق استانی و 
همچنین ارائه آمارهایی مبهم، معضل مدیران دولت های گذشته بوده است.  اجرای 
برنامه های کارشناسی، ارائه کارنامه دقیق و صحیح و پایش مستمر کمترین انتظار از 

مسئولین دولت فعلی است.  
انجام مطالعات خاک شناسی و ارزیابی کمی و کیفی اراضی به منظور تعیین 
توان تولیدی، طراحی و اجرای الگوی کشت در هر دشت بر مبنای توان اکولوژیک 
واحدهای هیدرولوژی، با در نظر گرفتن عوامل مختلف از جمله ظرفیت منابع آب، 
خاک، تنوع اقلیم، بازار، زیرساخت های موجود در کشاورزی و مسایل اجتماعی و 
اقتصادی به منظور مدیریت بهینه منابع، ارتقاء درآمد تولید کننده بخصوص کشاورزان 
خرده پای روستایی، از ارکان دستیابی موفق به بهبود وضعیت کشاورزی استان 
قم می باشد زیرا بیشترین بهره برداران بخش کشاورزی را در قم روستاییان تشكیل 
می دهند به  نحوی که کشاورزی به  تنهایی حدود 50 درصد اشتغال روستاییان در 

بخش های مختلف را به خود اختصاص داده است. 
اگر چه استقبال ضعیف از اجرای این برنامه ها در برخی بخش های قم نیز خود 
مسئله ای است که نیاز به کالبد شكافی کارشناسی دقیقی دارد اما ذکر این نكته 
در انتها ضروری است که پایداری در تولید و عرضه محصولات مناسب کشاورزی و 
صنایع تبدیلی با قیمتی رقابتی در گرو تعامل با کشاورزان نخبه و استفاده از ظرفیت 
کارشناسی استان می باشد. بر اساس آمار رسمی کشور کمتر از یک درصد از بهره 
برداران این بخش از دانش آموختگان کشاورزی می باشند و بیش از 80درصد بهره 
برداران دارای تحصیلات ابتدایی و یا بی سواد هستند. ضریب نفوذ دانش در بخش 

کشاورزی فقط 0/8درصد است. 
در این ارتباط آمار روشنی برای استان قم در دسترس نیست اما مدیران استانی 
نباید از ظرفیت کارشناسی سازمان نظام مهندسی جهت تسریع و اطمینان از 

دستیابی به اهداف طرح های اصلاح الگوی کشت غافل شوند.
 در کشور تجربه های موفقی از به کارگیری دانش آموختگان بخش کشاورزی در 
بهبود راندمان تولید در بخش کشاورزی ثبت شده است. به عنوان نمونه در طرح 
ناظرین گندم در سال زراعی 83-82 با بكارگیری 3600 نفر مهندسین ناظر مزارع 
گندم با تحت پوشش قرار دادنیك میلیون هكتار از اراضی کشور نسبت به سال قبل 
550 کیلوگرم در هكتار افزایش محصول وقوع یافت که درآمد حاصل از این افزایش 
محصول حدود 100 میلیارد تومان در کشور شد که فقط 5 میلیارد تومان آن به 
مهندسین ناظر پرداخت شد. به عبارتی به ازای هر 1 تومان سرمایه انسانی 20 تومان 

ارزش افزوده ایجاد شد.
عضو سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان قم 

شرط انتخاباتی سنگین 
لاریجانی

نویسنده فضای سیاسی کشور برای انتخابات مجلس 
دوازدهم را سرد و بی روح ارزیابی کرده و معتقد است 

خبرگزاری تسنیم با انتشار »نیش خبر« تدارک لیست انتخاباتی لاریجانی، سعی 
داشت تنور آن را روشن کند که با واکنش سریع لاریجانی مواجه شد.

لاریجانی در تكذیبیه مختصر خود نوشت: » بدین وسیله از جریان خالص سازی 
رفع نگرانی می شود و بعید است به این روش برادران بتوان رقابت تصنعی ایجاد کرد. 
مُلک را چاره ای دیگر نیاز است«. این چند جمله به ظاهر ساده وقتی از زبان یک 
سیاستمدار با سابقه ای مثل لاریجانی بیان می شود اهمیتی صد چندان پیدا می 

کند که نیاز به رمزگشایی دارد.
واکنش سریع لاریجانی به نیش خبر تسنیم را می توان این طور ترجمه کرد که 
شخص لاریجانی منتظر چنین فرصتی بوده است که با ترسیم و تعیین شروطی، 
پیش زمینه حضور تیمش را برای انتخابات مجلس 1402 فراهم کند. ساخت و 
استفاده واژه خالص سازی برای جریان فعال سیاسی کشور در واقع حمله و ضربه به 

این جریان است تا رقیب را در موقعیت اتهام قرار دهد.
وقتی می گوید:»بعید است به این روش برادران بتوان رقابت تصنعی ایجاد کرد«، 
مفهومش این است که فضا را باز کنید تا وارد انتخابات شویم. بیشترین مخاطبش 
اعضای محترم شورای نگهبان است که یاران لاریجانی را در انتخابات آتی احراز 

صلاحیت کنند.
 با مطرح کردن این گزاره منتظر چراغ سبز حاکمیت و گرفتن تضمین ورود است. 
لاریجانی در چند سال اخیر که مدیریت اجرایی به دور بوده، فرصت کافی داشته 
است تا تحولات سیاسی کشور و منطقه را مطالعه کند و به واسطه نزدیكی به بیت 
رهبری، خوب می داند که مشارکت حداکثری مردم و حضور طیف های سیاسی 
در انتخابات برای نظام مهم است لذا حضورش در انتخابات را مشروط می کند تا 

موفقیت تیمش را بیمه کند.
استفاده از عبارت "رقابت تصنعی" هم از جنس آتش تهیه برای حمله بعدی 
است. با این عبارت ضربه اولیه را به ساز و کار انتخابات و جریان سیاسی فعال می 
زند تا با زیر سوال بردن آنها امتیازات بیشتری را بگیرد. به نظر من تكذیبیه لاریجانی 
بیشتر حاوی پیام درخواست و تائید حضور مشروط است و به احتمال زیاد با 
قدرت تمام در انتخابات شرکت خواهد کرد. چون فاصله گرفتن یک سیاستمدار 

از رقابت های انتخاباتی می تواند به مرگ تدریجی زیست سیاسی او منجر شود.
جمله آخر در تكذیبیه لاریجانی ) مُلک را چاره ای دیگر نیاز است( یک گزاره چند 
وجهی مبهم است. این جمله را هم می توان اعتراض به وضع موجود قرائت کرد و 
هم می توان پیشنهاد همكاری برای حل مسئله در نظر گرفت. در نهایت می توان 
واکنش سریع و تكذیبیه فنی لاریجانی را تمایل شدید ایشان برای حضور در فضای 
رقابت های انتخاباتی و احیای نقش خانواده لاریجانی ها در سپهر سیاسی کشور 

تفسیر کرد.

اخبار

وهاب عزیزی*

مرجع تقلید شیعیان گفت: ما کشوری بزرگ و 
بزرگ زاده بوده ایم و وظیفه داریم بزرگوارانه زندگی 
کنیم، لذا باید امنیت مردم در تمامی حوزه های 

اقتصادی، اجتماعی و امنیتی مردم حفظ شود.
آیت الله عبدالله جوادی آملی در دیدار کولیوند 
و  الاسلام  حجت  و  احمر  هلال  جمعیت  رئیس 
المسلمین معزی نماینده ولی فقیه در جمعیت 
هلال احمر کشور ضمن تقدیر از زحمات جمعیت 
هلال احمر، بیان داشتند: پیامبر گرامی اسلام 
)صلی الله علیه و آله و سلم( در حدیثی می فرماید 
نار  أو  ماء  المسلمین عادیة  ردّ عن قوم من  »من 
وجبت له الجنّة« اگر آب یا آتش طغیان کند و یک 
عده قیام کنند و جلوی طغیان آب یا آتش را بگیرند 
و نگذارند به حیات یا مال یا حیثیت کسی آسیب 
برسد، آنها اهل بهشت هستند، همین یک جمله 
یک قانون اساسی است برای تشكیل هلال احمر 
و اگر هلال احمر دارای چندین اصل در درون خود 
هست همه آنها به این اصل وابسته است که »من 
ردّ عن قوم من المسلمین عادیة ماء أو نار وجبت له 

الجنّة«.
وی بیان داشت: صدقه دادن گاه به مال است 
و گاه به جان، هلال احمر یک نهاد مردمی است، 
کار اینها تنها صدقه مالی نیست، بلكه اینها جان 
خودشان را نیز تقدیم نظام و مردم می کنند و این 
روان  پیش  از  را  گروه  این  جان،  بذل  و  مال  بذل 

بهشتی کرده است.
این مرجع تقلید با گرامی داشت یاد و خاطره 
آتش نشانانی که در حادثه پلاسكو و دیگر حوادث 
مشابه جان خود را از دست داده اند، اظهار داشت: 
کار و فعالیت های هلال احمر، یک کار ستودنی 
است چرا که اینها با بذل مال و جان خود امنیت را به 
مردم هدیه می کنند و لذا هر جا که سیل آمد یا آتش 

آن گاه که  ولی  گرفت، مردم مضطرب می شوند 
هلال احمر ورود می کند، همه آرام می شوند، برای 
همین ثواب فعالیت های اینها، ثواب مجاهدین فی 

سبیل الله است.
مراد از امنیت، تنها امنیت اجتماعی و 

سیاسی نیست 
وی بیان داشت: بهترین نعمت، نعمت امنیت 
است، اینكه وقتی حضرت ابراهیم خلیل کعبه را 
ساخت، به خدا فرمود خدایا ما کعبه را ساختیم ولی 
اگر این کعبه شهر آبادی نداشته باشد و امنیت در 
آن نباشد، سودی نخواهد داشت، لذا تو این شهر را 
ذَا بَلَدًا آمِنًا« شهر آباد و امنی قرار بده »رَبِّ اجْعَلْ هَٰ

آیت الله جوادی آملی ادامه داد: خداوند در سوره 
قریش با شكست لشكر ابرهه، در حقیقت دعای 
حضرت ابراهیم بنیانگذار کعبه را استجابت کرد که 
فرمود ما هم امنیت اقتصادی و روزی اینها را تأمین 
کردیم و به آنها رونق تجارت عطا شد، و نا امنی را هم 

طعَمَهُم مِن جوعٍ وَآمَنَهُم مِن 
َ
از اینها دور کردیم »أ

خَوفٍ«. پس مراد از امنیت، تنها امنیت اجتماعی و 
سیاسی نیست، لذا مسئولین باید امنیت اقتصادی 

مردم را نیز تأمین کنند،
این مرجع تقلید افزود: ما کشوری بزرگ و بزرگ 
زاده بوده ایم و وظیفه داریم بزرگوارانه زندگی کنیم، 
لذا باید امنیت مردم در تمامی حوزه های اقتصادی، 

اجتماعی و امنیتی مردم حفظ شود.
وی بیان داشت: این افراد که با بذل مال و جان 
خود، سعی می کنند امنیت مردم را حفظ کنند، 
آنها باید مطمئن باشند که هم خدا ناظر اینهاست و 

هم کار و فعالیت اینها پشتوانه دینی دارد.
خاطره  و  یاد  پایان  در  آملی  جوادی  الله  آیت 
شهدای آتش نشان و دیگر همكاران هلال احمر را 
که در این راه جان خود را از دست داده اند گرامی 
محشور  اسلام  شهدای  با  تا  کردند  دعا  و  داشته 

شوند.

آیت الله جوادی آملی:

رییس مرکز پژوهش های مجلس: مسئولان امنیت اقتصادی مردم را تأمین کنند

مردم، خودروساز و حاکمیت
 از بازار خودرو ناراضی اند

رییس مرکز پژوهش های مجلس گفت: موضوع خودرو در کشور به گونه ای شده 
است که هم خودروساز ناراضی است و هم حكمرانی در این زمینه دچار مشكل شده 
و هم مردم از قیمت و کیفیت خودرو گله مند هستند، پس نیاز است تا در این زمینه 

بازنگری هایی انجام شود.
»بابک نگاهداری« در جلسه بررسی چالش ها و راهكارهای توسعه صنعت خودرو با 
اشاره به مباحث این روزهای خودرو، افزود: برخی از کارشناسان موضوع خودرو، از 
مشكلات این صنعت را به ابهامات استراتژهای توسعه صنعتی خودرو، ناکارآمدی های 
مدیریتی و سایه  افكنی فضاهای سیاسی و اقتصادی بر صنعت خودرو مطرح می کنند 

و برخی دیگر این مسائل را به قیمت گذاری دستوری مرتبط می دانند.
رییس مرکز پژوهش های مجلس خاطرنشان کرد: از طرف دیگر عده ای از کارشناسان 
صنعت خودرو مشكل قیمت گذاری دستوری را به فرمول های محاسبه قیمت مرتبط 
می دانند، عده ای دیگر فضای تورمی اقتصاد را به مسائل این حوزه مرتبط می دانسته 
و عنوان می کنند که حاصل این اقدامات به افزایش قیمت در بازار می انجامد که برآیند 
آنها به زیان انباشته خودروساز، کاهش نقدینگی، افت تولید و بازیگری واسطه گران 

منجر می شود و مشكلات امروز پدید می آید.
وی ادامه داد: مرکز پژوهش های مجلس هم در راستای وظایف خود به منظور ارائه 
کار کارشناسی به قوای سه گانه و مسئولان کشور، به دنبال آن است که تا با استفاده از 
نظر صاحبنظران این حوزه، راهكارهایی برای رفع  چالش های صنعت خودرو ارائه دهد.
نگاهداری با بیان اینكه عده ای از کارشناسان صنعت خودرو موضوع کیفیت نامناسب 
خودروهای تولیدی را مطرح می کنند، عنوان کرد: این بی کیفیتی برداشتی را می توان 
در پایین بودن کیفیت پایین طراحی، قطعات، خط تولید، نحوه فروش و خدمات پس 
از فروش دید که برخی علت اصلی آن را با عدم وجود فضای رقابتی، نحوه قیمتگذاری، 

وجود پلت فرم های قدیمی و ضعف استانداردها در این صنعت مرتبط می دانند.
وی بحث مطرح دیگر در تبیین مشكل صنعت خودرو را ساختار سهامداری در این 
صنعت دانست و توضیح داد: کارشناسان عنوان می کنند که براساس سیاست های 
اصل 44، صنعت خودرو به سمت خصوصی سازی رفت اما سهام دو شرکت بزرگ 
خودروسازی در اختیار شرکت های عمومی قرار گرفت و در بخش دیگر سهامداری 
چرخه ای در این حوزه ایجاد شد و با این روش مدیریت دولتی همچنان در این صنعت 
باقی ماند. رییس مرکز پژوهش های مجلس، یادآور شد: اسقاط خودروها یكی دیگر 
از مسائلی هست که کارشناسان به عنوان یكی از مسائل مهم در این صنعت عنوان 
می کنند چرا که اسقاط خودرو هم ارتقای کلی سلامت از حیث ایمنی و کاهش 
آلایندگی و هم کاهش مصرف سوخت نقش موثری دارد اما با وجود زیرساخت های 
قانونی و آیین نامه ها در این زمینه هنوز اقدامات خوبی در این زمینه صورت نگرفته 
است. وی با بیان اینكه در دنیای امروز، سیاستگذاری به علم پیچیده ای تبدیل شده 
است، گفت:  آنقدر تعارض منافع در سیاستگذاری ها مطرح است که به نظر می رسد 
این تعارض منافع درصنعت خودرو هم وجود دارد و باید سیاسگذاری در این زمینه با 

بررسی و رفع این تعارضات صورت پذیرد.
رییس مرکز پژوهش های مجلس، ابراز امیدواری کرد تا برگزاری این نشست به تجمیع 

راهكارها در راستای رفع مسائل صنعت خودرو منتهی شود.
 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی: 

هیچ مجموعه ای را به واسطه تخلف یک 
نفر دچار مشکل نمی کنیم 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: ما در وزارت فرهنگ جدیدا مجوزهای را داده ایم 
که در آن بازیگرانی هستند که در حال حاضر دچار محدودیت هایی هستند اما ما 

مجوزهایش را داده ایم و این اتفاق برای همین چند روز پیش است. 
محمدمهدی اسماعیلی در خصوص اینكه تهیه کنندگان آثار سینمایی و سریال های 
خانگی عنوان کرده اند در برخی اثرهای تولیدی شان که تاکنون پخش نشده تعدادی 
بازیگر ممنوع الكار حضور دارند، تكلیف اثر و سرمایه شان چه می شود، گفت: ما این را 

اعلام کردیم که هیچ مجموعه ای را به واسطه تخلف یک نفر، دچار مشكل نمی کنیم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خاطرنشان کرد: مثلا بنده مهرماه یک کاری انجام 
داده ام و دچار محدودیت هایی شدم، کار تولیدی را 6 ماه پیش از آن انجام دادم، 
طبیعی است که این ارتباطی با آن ندارد. اما اگر کسی دچار محدودیت بوده و بعدا 
رفته کار هنری انجام داده است آن بحث اش جداست، تهیه کننده و کارگردان باید این 
را رعایت کنند. وی خاطرنشان کرد: ما در وزارت فرهنگ جدیدا مجوزهای را داده ایم 
که در آن بازیگرانی هستند که در حال حاضر دچار محدودیت هایی هستند اما ما 

مجوزهایش را داده ایم و این اتفاق برای همین چند روز پیش است.
اسماعیلی تاکید کرد: بنای ما این بود رفتار مهم فرهنگی که قبلا در کشور اتفاق 
برای همین درمورد همه فیلم هایی  را در دوره دولت جدید اصلاح کنیم  می افتاد 
که آماده پخش بود و به هر دلیلی دچار مشكل بود، وابستگی شان به یک تخلف را 
برداشتیم، اما این به آن معنا نیست اگر فردی محدودیت دارد، با علم به این محدودیت 

کار هنری انجام دهند آن بحث جدا است و در این موارد خود تهیه کننده مقصر است.
 

ناصر ایمانی :

دوقطبی سازی درجامعه به وحدت 
عمومی آسیب می زند

فعال سیاسی اصولگرا  با بیان اینكه دو قطبی سازی در جامعه به وحدت عمومی 
آسیب می زند، گفت: در هیچ کشوری اندیشمندان و یا دولتمردان آن، تشویق به 

دوقطبی سازی و ایجاد حاشیه نمی کنند.
ناصر ایمانی در گفتگویی با اشاره به ضرورت پرهیز از ایجاد دوقطبی و حاشیه در 
جامعه، اظهار داشت: هرگونه دوقطبی سازی در اجتماع واقعیت قطعی ندارد و به 

شدت به وحدت عمومی ملی آسیب می رساند.
ادامه داد: در هیچ کشوری  اینكه دوقطبی سازی کار غلطی است،  بیان  با  وی 

اندیشمندان و یا دولتمردان آن تشویق به دوقطبی سازی و ایجاد حاشیه نمی کنند.
تحلیلگر مسائل سیاسی بیان کرد: در بسیاری از کشورهای دنیا به لحاظ نژادی، 
فرهنگی و اجتماعی اقوام بسیار مختلفی زندگی می کنند اما هرگز به دوقطبی سازی 
روی نمی آورند؛ به عنوان مثال در ایالات متحده آمریكا پس از چندین قرن مشكل 
نژادی، قومیتی و اقلیت های مختلف وجود دارد اما هرگز به گونه ای تشویق و یا ترویج 

نمی شود که وحدت عمومی در این کشور آسیب ببیند.
ایمانی خطاب به مسئولان و افرادی که در اجتماع تأثیر گذارند، افزود: مسئولان باید 
توجه کنند که همه ملت را پدیده واحد بدانند و از هرگونه دوقطبی سازی در سخنان، 

عملكرد و دستورالعمل هایشان بپرهیزند.
وی خاطرنشان کرد: ما یک ملت با یک فرهنگ واحد تحت عنوان فرهنگ عمومی 
ایرانی - اسلامی هستیم هرچند اختلاف نظرهایی همانند ملت های دیگر کشورها 
وجود دارد اما هرگز به این معنا نیست که در کشورمان دو ملت، دو فرهنگ و یا دو 

سیاست وجود دارد.
 

رئیس سازمان بازرسی کل کشور خبرداد:

شناسایی ۲۱۰ گلوگاه فساد 
در حوزه های مختلف  

رئیس سازمان بازرسی کل کشور از شناسایی 210 گلوگاه فساد در حوزه های مختلف 
خبر داد و گفت: این گلوگاه ها به دولت اعلام شده است.

 ذبیح الله خداییان روز شنبه در جلسه هم اندیشی و تبادل نظر با هدف تبیین 
سیاست ها، راهبردها و برنامه های سال جاری سازمان بازرسی کل کشور با معاونان و 
بازرسان کل استان ها، امور سیاست های 19گانه این سازمان را تشریح و توصیه هایی 

مطرح کرد.
خداییان در این نشست با اشاره به جایگاه مهم این سازمان بر ضرورت پاسخگویی 
و خدمت به مردم تاکید کرد و گفت: خدمت به مردم از قدر و منزلت زیادی برخوردار 
است. بهترین انسان کسی است که به مردم خدمت می کند و باری از دوش مردم 

برمی دارد.
نباید با برخی از اظهار نظرهای خود ناامیدی پمپاژ کنیم 

وی به بازرسان توصیه کرد که در بین مردم باشند و ارتباط با مردم را به جد در دستور 
کار خود داشته باشند و به صورت سرزده از دستگاه های اجرایی بازدید داشته باشند و 

در جریان نحوه خدمات رسانی به مردم قرار گیرند.

عباس جعفری*

فرمانده کل سپاه گفت: اقتدارآفرینی و توان افزایی دفاعی 
و تلاش های  در حوزه موشكی مرهون مجاهدت ها  امروز 

سردار طهرانی مقدم است.
سردار سرلشكر حسین سلامی فرمانده کل سپاه در دیدار 
با خانواده سردار سرلشكر شهید حسن طهرانی مقدم ضمن 
گرامیداشت یاد و خاطره این شهید والامقام، ایمان، خلوص، 
خستگی ناپذیری و مهربانی را از مهم ترین وجوه شخصیتی 
پرثمری  زندگی  اظهار داشت: حاج حسن  و  برشمرد  وی 
داشت و اقتدارآفرینی و توان افزایی دفاعی امروز بویژه در 
حوزه موشكی مرهون مجاهدت ها و تلاش های این سردار 

بی ادعا و مجاهد خستگی ناپذیر است.
سرلشكر سلامی ادامه داد: شهید طهرانی مقدم هیچگاه 
از عدم حصول نتیجه ناامید نمی شد و توکل به خداوند متعال 

و اخلاص در کنار پشتكار بی نظیر عامل به ثمر رسیدن 
دستاوردهای ارزشمندی توسط حاج حسن و همرزمانش 

بود.
در  مقدم  طهرانی  شهید  نقش  سپاه  کل  فرمانده 
اقتداربخشی و توان افزایی دفاعی انقلاب، نظام اسلامی و 
امت اسلام را منحصر به فرد برشمرد و گفت: اوج شایستگی 
افرادی همچون حاج حسن و حاج قاسم عزیز ما این است 
که برغم برکات و نعمات فراوان آنان برای عزت اسلام، خداوند 
متعال آنان را گلچین کرد و به فیض شهادت نائل شدند؛ 
هرچند برکات این شهدای والامقام پس از شهادت کمتر از 

دوران حیات نیست.
شهید  مزار  سنگ  جمله  به  اشاره  با  سلامی  سرلشكر 
طهرانی مقدم مبنی بر اینكه "اینجا مدفن کسی است که 

می خواست اسرائیل را نابود کند" افزود: امروز با مشاهده آثار 
زوال دشمنان بویژه صهیونیست های غاصب و کودک کش، 
خواسته و آرزوی حاج حسن که در مسیر دفاع از مظلوم و 
اقتدار امت اسلام تلاش های زیادی داشت؛ به فضل الهی 

به زودی محقق خواهد شد.
فرمانده کل سپاه از حاج حسن طهرانی مقدم به عنوان 
یكی از پیشگامان قدرت اسلام نام برد و اظهار کرد: امروز 
مسیر اقتدارآفرینی و راه نورانی که گام های اولیه آن توسط 
حاج حسن محكم و استوار برداشته شد؛ به برکت خون پاک 

این شهید والامقام در جریان است.
همچنین در این دیدار خانواده شهید طهرانی مقدم ضمن 
تشریح ویژگی ها و فضائل شخصیتی حاج حسن طهرانی 

مقدم، به بیان خاطراتی از این شهید والامقام پرداختند.

 سلامی در دیدار خانواده شهید طهرانی مقدم:
اقتدار موشکی مرهون مجاهدت های سردار طهرانی مقدم است

دبیرکل جبهه پایداری 10 ماه مانده به انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی می گوید: نباید در مسائل مهم کشور به دنبال معامله باشیم؛ منظور برخی  از 
تعامل همین معامله ها و لابی های سیاسی و بده بستان ها است و به تعبیری در جریان 

ارائه نفرات برای حضور در لیست های انتخاباتی به دنبال سهم خواهی هستند.
صادق محصولی در نشست سیاسی بسیج دانشجویی دانشگاه علامه طباطبایی 
گفت: جبهه پایداری انقلاب اسلامی در تمام انتخابات یک راهبرد و اصول مشخصی 
دارد و آن را در دستور کار خود قرار می دهد و در گذشته به صورت مبسوط به این اصول 
و خطوط قرمز پرداخته شده است البته برای رسیدن به یک لیست واحد این جبهه 
همیشه در تلاش است که در صورت امكان با گروهها و جریان های انقلابی به حداکثر 
اشتراکات ممكن برسد. دبیر کل جبهه پایداری در ادامه با اشاره به گام های اساسی برای 
رسیدن به یک لیست مشترک عنوان کرد: به طور خلاصه در رسیدن به این اشتراکات در 
گام اول این نكته مطرح است که نیروهای انقلابی همدیگر را تخریب نكنند و در گام دوم 
شاخص های لازم برای پیشنهاد و اولویت نامردها به طور دقیق بررسی و مشخص شود و 
ملاک ها و اصول کاملا شفاف و واضح تبیین شود. در گام سوم مبتنی بر شاخص های 
ذکر شده باید مشترکات لیست ها را شناسایی کرده و در گام چهارم در صورت امكان 
توافق، لیست نهایی بصورت یک لیست واحد و مشترک بین جریان ها و نیروهای انقلابی 
ارائه شود. محصولی تاکید کرد: مرحله دوم که مرحله تعیین اصول و شاخصهاست از 
اهمیت بالایی برخوردار است زیرا در این مرحله نباید از خطوط قرمز پافراتر گذاشته شود 

و باید برمبنای این شاخص ها نامزدهای اصلح شناسایی شود طبق روایات دینی اگر 
اصلح را انتخاب نكنیم به خدا و رسول و مردم خیانت کرده ایم. قاعده اصلی این است که 
ما باید به دنبال شناسایی اصلح باشیم و در صورت لزوم او را متقاعد کنیم که به صحنه 

عمل وارد شود و البته کمک کنیم که او را به سایرین معرفی کنیم.
وی در ادامه افزود: جبهه پایداری انقلاب اسلامی در شناسایی و انتخاب فرد اصلح 
اصول و موازینی دارد که طبق آن به نامزدها در شاخصهای مختلف که با ضریب های 
متفاوت اعمال می شود نمره داده و ارزیابی را انجام می دهد و افراد از بالاترین نمره به 

ترتیب وارد لیست می شوند.
هیچ زمان از لیست واحد فراری نیستیم 

محصولی با اشاره به برنامه های جبهه پایداری انقلاب اسلامی در انتخابات پیش 
رو خاطرنشان کرد: برنامه ها و اصول جبهه در انتخابات پیش رو مانند سایر انتخابات 
مشخص و معین است به قول مرحوم آیت الله خوشوقت پایداری یعنی که برای حفظ 
اصول و دفاع از آرمان ها و رعایت خطوط قرمز باید تا پای دار ایستاد و این را هم عرض 
کنم که ما هیچگونه رجحانی و اولویتی برای اعضا پایداری جهت حضور در لیست نداریم 
و هر کسی که پای نظام و ارزش ها بایستد جزو جبهه پایداری به حساب می آوریم ولو 
اینكه وی عضو جبهه پایداری نباشد. البته ما هیچ زمان از لیست واحد فراری نیستیم 
و می گوییم که این گامهای چهارگانه را باید برای رسیدن به یک لیست مشترک طی 

نماییم. 

دبیرکل جبهه پایداری:

نباید در مسائل مهم کشور به دنبال معامله باشیم 

سخنگوی شورای نگهبان درباره بررسی طرح نمایندگان 
این  مبنای  انتخابات مجلس گفت:  قانون  برای اصلاح 
اصلاحات باید سیاست های کلی انتخابات باشد اما تاکنون 
این اصلاحات همه آنچه را باید داشته باشد، نداشته است.
هادی طحان نظیف¬ در نشست خبری با اصحاب رسانه 
افزود: مخاطب راهبرد های سلامت، امنیت، مشارکت و 
رقابت، همه دستگاه هایی هستند که در فرآیند اجرایی و 
دیگر فرآیند های مسئولیت هایی دارند. برخی دستگاه ها 
اصلی و برخی در این راهبرد ها به عنوان همكار شناخته 

می شوند.  
او افزود: نمونه های تحرکات انتخاباتی را باید جداگانه 
بررسی کرد که اگر در چارچوب قانون باشد، ایرادی ندارد.  
کلی  سیاست های  گفت:  نگهبان  شورای  سخنگوی 
انتخابات به حداقل رساندن ممنوعیت حضور داوطلبان 
زمانی  کاهش  به  هم  می تواند  این  که  پرداخته  شاغل 

استعفا ها و هم در مورد نمونه های آن ارتباط داشته باشد.
طحان نظیف ادامه داد: قانون کنونی انتخابات مجلس 
انتخاباتی  طرح  گرفته؛  نظر  در  استعفا  برای  را  ماه   6
زمان  مجلس،  انتخابات  قانون  اصلاح  برای  نمایندگان 

بررسی صلاحیت ها را به عنوان نقطه قوت طرح، افزایش 
داده است. با افزایش این زمان، اگر 6 ماه تغییر نكند، 
زمان استعفا در مجموع افزایش پیدا می کند. او افزود: اگر 
موضوع استعفا تعیین تكلیف نشود، به نظر می رسد بابت 
مهلت زمانی این بند از سیاست های کلی به خوبی لحاظ 

نشده و از نظر اجرایی هم می تواند به مشكل بخورد.
 شورای نگهبان جناحی عمل نمی کند

طحان نظیف گفت: تاریخ جمهوری اسلامی گواه این 
است که شورای نگهبان جناحی عمل نمی کند و همواره 
قانون، شاخصه تصمیم گیری های شورا بوده و برای او 
راستای  و در  ندارد  تفاوتی  جریان های سیاسی مختلف 

تعابیر گفته شده اقدامی انجام نداده است.
سخنگوی شورای نگهبان تصریح کرد: نتیجه انتخاب 
با  سیاسی  های  گروه  که  بوده  گونه ای  به  هم  مردم 
رویكردهای مختلف و در ادوار گوناگون با تكیه بر همین 
قانون در مجالس و دولت ها حضور داشته و منشأ خدماتی 
همین  عملكرد  نتیجه  هم  مردم  انتخاب  البته  بوده اند 
جناح های سیاسی بوده است که در دوره ای به گروهی و 

در دور دیگر به گروه دیگری رای داده اند.

تاکنون سه بار همه پرسی در کشور انجام شده است
طحان نظیف درباره موضوع رفراندوم نیز یادآورشد: بهتر 
است بگوییم همه پرسی و همه پرسی تاکنون سه بار در 

کشور ما انجام شده است.
انجام  نمایندگان  سوی  از  باید  قانونگذاری  افزود:  وی 
شود و راه اصلی تقنین از طریق نمایندگان مجلس است 
و در متن اصل 59 قانون اساسی نیامده است که در همه 

مسائل باید همه پرسی کرد.
هنوز گزارشی از ادعای دریافت خودرو نداشتیم 

سخنگوی شورای نگهبان گفت: هنوز در مورد ادعای 
دریافت خودرو از سوی نمایندگان گزارشی دریافت نكردیم 
و در نتیجه اظهارنظری نداریم. اگر تخلفی رخ داده باشد، 

در بررسی ها اعمال خواهد شد.
او همچنین در پاسخ به پرسش خبرگزاری صدا و سیما 
گفت: اعضای هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص 15 
نمایندگان  اصرار  با  مصوبه  اگر  حالیكه  در  هستند،  نفر 
مواجه شود و به مجمع بفرستند، اعضای مجمع حدود 
سه برابر بیشتر از اعضای مجمع هستند و تصمیم نهایی 

را می گیرند.

سخنگوی شورای نگهبان:

اصلاح قانون انتخابات مجلس آنچه باید داشته باشد ، »نداشته است«

آیت الله سبحانی تشویق مردم به سفر های غیر ضرور در روز های عید و تعطیلات را 
نادرست دانست و گفت: ایام عید و روز های تعطیل بهتر است به جای اینكه مردم در مسیر 
13 استان در حال حرکت و تردد باشند، با اقوام در شهر و روستای خود رفت و آمد و به فقرا 
کمک کنند تا کمتر شاهد تصادفات مرگ بار و در مقابل آن شاهد کاهش ماموریت گسترده 

عوامل امدادی و جمعیت هلال احمر در مسیر ها باشیم.
این مرجع تقلید ،پیش از ظهر روزشنبه در دیدار  رئیس و نماینده ولی فقیه در جمعیت 
هلال احمر کشور با اشاره به وقایع و حوادث سال های اخیر در کشوراظهارداشت : سیل، 
زلزله و آتش سوزی های اخیر نشان داد اگر نیرو های امدادی در شرایط بحران از آمادگی 

لازم برخوردار نباشند، با بحران جدی در مناطق حادثه دیده مواجه خواهیم شد.
وی تشویق مردم به سفر های غیر ضرور در روز های عید و تعطیلات را نادرست دانست و 
گفت: ایام عید و روز های تعطیل بهتر است به جای اینكه مردم در مسیر 13 استان در حال 
حرکت و تردد باشند، با اقوام در شهر و روستای خود رفت و آمد و به فقرا کمک کنند تا کمتر 
شاهد تصادفات مرگ بار و در مقابل آن شاهد کاهش ماموریت گسترده عوامل امدادی و 

جمعیت هلال احمر در مسیر ها باشیم.
شکوفایی خدمات هلال احمر در گرو حمایت دولت و مردم

آیت الله سبحانی گفت: خدمات ارزشمند، گسترده و متنوع هلال احمر در نقاط مختلف 
کشور با حمایت بیش از پیش دولت و پشتیبانی مستمر مردم نمود پیدا می کند.

این مرجع تقلید بر استفاده حداکثری از ظرفیت رسانه ها برای فرهنگ سازی جمع آوری 
داور های اضافه از منازل و تقدیم آن به مراکز امدادی و درمانی تاکید کرد و گفت: بهتر است 
دارو هایی که از آن ها در خانه ها استفاده نمی شود، جمع آوری و برای کمک به افراد نیازمند 

توزیع شوند.
پیرحسین کولیوند رئیس جمعیت هلال احمر در ابتدای این دیدار با ارائه گزارشی از 
اولویت های این جمعیت در سال جاری گفت: ترویج فرهنگ خودامدادی در بین آحاد 
مردم و استفاده حداکثری از ظرفیت و توان جوانان دارای تفكر جهادی در گسترش خدمت 
رسانی هرچه بهتر به حادثه دیدگان از اولویت هاییست که در سال جاری با جدیت بیشتر 

دنبال می شود.

آیت الله سبحانی دردیدار رئیس جمعیت هلال احمر:

تشویق مردم به سفرهای غیرضرور نادرست است
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چای بهتر است یا قهوه؟

چای و قهوه دو نوشیدنی پر طرفدار در ایران است که هر کدام از این دو نوشیدنی 
فواید خاصی برای سلامتی دارند که با مطالعه این مطلب می توانید از خواص هر کدام 

از این دو نوشیدنی مطلع شوید.
به گزارش گروه سلامت خبرگزاری فارس، مطالعات، خواص سلامتی بخش چای را 
به وجود پلی فنل های آن مرتبط می دانند. تحقیقات نشان داده است که مصرف 2 تا 
3 فنجان چای در روز با کاهش خطر مرگ زودرس، بیماری های قلبی عروقی، سكته 
مغزی و دیابت نوع 2 مرتبط است. با این حال، ممكن است خطر ابتلا به سرطان 
مری و معده در اثر نوشیدن چای خیلی داغ افزایش یابد. پلی فنل ها و فلاوونوئیدهای 
موجود در چای به عنوان آنتی اکسیدان عمل کرده و می توانند اثرات مخرب رادیكال 
های آزاد را خنثی کنند. رادیكال های آزاد می توانند DNA سلول را تغییر دهند و این 
DNA جهش یافته حتی می تواند باعث بالا رفتن کلسترول بد خون شود. اگرچه که 
اعتقاد بر این است که چای سبز نسبت به چای سیاه از نظر میزان پلی فنل ها غنی تر 
است اما مطالعات نشان داده به طور کلی انواع مختلف چای دارای مقادیر مشابهی از 
این ترکیبات شیمیایی)آنتی اکسیدانها( هستند اما در نسبت های متفاوت. برای مثال 
چای سبز غنی از اپی گالوکاتچین گالات است در حالیكه چای سیاه غنی از تیافلاوین 
است. در یک مطالعه اثر اضافه کردن شیر به چای بررسی شده و مشاهده شده با 

افزودن شیر به چای ظرفیت آنتی اکسیدانی چای کاهش می یابد.
 قهوه:

افراد مختلف واکنش های متفاوتی به قهوه یا کافئین نشان می دهند. دوزهای 
کم تا متوسط   کافئین )50 تا 300 میلی گرم( ممكن است باعث افزایش هوشیاری، 
انرژی و توانایی تمرکز شود؛ در حالی که دوزهای بالاتر ممكن است اثرات منفی مانند 

اضطراب، بی قراری، بی خوابی و افزایش ضربان قلب داشته باشد.
به زنان باردار توصیه می شود روزانه کمتر از 200 میلی گرم کافئین) مقداری که در 
2فنجان قهوه وجود دارد( مصرف کنند زیرا کافئین از طریق جفت به جنین منتقل 
می شود و باعث کاهش وزن هنگام تولد و حتی از دست رفتن بارداری)سقط( می 
شود.  شواهد حاکی از اینست که نوشیدن قهوه خطر ابتلا به بیماری های قلبی – 
عروقی و سرطان را افزایش نمی دهد. در واقع مصرف 5-3 فنجان استاندارد قهوه با 
کاهش خطر ابتلا به چندین بیماری مزمن در ارتباط است. با این وجود ممكن است؛ 
برخی از افراد مقادیر بالاتر کافئین را به دلیل علائمی نظیر عصبانیت، اضطراب و بی 
خوابی تحمل نكنند. قهوه ممكن است بر نحوه رشد سلول های سرطانی تأثیر گذار 
باشد. به عنوان مثال، قهوه ممكن است تولید اسیدهای صفراوی را تحریک کرده و 
هضم را تسریع کند، که می تواند میزان مواد سرطان زا را که بافت روده بزرگ در معرض 
آن قرار می گیرد، کاهش دهد. مطالعات نشان داده پلی فنل های موجود در قهوه از 
رشد سلول های سرطانی جلوگیری می کند. مصرف قهوه با کاهش سطح استروژن 
همراه است) هورمونی که با انواع مختلف سرطان مرتبط است(، هم چنین خود 

کافئین ممكن است در رشد و گسترش سلول های سرطانی اختلال ایجاد کند.
مطالعات طولانی مدت نشان داده است که افرادی که قهوه می نوشند در مقایسه 

با افرادی که قهوه نمی نوشند کمتر در معرض خطر ابتلا به دیابت نوع 2 هستند.
پلی فنول ها و مواد معدنی مانند منیزیم موجود در قهوه ممكن است اثربخشی 

انسولین و متابولیسم گلوکز را در بدن بهبود ببخشند.

عضو هیأت علمی گروه تغذیه؛

تغذیه چگونه باعث طول عمر می شود
عضو هیات علمی گروه تغذیه دانشگاه علوم پزشكی تهران، در ارتباط با اهمیت 

تغذیه و طول عمر بشر، نكاتی را توضیح داد.
حامد پورآرام گفت: یكی از آرزوهای دیرینه بشر طول عمر با کیفیت است. البته 
طولانی بودن عمر بدان معنی که دور از انواع و اقسام بیماری ها و مشكلات و 
عواقب آن بیماری باشد. به همین دلیل در این موضوع بررسی ها و تحقیقات بسیار 

گسترده ای صورت گرفته است.
وی افزود: ما واژه ای داریم به نام "امید به زندگی"، امید به زندگی به زبان ساده به 
این مفهوم است فردی که در یک کشور به دنیا می آید انتظار می رود چقدر عمر کند 
طبیعتاً عوامل بسیار متنوعی می تواند در امید به زندگی نقش داشته باشند و در 
واقع بین پیشرفت های اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی، پزشكی و نظام سلامت هر 
کشور و امید به زندگی رابطه نزدیک وجود دارد. در حال حاضر در کشورهای اروپایی 
و ژاپن امید به زندگی بالای 80 سال است، در عین حال کشورهایی هستند که امید 
به زندگی در آنها حدود 60 سال است. یعنی فردی که در یک کشور اروپایی متولد 
می شود انتظار می رود که طول عمر او بیست سال بیشتر از فردی که در کشورهای 
آفریقایی متولد می شود، باشد. به همین دلیل این موضوع مورد توجه محققین است 

که چرا این میزان اختلاف وجود دارد.
پورآرام ادامه داد: بررسی های انجام شده نشان می دهد عوامل بسیار متنوعی 
می توانند بر طول عمر تأثیر بگذارند، به طور مثال چه چیزهایی باعث افزایش طول 
عمر می شود، فرد در طول زندگی چند بار بیمار می شود، عواقب آن بیماری به چه 
اندازه شدت دارد و در نهایت این بیماری در چه مدت به مرگ منتهی می شود. ما یک 
تعبیر دیگری به نام سال های از دست رفته عمر نیز داریم. از این تعبیر بدین منظور 
استفاده می شود که بدانیم اگر فردی قرار است مثلًا 80 سال عمر کند، چه مدتی از 
عمر خود را بدون هیچ بیماری گذرانده است، چه مدتی از عمر را با بیماری سپری 
کرده و آیا زودتر از آن چیزی که انتظار می رفت فوت شده یا خیر. بر این اساس نتیجه 
می گیریم که به منظور افزایش طول عمر در جوامع یا باید از بروز بیماری جلوگیری 
کنیم و یا در صورت بیمار شدن، عواقب سو آن را به حداقل رسانده و تأثیرات منفی 
آن را به حداقل برسانیم. به همین دلیل مطالعات اپیدمیولوژیک زیادی در این زمینه 

انجام شد و نتایج این مطالعات نشان داد که عوامل خطر غذایی بیشترین نقش را در 
کاهش طول عمر مفید افراد دارند.

وی افزود: محققان در یک بررسی در سال 2019 به این نتیجه رسیدند که عوامل 
خطر غذایی بیشترین نقش را در کاهش طول عمر دارند. بر این اساس مصرف 
طولانی مدت غذای ناسالم، کشیدن سیگار، زندگی بدون تحرک، سه عامل بسیار 
اساسی هستند که در نهایت می توانند منجر به انواع بیماری ها مانند: فشار خون، 
چربی خون، دیابت و چاقی شوند. در این حال بررسی ها نشان داد عوامل خطر 

غذایی که نسبت به بقیه موارد تأثیر بیشتری دارند شامل عدم مصرف کافی میوه، 
عدم مصرف غلات کامل و مصرف بالای سدیم )نمک( هستند.

عضو هیأت علمی گروه تغذیه دانشگاه علوم پزشكی تهران گفت: برای یک دوره 
طولانی مطالعات تغذیه روی تأثیر یک ماده مغذی به تنهایی متمرکز بود )مانند 
کمبود یک ویتامین و یا یک ماده معدنی( توجیه این مطالعات نیز ساده بود چون 
فرضیه مشخصی برای آن وجود داشته و مكانیسم اثر و نتیجه کمبود آن ماده مغذی 
در بدن قابل رهگیری و معتبر بود. در حقیقت کمبود یک ویتامین یا یک ماده 
معدنی عوارضی ایجاد خواهد کرد و نتایج محسوس تری به دنبال دارد. البته این 
نتایج توسط مصرف کنندگان و تولید کنندگان مكمل می تواند سو تعبیر شود. به 
طور مثال وقتی مطالعات نشان داد که مصرف ویتامین E با افزایش طول عمر ارتباط 

دارد، شاهد هجوم مردم به داروخانه ها برای خرید این ویتامین بودیم.
وی تاکید کرد: از آنجا که ما روزانه مجموعه ای از مواد غذایی را که بر هم تأثیر 
می گذارند مصرف می کنیم، تمرکز محققین روی الگوهای غذایی منعكس شد. 
یک الگوی غذایی مجموعه ای از تمام غذاها و نوشیدنی هایی است که فرد به طور 
معمول می خورد و اجزای آن به صورت هم افزایی روی سلامت تأثیر می گذارند. از 
این رو الگوهای غذایی به طور کلی نسبت به مواد غذایی و مواد مغذی به تنهایی، 
پیشگویی کننده بهتری از وضعیت سلامت و خطر بیماری ها هستند. طبق یک 
اصل کلی، الگوی غذایی سالم است که، مواد مغذی بیشتر را در کالری محدودتر 
تأمین کند. یک الگوی غذایی سالم می تواند سلامت فرد را در هر دوره زندگی تحت 
تأثیر قرار داده نه تنها برای حال حاضر فرد بلكه برای دوره های بعدی زندگی و حتی 
برای نسل های آینده مفید باشد. هر چه این الگوهای غذایی سالم در دوره های 
اولیه زندگی رعایت شود، اثرات بهتر و معنی دار تری را برای دوره های بعدی زندگی 

خواهد داشت.
پورآرام گفت: نكته مهم دیگر تغییرات آب و هوایی است بدین معنی که تأمین مواد 
غذایی سالم نباید سبب اثرات مخرب و برگشت ناپذیر برای محیط زیست باشد. از 
این رو در نظر داریم در کنار معرفی الگوهای مفید غذایی، تأثیر آنها را روی محیط 

زیست نیز بررسی نموده و یک الگوی غذایی پایدار را معرفی کنیم.

اشاره :از مطابقت محصول با مشخصات فنی از پیش تعیین شده و همچنین 
تطبیق عملكرد ها با شرح وظایف تعریف شده است در واقع نظارت و بازرسی فنی 
از مهم ترین ارکان مدیریت نوین در همه سیستم ها محسوب می شود. کنترل، 
نظارت و بازرسی فنی امروزه در ادارات، ارگان های دولتی و موسسات عمومی و 
شرکت های خصوصی و صنوف و مشاغل مختلف جایگاه ویژه ای دارد. محسن 
مهران از فعالان صنف قنادان در استان قم، به عنوان کارشناس فنی اتحادیه صنف 
قنادان و سوهان پزان استان قم تاکنون منشاء خدمات ارزشمندی بوده و با تسلط و 
اشراف بر اصول بازرسی فنی، موفق به جلب رضایت و اعتماد فعالان این صنف در 

سطحی گسترده شده است. 
با این کارشناس جوان و کارآزموده که شیرینی های تولیدی قنادی تحت مدیریت 
او؛ مشتریان فراوانی دارد؛ مصاحبه ای اختصاصی انجام داده ایم که مشروح آن 
رادر ادامه می خوانید: محسن مهران ابتدا با اشاره به اینكه از سال 1380 با تولید 
شیرینی برند مهران فعالیت خود را شروع کرده؛ افزود: در ابتدای کار به مدت چند 
سال داخل شهر قم مشغول فعالیت بودم و بخشی از شیرینی قنادان مستقر در 
شهر را تامین می کردم اما از سال 1390با توجه به نیاز منطقه و با هدف خدمات 
رسانی به اهالی شریف روستای مبارک اباد وشهر قنوات از توابع بخش مرکزی، 
واحد قنادی  را به این روستا انتقال داده و اکنون تولیدات شیرینی ما در سطح روستا 

و منطقه توزیع می شود. 
وی افزود: این واحد کارگاهی در زمینی به متراژ 500 متر احداث و راه اندازی 
شد که پس از خریداری زمین کار ساخت و ساز را انجام داده و مغازه و کارگاه را 
به وسایل و دستگاه های شیرینی پزی مدرن تجهیز کردیم. محسن مهران با بیان 
اینكه شیرینی های برند مهران از مشتریان پر  و پاقرصی برخوردار است: اضافه کرد 
: در این واحد تمامی شیرینی های مرسوم و معمول از قبیل شیرینی های خشک و 
تر؛ کیک یزدی، دانمارکی، انواع کیک ها و ... با کیفیت بالا و با استفاده از بهترین و 

مرغوب ترین انواع مواد اولیه تولید و به مشتریان عزیز عرضه می گردد. 
وی که علاوه بر مدیریت واحد قنادی، به عنوان کارشناس فنی  اتحادیه صنف 
قنادان و سوهان پزان قم فعالیت و خدمات دهی می کند؛ با بیان اینكه درحال 
حاضر 16 نفر در واحد قنادی به طور مستقیم مشغول به کار هستند که در دو 
شیفت کاری انواع شیرینی را تولید می کنند، افزود: تاکنون افزون بر 50 نفر در 
این واحد اشتغال به کار داشته اند که پس از کسب تجارب لازم از نحوه پخت انواع 
شیرینی، اکنون به طور مستقل در شهرهای مختلف مغازه قنادی دایر نموده و 

مشغول فعالیت و خدمات رسانی به مردم شریف هستند. 
محسن مهران با تاکید به اینكه کار تولید، بسیار سخت و پیچیده است؛ تصریح 

کرد: کار تولیدی به تخصص، تلاش، پشتكار، دقت، ظرافت و خلاقیت نیاز دارد. 
وی آنگاه با اشاره به فعالیت های خود به عنوان کارشناس فنی  اتحادیه، ادامه 
داد: در بازرسی از واحدهای صنفی، توجه ویژه من معطوف سلامت و کیفیت 

محصول و همچنین خروجی تولیدات است. 
محسن مهران همچنین به این نكته اشاره کرد: معتقدم هر شخصی که به سمتی 
منصوب می شود، باید اطلاعات و تخصص لازم را از آن سمت داشته باشد تا بتواند 
خدمات ارزشمندی ارایه دهد و رضایتمندی عموم را جلب کند. در رسته ی شغلی 
قنادی و به طورکلی مشاغلی که باتغذیه و سلامت مردم سرو کار دارند، بازرسی، 
بیش از پیش اهمیت داشته و از جایگاه ویژه ای برخوردار است، چرا که هرگونه 
اهمال سستی و کم کاری در این حوزه می تواند به سلامت عموم جامعه لطمه وارد 

کند. 
کارشناس فنی اتحادیه صنف قنادان و سوهان پزان قم سپس با بیان اینكه واحد 
تحت مدیریت وی ماهانه دو مرحله توسط بازرسان و کارشناسان، بازرسی می شود، 
افزود: بازرسی ها ازدیرباز به صورت روتین توسط مرکز بهداشت، اداره تعزیرات 
و بازرگانی انجام می شود. وی ابراز عقیده کرد: در هر صنف و از جمله در صنف 
قنادان نیروهای بازرسی باید از آموزش های لازم برخوردار شوند و این درحالی است 

که بعضاً ، برخی نیروها فاقد تخصص کافی در این حوزه هستند. 
محسن مهران گفت: به عقیده من، مقامات بالا دستی باید به اتحادیه های 
مجامع صنفی ابلاغ نمایند که هراتحادیه یک کارشناس مسئول فنی آموزش دیده 

در اختیار داشته باشد  و این مسول فنی خود شخصاً ازصنف زیر مجموعه بازرسی 
روتین داشته باشد  ،بدون شک در هر رسته ی شغلی، تخصص ویژه همان رسته 
ضروری است. وی افزود: افرادی که آموزش کافی نداشته و از اطلاعات لازم بی 

بهره باشند؛ قطعاً قادر به انجام کار اصولی ) در بازرسی( نخواهند بود.
کارشناس فنی  اتحادیه صنف قنادان و سوهان پزان قم در پاسخ به سوال خبرنگار 
ما که پرسید از چه شیوه هایی در بازرسی از صنف استفاده می کنید؛ اظهار داشت: 
همانطور که قبلًا هم اشاره کردم کیفیت مواد اولیه و سلامت محصول تولیدی و 
خروجی آن و همچنین نحوه تولید محصول از مهم ترین مواردی است که در 
بازرسی از هر واحد این صنف مد نظر ویژه قرار می دهم و خوشبختانه فعالان و 
همكاران ازنحوه بازرسی من بسیار راضی و خشنود بوده و رهنمودهایی که به آنها 

ارایه می کنم را دقیقاً به مورد اجرا می گذارند. 
وی همچنین با اشاره به اینكه رسته شغلی قنادی از تنوع بسیار بالایی برخوردار 
است: افزود: شاخه های متعدد و متنوعی در صنف قناد وجود دارد که برخی از 
این شاخه ها مانند انواع کیک  برای جشن های تولد  و نظایرآن نیازبه آموزش های 

خاصی دارد. 
محسن مهران با بیان اینكه به طور معمول روزانه از یک تا دو واحد صنفی بازرسی 
فنی انجام می شود: افزود: کارشناسی فنی از واحدها قدری زمان بر است و 
ازآنجایی که بازرسی های من به طور سرزده انجام می شود؛ گهگاه در زمان حضور 
من در واحد صنفی شاید متصدی و مدیر مربوطه در محل حضور نداشته باشد که 
در این صورت طی تماسی  با همكار متصدی، ایشان درمحل حاضر شده و در 
بازرسی ها ما راهمراهی نموده  وبه سوالات احتمالی ماپاسخ می دهد. به لطف خدا 
در بخش کارشناسی فنی نیز تاکنون همكاران استقبال بسیار خوبی داشته اند و به 
طور مكرر برای بازرسی مجدد از من دعوت به عمل می آورند. این عزیزان خود تاکید 
می ورزند که چنانچه در هر بخشی از بازرسی ها نقص و ایرادی مشاهده شود؛مورد 

را به آنها منعكس نمایم. 

وی با بیان اینكه چنین استقبالی از  نظارت و بازرسی پیش از این سابقه نداشته، 
افزود: چنانچه کار بازرسی به طور اصولی انجام شود؛ قطعاً با استقبال واحد صنفی 

مواجه خواهد شد.
محسن مهران همچنین جایگاه صنف قناد را مورد اشاره قرار داد و اضافه کرد: 
هرمجلس جشن و شادی از قبیل مراسم ازدواج و عقد؛ نامزدی، سالگرد ازدواج، 
تولد و دیگر مناسبت های شادی بخش، نیاز به شیرینی دارند و از این رو قنادان 
از فعال ترین صنوف به شمار می روند خوشبختانه واحدهای قنادی ما با تولید 
شیرینی های با کیفیت و سالم وبهداشتی به نحو احسن به مردم شریف خدمات 
دهی می کنند. وی همچنین در پاسخ به سوال دیگر خبرنگار ما که پرسید در 
بازرسی ازواحدهای صنف عمدتاً چه مواردی نیاز به تغییر یا اصلاح و بهینه سازی 

داشته؛ گفت: برخی واحدها فاقد نیروهای نظافت چی بودند 
در حالی که باید چنین نیرویی در واحدهای تولیدی حضور 

کنندگان  تولید  که  چرا  باشند.  داشته  فعالیت  و 
حین کار نیاز به نظافت محل و فضای کاری 

دارند. همچنین نوع چیدمان کارگاه)تولیدی 
به برخی  شیرینی(ازدیگر مواردی است که 

واحدها  دراین خصوص رهنمود و تذکر داده 
ایم ،اینكه مواد اولیه در فضای مناسب وصد درصد 

بهداشتی نگهداری شود. در عین حال وضع ظاهری 
تولید،  بخش  فعالان  خصوص  به  شاغل،  نیروهای 
امری ضروری است که متناسب با نوع تولیدات باشد. 

محسن مهران در خصوص رتبه بندی واحدهای قنادی نیز 
نهادهای  با همكاری  داریم  بار قصد  اولین  برای  اظهار داشت: 

مرتبط این ایده را اجرایی کنیم که هر واحد براساس کیفیت و سلامت 
محصول تولیدی، وضعیت بهداشتی )پرسنل و محیط( و برخی فاکتورهای 

دیگر رتبه بندی و به تبع آن محصولات تولیدی هر واحد قیمت گذاری شود. 
کارشناس فنی  اتحادیه صنف قنادان و سوهان پزان قم آنگاه در پاسخ به سوال 
دیگر مبنی بر مشكلات این صنف گفت: بدون شک نوسانات شدید قیمت مواد 
ترین معضلات تمامی صنوف و مشاغل  و اصلی  ترین  بزرگ  از  اولیه دربازار،   
محسوب می شود اما صنف قنادان با مشكلات خاصی نیز دست و پنجه نرم می 
کنند که یكی از این مشكلات قیمت جعبه است در واقع جعبه کیلویی 40 تا 50 
هزار تومان توسط قنادان خریداری می شود که هریک جعبه یک کیلویی ، برای 
قناد بین 4 هزار و 800 تا 6 هزار تومان هزینه در بردارد. از سوی دیگر ادارات مرتبط 
که مبحث خالص فروشی را مطرح کرده که اگر قرار باشد هزینه جعبه از مشتری 
دریافت نشود، قناد ضرر و زیان بالایی متحمل می شود. بنابراین پیشنهاد می شود 
قیمت جعبه با شیرینی لحاظ و از مشتری دریافت شود که در این صورت فروشنده 
متضرر نخواهد شد و مشتری نیز آسوده خاطر خواهد بود که مبلغ اضافی بابت 
جعبه پرداخت نخواهد کرد.محسن مهران همچنین اظهار کرد که کارشناس فنی 
باید با عزیمت به واحدهای صنفی، وضعیت انبار، به کیفیت و نوع مواد اولیه، نحوه 
نگهداری آن ،فضای کاری و نحوه تولید را دقیقاً مورد بررسی و در مرحله بعد قیمت 
را با محصول نهایی تطبیق دهد و نظریه خود را مبنی بر گرانی یا ارزانی یامتعارف 

بودن قیمت بیان کند. 
وی افزود: در رتبه بندی  صنف قناد ها، یكی از آیتم های اصلی که مد نظر ما 
است؛ خروجی محصول می باشد که محصول تولیدی با کیفیت و سالم و به قیمت 

مناسب به دست مصرف کنندگان برسد.
وی در ادامه به برخی چالش هایی اشاره کرد که اکنون دغدغه ذهنی مدیران 
و دست اندر کاران واحدهای قنادی را موجب شده و در این زمینه اظهار داشت: 
چنانچه این دغدغه ها با کمک و مساعدت مسوولان ذیربط مرتفع نشود: تا پایان 
سالجاری حدود یک سوم از واحدهای قنادی های قم ناگزیر  تعطیل خواهند شد. 
محسن مهران در همین زمینه افزود: عمده این چالش ها ازنبود کارشناسی 
فنی و مبحث قیمت گذاری ناشی می شود که امیدواریم به همت مسوولان ذیربط 
این چالش ها مرتفع و مدیران و متصدیان واحدهای قنادی آسوده خاطر شده و با 

انگیزه بیشتری کار تولید محصول را ادامه دهند. 
وی مشخصاً سه نهاد، اتاق اصناف،  اداره صنعت، معدن ،تجارت و سازمان 
حمایت از مصرف کنندگان را مورد اشاره قرار داد ،گفت، لازم است مدیران این 
نهادها با کارشناسان فنی اتحادیه ها تعامل بیشتری داشته باشند و قیمت ها 
براساس منافع تولید کننده و مصرف کننده مصوب وابلاغ شود. کارشناس فنی  
اتحادیه صنف قنادان و سوهان پزان قم آنگاه با اشاره به فعالیت واحدهای غیر مجاز 
موسوم به زیر پله ای اظهار کرد: عمده تخلفات و بعضاً تقلب ها از ناحیه واحدهای 
غیر مجاز ناشی می شود که تعهد و الزامی نسبت به رعایت مقررات صنفی ، کیفیت 
و بهداشت محصول تولیدی و قیمت ها ندارند امیدواریم مسوولان ارگان های ذیربط 
نسبت به قانونمند نمودن این واحدها اقدامات لازم را به عمل آورند و از ادامه فعالیت 
واحدهایی که به قوانین و مقررات صنفی تمكین 
نمی کنند، جلوگیری کنند. وی همچنین ادغام 
دو رسته ی صنف قنادان و سوهان پزان را کار 
کارشناسی ندانست و ابرازامید واری کرد این دو 

رسته ی شغلی مانند گذشته تفكیک شوند. 
محسن مهران کارشناس فنی  اتحادیه صنف 
قنادان و سوهان پزان قم در پایان با تشكر 
و قدردانی از آقای مهندس خرمی ، ابراز 
امیدواری کرد واحدهای صنفی بادقت و 
شناسی  آسیب  کوتاه  زمانی  بازه  در  موردی 
شده و مشكلات این واحدها با کمک و حمایت 
ارگانهای مربوطه مرتفع شود. محسن مهران حضور 
کارشناسان فنی در نشست هاومحافل صنفی با مدیران 
اتاق اصناف راضروری ارزیابی کرد  گفت :این نشست ها برای 

رفع دغدغه های صنف ضروریست.

کارشناس فنی صنف قنادان وسوهان پزان قم تاکید کرد؛

نقش تعیین كننده كارشناس فنی در اصلاح امور و كیفیت محصول 

به گفته محققان، چاقی می تواند احتمال عوارض جدی 
بعد از جراحی را افزایش دهد.

یک مطالعه جدید گزارش می دهد که در مقایسه با بیماران 
با وزن طبیعی، افرادی که چاق هستند در معرض خطر بیشتر 
ایجاد لخته های خون، عفونت ها و نارسایی کلیه پس از عمل 
جراحی قرار دارند. بیماران مبتلا به چاقی همچنین بیشتر به 

دلیل این عوارض در بیمارستان بستری می شوند.
دکتر »رابرت مگوید«، محقق ارشد و پروفسور جراحی قلب 
در دانشگاه کلرادو، گفت: »افزایش عوارض جراحی ناشی از 
عوامل مختلفی است از جمله التهاب بدن که در افراد چاق 
شایع تر است. همچنین برای بیمارانی که دارای اضافه وزن 
یا چاقی هستند بلند شدن و حرکت کردن بعد از جراحی 
افزایش  را  پاها  در  لخته شدن خون  و خطر  دشوارتر است 

می دهد.« مگوید گفت: »در صورت عفونت، مشكل بافت 
چربی در بدن وجود دارد که به خوبی بهبود نمی یابد و به 
اندازه بافت عضلانی جریان خون خوبی ندارد. با لخته شدن 
خون، ترکیبی از ناتوانی در راه رفتن راحت و آسان و همچنین 

حالت التهابی بدن در افراد چاق است.«
وی افزود: »تغییرات در جریان خون در بیماران چاق احتمالًا 

در خطر نارسایی کلیه نقش دارد.«
مگوید گفت: »انجام عمل جراحی روی افرادی که چاق 
هستند نیز دشوارتر است، که ممكن است میزان عوارض را 
افزایش دهد. به طور کلی عمل بیماران چاق به طور متوسط 
حضور  دلیل  به  بیماران  نتیجه،  در  است.  طولانی تر  کمی 
طولانی تر در اتاق عمل در معرض مشكلات بیشتری قرار 
می گیرند.« وی در ادامه افزود: »بیماران در حین جراحی 

سردتر می شوند. ما می دانیم که هیپوترمی یا سرما در اتاق 
عمل با عفونت های بیشتری همراه است.«

وی خاطرنشان کرد: »بیمارانی که اضافه وزن دارند باید 
قبل از عمل در بهترین فرم بدنی خود باشند که شامل سیگار 
نكشیدن یا عدم نوشیدن الكل در هفته های قبل از عمل 
می شود.« برای این مطالعه، محققان داده های سراسری را 
در مورد نزدیک به 6 میلیون بیمار جراحی شده جمع آوری 

کردند. در این میان 45 درصد افراد چاق بودند.
برای بیماران مبتلا به چاقی، عمل جراحی کمی بیشتر از 
بیمارانی که وزنشان طبیعی بود طول کشید؛ میانگین 89 

دقیقه در مقابل 83 دقیقه.
همچنین همه افراد چاق با احتمال بیشتر ابتلاء به عفونت، 

لخته شدن خون و عوارض کلیوی روبرو بودند.

محققان هشدار می دهند؛

چاقی موجب افزایش عوارض پس از جراحی می شود
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مشاور مدیرکل راهداری استان قم خبرداد: 

پیشرفت 45 درصدی طرح احداث تقاطع 
غیر همسطح باغیک - تفرش 

 
مشاور مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم گفت: طرح عملیاتی احداث 
تقاطع غیر همسطح باغیک - تفرش 45 درصد پیشرفت فیزیكی دارد که با تكمیل آن به 
طور حتم شاهد کاهش چشمگیر حوادث جاده ای در طول این محور ارتباطی خواهیم بود. 
محمد رضا زیدآبادی در گفت وگویی در این رابطه اظهار داشت: در سفر رییس جمهور به 
قم ) دی ماه 1400(  از جمله مصوباتی که قرار شد اداره کل راهداری استان قم انجام دهد، 
اجرای همین تقاطع غیر همسطح باغیک - تفرش بود که این موضوع نشان دهنده اهمیت 

اجرای طرح یاد شده است.
وی با اشاره به این که محور سلفچگان - ساوه، هشت کیلومتر به صورت چهار خطه انجام 
شده و بقیه به صورت رفت و برگشت است، افزود: با توجه به این که محور باغیک - تفرش، 
دارای موقعیت گردشگری است و تعداد سفر زیادی در آن به خصوص در روزهای تعطیل 
انجام انجام می شود، نقطه پرحادثه ای در تقاطع سلفچگان به وجود آمده بود که در سفر 
ریاست جمهوری مصوب شد که تقاطع غیر همسطح در آن ایجاد شود، در همین رابطه قرار 
شد محور سلفچگان به ساوه از رو عبور کند و محور تفرش به سمت سلفچگان یا ساوه به 
صورت زیرگذر باشد. وی ادامه داد: مبلغ اولیه اجرای این طرح بیش از 23 میلیارد تومان 
است که در مرداد ماه 1401 قرارداد منعقد شده،  مدت قرارداد 12 ماه است، پیشرفت 
فیزیكی طرح 45 درصد و متناسب با پیشرفت پیش بینی  شده در قرارداد است و ما تلاش 

می کنیم تا پایان تابستان سال جاری عملیات عمرانی طرح به اتمام برسد.
زیدآبادی تاکید کرد: اجرای این طرح در محور سلفچگان که بار ترافیكی سنگینی دارد به 
طور حتم موجب کاهش تعداد حوادث جاده ای و تصادفات می شود؛ البته باید توجه داشت 
در جریان وقوع تصادفات عوامل دیگری همچون خطای انسانی نیز نقش زیادی دارد و نباید 

تصور کرد با ایمن شدن مسیر دیگر شاهد هیچ تصادفی نخواهیم بود.
وی همچنین از تمامی کاربران جاده ای که از محل اجرای طرح تردد می نمایند درخواست 
کرد نسبت به رعایت جوانب ایمنی، تلاش کنند و با مجریان طرح تعامل لازم راداشته باشند.

گفتنی است طرح احداث تقاطع غیر همسطح باغیک - تفرش در راستای رفع نقاط حادثه 
خیز و تامین ایمنی سفرهای برون  شهری، اجرا می شود. در همین خصوص پس از مطالعات 
صورت گرفته، نسبت به احداث یک  دستگاه پل زیرگذر به منظور اجرای تقاطع غیر همسطح 

در محل، برنامه ریزی شد.
در این طرح یک دستگاه پل باکسی زیرگذر به ارتفاع 5/4 متر و دهانه 12 متر درمحل 

احداث می شود.
از دیگر اقدامات اجرایی برای احداث تقاطع غیر همسطح باغیک، عملیات راهسازی 
است، در همین رابطه به منظور احداث رمپ های ورودی و خروجی تقاطع، نسبت به عملیات 
بار برداری و بارریزی و اجرای زیراساس، اساس، آسفالت بیندر و توپكا درسطوح جاده ای 
تقاطع اقدام می شود؛ هزینه مورد نیاز طرح نیز به صورت مشترک و از محل اعتبارات سازمان 

راهداری و حمل ونقل جاده ای و نیز اعتبارات استانی تامین شده است.

مدیرکل استاندارد استان قم: 

اطلاعات مندرج در بسته بندی محصولات 
صحت سنجی می شود

مدیرکل استاندارد استان قم گفت: در راستای گسترش نظارت و صیانت از ایمنی، سلامت 
و حقوق مردم، اطلاعات مندرج بر روی بسته بندی محصولات دارای استاندارد اجباری تولید 

شده در واحدهای صنعتی استان را صحت سنجی می کنیم. 
محمد هادی سماواتی درگفت وگویی پیرامون این موضوع اظهار داشت: در همین رابطه 
درج اطلاعات عام ناخوانا در ارتباط با فرآورده اعم از نام، ویژگی، برند، اجزای متشكله، تاریخ 

تولید و انقضا محصول مورد توجه است.
وی افزود: همچنین در این راستا به شرایط خاص عرضه و نگهداری، نوع بسته بندی، 
شكل یا تصویر، جرم یا وزن خالص، نوع عرضه در بازار و سایر اطلاعات هویتی محصول توجه 

می شود.
وی ادامه داد: در صورتی که درجریان بازرسی ها مواردی همچون درج مقدار یا کمیت 
ناصحیح، عدم همكاری برای برنامه بازرسی، عدم توجه به بخش نامه های مربوطه و وصول 
شكایات، اداره کل استاندارد قم بر اساس قوانین با متخلفان اقدام های لازم از صدور اخطار 

کتبی تا ارسال پرونده به کمیته ویژه برای اعمال ضوابط و سایر موارد را انجام خواهد داد.
سماواتی گفت: بازرسان اداره کل استاندارد قم به صورت منظم و مستمر بر نحوه فعالیت 
واحدهای تولیدی مشمول استاندارد اجباری نظارت دارند تا محصولات تولید شده در این 

واحدها دارای شرایط لازم برای عرضه به بازار باشد.
باید سطح مطلوبی  اجباری هستند  استاندارد  که مشمول  کالاهایی  کرد:  تاکید  وی 
از کیفیت را داشته باشند و در همین ارتباط از همه ظرفیت های قانونی برای برخورد با 

واحدهایی که شرایط تعیین شده را رعایت نمی کنند،  استفاده می کنیم.
وی ادامه داد: همراهی مردم درمصرف کالاهایی که علامت استاندارد دارند، به طور حتم 
موجب تقویت شاخص های استاندارد در استان قم خواهد شد و تولیدکنندگان برای موفقیت 
در جلب رضایت مردم و فروش بیشتر محصولات خود در بازار، توجه بیشتری به این موضوع 

نشان می دهند.
گفتنی است 419 واحد تولیدی و یک هزار و 87 محصول در این استان مشمول استاندارد 
اجباری است؛ در بخش صنعت قم دارای هفت شهرک صنعتی شكوهیه، الغدیر، چاپ و 
نشر، سلفچگان، محمودآباد، درودگران، فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه 
صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هر کدام از آنها موقعیت ممتازی برای 

توسعه سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارد.
 

عضو شورای اسلامی شهر قم در آیین تقدیر و تجلیل از مبلغین یمه شعبان :

نیمه شعبان یک حرکت پیشرو دهنده
در عرصه تحقق تمدن اسلامی است

عضو شورای اسلامی شهر قم  گفت :وجود چنین ظرفیت های عظیمی همچون نهادهای 
علمی و بیوتات مراجع، مراکز تخصصی دینی در قم می توان در زمینه تبیین معارف اهل بیت 

علیهم السلام گام های بلندی برداشت.
حجت الاسلام استقامت عضو شورای اسلامی شهر قم در آیین تقدیر و تجلیل از مبلغین 
عملیات نیمه شعبان 1401 که در سالن جلسات مدرسه عالی تفسیر و دارالقران علامه 
طباطبایی برگزار شد، ابراز داشت: نیمه شعبان ظرفیت عظیمی در نشر معارف اهل بیت 
علیهم السلام دارد که باید به سبب وجود چنین ظرفیتی تلاش کنیم باورهای دینی را در 
جوامع اسلامی به واسطه وجود طلاب و مبلغین انقلابی که در عرصه تولید محتوا در رسانه 
ای فعالی هستند گسترش دهیم و این امر مهم تنها با همكاری مساجد و نهادهای فرهنگی 
و حوزوی محقق خواهد شد.وی در ادامه تصریح کرد: طلاب در قالب نیمه شعبان با سلایق 
مختلف در محلات خودشان جشن ها و اتفاقات خوبی را به واسطه ظرفیت های مردمی 
همچون برگزاری برنامه های جنگ و شادی و پاسخ به سوالات مورد بحث عموم مردم رقم 
زدند.عضو شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: نهادهای فرهنگی باید به کمک و هم افزایی 
یكدیگر در راستای مباحث مهدوی و بصیرتی و شبهاتی و مسایل روز که در رابطه با سبک 

زندگی مردم می باشد بصورت مطلوب عمل کنند.
وی در بیان فعالیت مبلغین در اعیاد نیمه شعبان ابراز داشت: ضرورت این اتفاق این است 
که مردم به اسم امام زمان)عج( خودشان به شهر مقدس قم آمده اند با وجود چنین ظرفیت 
های عظیمی همچون نهادهای علمی و بیوتات مراجع مراکز تخصصی دینی در قم می توان 
در زمینه تبیین معارف اهل بیت علیهم السلام گام های بلندی برداشت، چرا که عرضه و 
تقاضا در یک امر جمع شده اند و این امر نیازمند یک حرکت و پیشرو دهنده در عرصه شكل 
گیری تمدن اسلامی می باشد تا در کشور سر منشا اتفاقاتی خوبی باشد تا در این مدل ترویج 

و نشر مردم نسبت به وجود نازنینی امام زمان)ع( بیشتر آشنا شوند.

فرمانده تیپ 83 روحانیون رزمی تبلیغی امام جعفر صادق)ع(:

5۰۰ سرباز طلبه درحال گذراندن 
آموزش های رزم مقدماتی هستند

فرمانده تیپ 83 روحانیون رزمی تبلیغی امام جعفر صادق)ع( گفت: تا پایان امسال بیش 
از 6 هزار نفر از طلاب حوزه های علمیه سراسر کشور برای گذراندن خدمت سربازی جذب 
شده و پس از دوره آموزش به عنوان سرباز طلبه در مراکز علمی، فرهنگی و آموزشی فعالیت 

خواهند کرد.
حجت الاسلام والمسلمین مجید منتظرزاده فرمانده تیپ 83 امام جعفر صادق)ع( در 
سخنانی گفت: هم  اکنون 500 سرباز طلبه درحال گذراندن آموزش های رزم مقدماتی 
هستند.وی افزود: دوره رزم مقدماتی طلاب وظیفه به مدت 4 هفته در قالب کلاس های 

سیاسی، اعتقادی، امنیتی، فرهنگی و آموزش های عملی رزمی-نظامی برگزار می شود.
فرمانده تیپ 83 امام جعفر صادق)ع( بیان داشت: پیش بینی می شود تا پایان امسال بیش 
از 6 هزار نفر از طلاب حوزه های علمیه سراسر کشور برای گذراندن خدمت سربازی جذب 
شوند که پس از دوره آموزش به عنوان سرباز طلبه در مراکز علمی، فرهنگی و آموزشی فعالیت 

خواهند کرد.

بعضی ها عكس های یادگاری جمع می کنند، بعضی ها هم کلكسیون سكه، خودکار، 
می کنند،  احتكار  را  محبت  و  عشق  بالعكس  هستند  هم  بعضی ها   .  ... و  کبریت 
همان هایی که وقتی ازدواج می کنند ، معتقدند نباید عشق و محبتشان را به زبان بیاورند! 
اما مگر می شود زبانی که به عشق و محبت می تواند باز شود، در دهان ساکت بماند و ما 
انتظار یک زندگی گرم و شیرین داشته باشیم؟!، آقایان، خانم ها، محبتتان را احتكارنكنید 

چون تنها عشق، پاداش عشق است.
خیلی وقت ها پیش می آید که در جست و جوی یک محبت واقعی سرگردان می شویم، 
نمی دانیم محبتی که دنبالش هستیم، چه رنگ و بویی دارد. دختر و پسرهای جوان  
تعابیر عجیب و غریبی از عشق و علاقه دارند اما بین ازدواج کرده ها شرایط فرق می کند، 
آنها عموما تصور می کنند اگر ازدواج کنند، دیگر همه چیز تمام شده و محبت واقعی را 
نثار هم کرده اند، اما ممكن است به تدریج و با گذر زمان رنگ این محبت از سرخی به 
کمرنگی بگراید یا حتی خیلی ها بین شان آنقدر اختلاف زیاد شود که احساس کنند از 
آن اول هیچ محبتی به هم نداشته اند، این همان ایستگاهی است که باید تفكر کنیم، 
چرا کاری نكردیم که  محبت مان باقی بماند؟ اصلا چه کار باید می کردیم که این چنین 

محبتی تا ابد پررنگ باشد.
برای آن دسته افرادی می گویم که تصورشان از ازدواج این است: »هر چه که هست، 
همیشه هم باقی خواهد ماند.« خیر. اینطور نیست. همانطور که هر چند وقت یک بار 
گوشی های همراهمان، سیستم های رایانه ، حتی یخچال مان نیاز به شارژ شدن دارد، 
محبت در زندگی زناشویی هم همین طور است، باید شارژ شود. اگر نشود، کمرنگ و 
کم فروغ می شود ،از بین می رود و روزی می رسد که از خودمان می پرسیم اصلا به هم 

علاقه ای داشته ایم؟ چرا با هم ازدواج کردیم؟ چطور شد که اینطور شد؟«
رهبرمعظم انقلاب در همه زمینه ها دقت نظر دارند، حتی درباره  جزئی ترین مسائل 
مربوط به حفظ خانواده و راهكارهای افزایش عشق و علاقه زوجین به هم، اینكه تعابیر 
اشتباه از محبت عمیق و صمیمیت واقعی چیست؟ اساس خوشبختی در چیست؟ 
چطور جایگاه عمیقی در قلب همسرمان پیدا کنیم؟ همه اینها در کتاب »مطلع عشق« 
آمده است. رهبر عزیزمان در فصلی از این کتاب می گویند: »محبت، دستوری، فرمایشی 
و سفارشی نیست. دست خود شماست. شما می توانید محبتتان را روز به روز در دل 
همسرتان زیاد کنید. چطوری؟ با اخلاق خوب، رفتار مناسب،با محبت ورزیدن به او و 

وفاداری«.
*محبت واقعی چیست؟

زندگی زناشویی بنیانی است که برپایه محبت بنا شده است، خود خداوند هم به محبت 
تأکید دارد و بخشی از آن را در دل زن و مرد قرار می دهد اما تمهیدات حفظ آن یا سست 
نشدنش به عهده خودشان است. محبت واقعی، زن و مرد را به سمت هم می کشاند و در 

عمق جانشان نفوذ می کند و باعث می شود که زندگی حفظ شود.
احمد مطهری در کتاب »رابطه دوستی و محبت« در این باره می نویسند: »محبت، 
مانند سیم برقی است که از وجود محبوب به محب وصل و صفات محبوب را به وی منتقل 
می کند. اینجاست که انتخاب محبوب، اهمیت پیدا می کند. به نظر می رسد که همسر 
هر فرد، می تواند مهمترین محبوب و همراه او باشد. در دین مبین اسلام، به این موضوع، 
بسیار پرداخته شده و فراوانی احادیث و روایات نقل شده از ائمه علیهم السلام، مؤید این 
مطلب است. اگر در انتخاب همسر، محور، ایمان و حب پروردگار باشد، می توان امیدوار 
بود که این ازدواج، منجر به زندگی ای شود که هدف و شالوده آن، رسیدن به قرب الهی 
است و این که زن و مرد، هر دو تصمیم بگیرند که این عشق و علاقه زمینی را نردبانی 

سازند برای دست یافتن به رضای پروردگار.«
*عشقتان را احتکار نکنید، به زبان بیاورید

اما آن چیزی که شاید مهارتش در خیلی از زوجین ما وجود ندارد، شیوه های ابراز 
محبت است. خیلی وقت ها زن و مردها به هم علاقه دارند اما نمی توانند آن را بروز دهند 
یا اینكه اصلا اعتقادی به این ندارند که باید محبت شان را به زبان بیاورند یا به شیوه های 
مختلفی نشان دهند، این می شود که خیلی آسیب ها را در این زمینه شاهد می شویم.  
محمد متفقی روانشناس خانواده در این باره می گوید: »ابتدا باید این را بدانیم که محبت 
بین زن و مرد ذاتی نیست،  کسب کردنی است. بویژه بین آقایان زیاد دیده می شود که 
می گویند  مگر باید به زبان بیاورند همسرشان را دوست دارند؟ مگر خودش نمی داند؟ 
این را بدانید و آگاه باشید که علاقه نباید در دل احتكار شود، محبت با تلاش و کوشش به 

دست می آید و اینطور در دل راسخ می شود.
زن و مرد در زندگی باید برای همدیگر و برای حفظ کیان خانواده شان فداکاری کنند، 
ایثار داشته باشند و حس خود را به هم منتقل کنند، حتی به کارهای کوچک هم ضریب 
دهند. زنانی که از همسران شان تحسین و تمجید می کنند، شوهرانی با اعتماد به نفس 
بالا دارند و آقایانی که به علایق همسرشان احترام می گذارند مثلا مناسبت ها را در نظر 
می گیرند، تولد، سالگرد ازدواج یا حتی هر بهانه کوچكی ، هدیه تهیه می کنند و یا حتی 
یک شاخه گل یا شیرینی می خرند، محبت شان را در خانه دل همسرشان عمیق می 
کنند. نكته دیگر خوشرو بودن و تبسم است، تبسم در دل می ماند، خستگی ها را رفع 
می کند. مردانی که همیشه عبوس و عنق هستند، خانم هایی که همیشه غر می زنند 
و بداخلاقند اینطور زندگی شان را نابود می کنند. زن و مرد پس از کار روزانه عصرگاه 
می توانند با خنده مهربان و یک چای و کیک هم از پذیرایی کنند و خستگی را از دل 

هم بدر ببرند.«
*همسرتان را با الفاظ زیبا صدا کنید

گاه پیش می آید در زندگی های مشترک مواردی باعث اختلاف و کدورت می شود، اگر 
زن و مرد نسبت به هم محبت داشته باشند، اینها را نادیده می گیرند و ناخوشی ها را رفع 
می کنند که به فرموده رهبر معظم انقلاب که در کتاب مطلع عشق آمده : »از محبت 

خارها گل می شود. اگر چیز ناخوشایندی هم در همسر باشد اگر محبت واقعی باشد، 
به کلی آن چیز ناخوشایند رنگ می بازد و محبت همه چاله ها را صاف می کند.« پس با 
محبت سخت ترین آدم ها را می توان نرم کرد.این را هم باید در یاد داشته باشیم که نام هر 
فردی برایش از خاص ترین و مهم ترین کلماتی است که به گوشش می شنود و دوست 
دارد که همه او را زیبا تلفظ کنند. زن و شوهر همیشه باید این را در نظر داشته باشند 
که همدیگر را زیبا و با احترام صدا بزنند. متفقی در این باره می گوید: »خانمم، همسرم، 
عزیزم  و... همه تعابیر زیبایی هستند که در کنار به کار بردن زیبای اسم همسر می توان 
بكار برد. به ویژه این با احترام و زیبا صدا کردن باید در جمع و جلوی دیگران باشد.« 
پیامبر)ص( در حدیثی می فرمایند که صدا کردن همسر با نام زیبا و محبوب از مهم ترین 

راه های جلب محبت افراد است.
درخانه ظاهری آراسته داشته باشید

یكی دیگر از راه های جلب محبت این است که آقایان زیبا صحبت کنند و خانم ها 
به ظاهر خود برسند. مردان همیشه دوست دارند همسری داشته باشند که به لحاظ 
ظاهری و معنوی آراسته باشد. این برای آقایان مهم است که همسرشان حالش خوب 
باشد ، عزت نفس بالایی داشته باشد و در مقابلش خانم ها هم خیلی دوست دارند که 
پیام های محبت آمیز از همسرشان زیاد بشنوند و هر چقدر هم که باشد باز هم تكراری 

نمی شود. گفتن جمله »دوستت دارم« خود روحیه خانم ها را متحول می کند.«
*چه مردانی همسران خود را بهتر درک می کنند

یكی از نكات بسیار مهم و جزئی در حفظ یک زندگی گرم خانوادگی این است که آقایان 
بدانند خانم ها به لحاظ روحی و روانی، خیلی متغیر هستند. به خاطر شرایط هورمونی در 
زمانی از ماه، شاد و زمان دیگر غمگین هستند یا اینكه گاهی امیدوار و گاهی بی روحیه 
هستند و همه اینها ممكن است در کسری از ثانیه اتفاق بیفتد ، به قدری که همسرش را 
گیج و سردرگم کند . اما اگر آقایان این روحیه را درک کنند، نه تنها نگران نمی شوند بلكه 
در شرایط سخت در کنار همسرشان محبت شان را به او ثابت می کنند  و کمک می کنند 
که روحیه  همسر بازسازی شود. در مقابل مردان نیز هنگام به منزل آمدن بعد از یک 
روز سخت کاری نیاز به محبت و توجه همسرشان دارند و خیلی برایشان مهم است که 

همسرشان راضی باشد، گله گذاری نكند و خانه را برایش محل آسایش و آرامش کند.«
*اساس محبت واقعی

اساس یک محبت واقعی همانطور که رهبرمان فرمودند؛ ، اخلاق خوب، رفتار محبت 
آمیز و وفاداری است. همه اینها در کنار یكدیگر یک زندگی را گرم می کند و همین در واقع 
یعنی نفوذ معنوی نه آنچه که از عشق و علاقه های دنیای غرب برای ما به ارمغان آمده و 
اساسش شهوت و مسائل جنسی است و اصلا هم پایدار نیست و نخواهد بود! محبت 

واقعی و معنوی با محبت ناشی از کشش جنسی ، شهرت و ظواهر کاملا متفاوت است.
دختر و پسر جوانی را در نظر بگیرید که براساس تهییج ناشی از کانال های ماهواره ای 
و ارتباطات باز فضای مجازی با هم در ارتباط می شوند و تصورشان هم این است که یک 
عشق واقعی را پیدا کرده اند اما بعد از مدتی دچار سرخوردگی شده و حس می کنند که 
انتخابشان اشتباه بوده و حال ممكن است در این فاصله یا ازدواج کرده یا دچار روابط 

نادرست شده باشند و کار به ازدواج هم نرسیده باشد.
متفقی می گوید: »خیلی هوشمندانه می توان تشخیص داد فردی که به دیگری محبت 
واقعی دارد با کسی که نقش بازی می کند یا اینكه محبتش براساس مسائل جنسی است، 
از نوع ارتباط، صحبت و هدف هایی که از ادامه رابطه با طرف مقابلش دارد. دختران 
جوان خیلی باید به این مسائل توجه نشان دهند تا گول و فریب محبت های غیرواقعی را 
نخورند. به قولی عشقی که با فضای مجازی بیاید، به همان جا تعلق دارد و به درد زندگی 
نمی خورد چرا که وقتی پای زندگی واقعی در میان باشد، تازه افراد می فهمند که همه چیز 

رنگ و لعاب بوده و جنس واقعیت نداشته است.«
* جملات کوچک عشق های بزرگ

دو نكته دیگر در حفظ محبت و عشق همسران این است که اول اینكه زیاد با هم 
صحبت کنند و  زمان صحبت کردن با هم تمام توجه شان به هم باشد ، نه اینكه خانم 
صحبت می کند، آقا یا سرش در تلویزیون و تغییر کانال است یا در گوشی! اینطور می شود 
که دیگر افراد تمایلی به صحبت با هم پیدا نمی کنند یا تصورشان این است که اصلا برای 
طرف مقابل شان اهمیتی ندارد که او چه می گوید یا دیگر اصلا صحبت نمی کنند یا با 

دیگران در میان می گذارند.
و در نهایت اینكه عشق، پاداش عشق است، با جملاتی کوچک ، احترام، تعهد و 
مهربانی راحت قلب هم را تسخیر کنید، استفاده از جملاتی مثل »با تو آرامش دارم«، 
»ممنون که خوشبختی را به من دادی«، »خوشحالم که به تو تكیه کردم« همدیگر را 

سرشار از محبت و علاقه کنید.

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی  استان قم :

مردم قم در سالروز قیام خونین ۱5خرداد 
راهپیمایی می کنند

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم گفت: در سالروز قیام 15 
خرداد، مردم انقلابی شهر مقدس قم از میدان روح الله و از جوار بیت تاریخی امام 

راحل به سمت حرم حضرت معصومه )س( راهپیمایی می کنند.
حجت الاسلام محمد حسین ذاکری اظهار داشت: سالروز 15 خردادماه جایگاه ویژه 
ای در نهضت امام راحل و پیروزی انقلاب اسلامی ایران دارد و امام خمینی )ره( این 
روز را همانند روز عاشورا برای نهضت برشمردند که این امر حاکی از اهمیت این روز 

تاریخی است.
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم با بیان اینكه زنده نگه داشتن 
قیام 15 خرداد و نقش مردم انقلابی شهر مقدس قم در راستای دفاع از مرجعیت 
مهم است ابراز داشت: مراسم گرامیداشت 14 و 15 خردادماه در حرم مطهر حضرت 
فاطمه معصومه )س( در روز 14 خردادماه پس از اقامه نماز مغرب و عشا با حضور 
اقشار مختلف مردم قم برگزار می شود. وی همچنین بیان داشت: مراسم سالگرد 
ارتحال بنیانگذار انقلاب اسلامی از سوی رهبر معظم انقلاب شامگاه 13 خردادماه 
سال جاری پس از اقامه نماز مغرب و عشا در شبستان امام خمینی )ره( حرم مطهر 

کریمه اهل بیت )ع( برگزار می شود.
حجت الاسلام ذاکری افزود: در سالروز قیام 15 خرداد مردم انقلابی و ولایتمدار شهر 
مقدس قم از میدان روح الله و از جوار بیت تاریخی امام راحل به سمت حرم مطهر 
حضرت معصومه )س( راهپیمایی می کنند. رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
استان قم بیان داشت: مزار شهدای 15 خرداد همانند سال های گذشته غبارروبی 

خواهد شد و برنامه های مختلف فرهنگی در بیت امام راحل برگزار می شود.
  

با هدف حفظ میراث مکتوب؛

اسناد ارزشمند مردم قم جمع آوری می شود
مسئول نمایندگی سازمان اسناد و کتابخانه ملی در استان قم گفت :مردم قم 
میتوانند اسناد ارزشمند و میراث مكتوب خود را به سازمان اسناد و کتابخانه ملی قم 

بسپارند.
حجت الاسلام عباس دانشی مسئول نمایندگی سازمان اسناد و کتابخانه ملی در 
استان با اعلام این خبر گفت: اسناد اشخاص را اعم از کتاب و سند دریافت، بازسازی، 
تعمیر و اسكن می کنیم، اگر کسی مایل باشد این سند را خودش نگهداری کند نسخه 
اصلی را بازمی گردانیم و اگر نه اصل سند را در مرکز اسناد نگهداری می کنیم و نسخه 
کپی را به صاحب سند بازمی گردانیم. وی با اشاره به اینكه سال گذشته کتابخانه ی 
شهید بیطرفان از طرف خانواده ی این شهید به سازمان اسناد و کتابخانه ی ملی قم 
اهدا شد افزود: خانواده های قمی چنانچه کتابخانه ای دارند و مایل هستند مورد 
استفاده عموم قرار بگیرد سازمان اسناد می تواند این کتاب ها را حفظ، نگهداری و به 
صورت امانت به اشتراک بگذارد. حجت الاسلام عباس دانشی گفت: سال گذشته 
که سال فعالیت دوباره سازمان اسناد و کتابخانه ملی در استان بود قم در اهدا کتاب 
به کتابخانه ملی برترین استان بعد از تهران شد. مسئول نمایندگی سازمان اسناد و 
کتابخانه ملی در استان افزود: سال گذشته بیش از 5 هزار عنوان کتاب در فهرست 
قبل از انتشار از قم ثبت شده است که بسیار قابل توجه است. وی با اشاره به اینكه 
پرونده هایی در حوزه ی تاریخ شفاهی در دست تدوین داریم گفت: سال گذشته زندگی 
نامه دانشمند محترم حجت الاسلام راستگو که نقش بسیار مهمی در تربیت مربی 

کودک داشتند تدوین شده و به زودی به علاقه مندان عرضه می شود.
حجت الاسلام عباس دانشی تصریح کرد: یكی از اهداف سازمان اسناد و کتابخانه ی 
ملی استان احداث کتابخانه ی تخصصی قم شناسی و قم پژوهی است که از مطالبات 

جدی پژوهشگران است که تلاش خواهیم کرد محقق شود.
  

مدیر کل حج و زیارت استان قم:

۲۶۰۰ زائر قمی از سوم خرداد
 به سفر حج اعزام می شوند

مدیر کل حج و زیارت استان قم از اعزام 2600 زائر قمی در قالب 16 کاروان از سوم 
خرداد امسال خبر داد.

سید حسین موسوی ظهر جمعه در گردهمایی آموزشی حجاج استان قم در ورزشگاه 
شهید حیدریان قم اظهار داشت: در سال جاری 577 کاروان از نقاط مختلف کشور از 

جمله استان قم به حج تمتع اعزام می شوند.
مدیر کل حج و زیارت استان قم بیان داشت: 337 کاروان در روزهای آینده به عنوان 

مدینه قبل و 240 کاروان به عنوان مدینه بعد به سرزمین وحی اعزام می شوند.
وی با بیان اینكه از استان قم 16 کاروان به حج تمتع اعزام می شوند افزود: 2600 
زائر از استان قم به سفر حج اعزام می شوند که اعزام ها از سوم خرداد صورت می گیرد.

موسوی افزود: برای حجاج مدینه اول تعداد 10 جلسه و مدینه دوم تعداد 12 جلسه 
آموزشی برنامه ریزی شده است تا با آمادگی کامل نسبت به مناسک حج به این سفر 
احكام، مسائل  برای موضوعات  در مجموع  ابراز داشت:  اعزام شوند. وی  معنوی 

بهداشتی، فرهنگی و امنیتی 174 برای زائران قمی برگزار شده است.
مدیر کل حج و زیارت استان قم با بیان اینكه در سال 99 به دلیل بیماری کرونا افراد 
مسن به این مراسم اعزام نشدند افزود: امسال افرادی که 65 سال به بالا سن دارند به 
سرزمین وحی اعزام می شوند. موسوی ادامه داد: مسن ترین زائر قمی 89 سال سن 

دارد و کوچک ترین زایر نیز 9 ساله است و میانگین سنی زائران نیز 64 سال است.
 

دبیر ستاد ملی مقابله با پدیده گرد و غبار :

مقابله با پدیده گرد و غبار در قم
 عتبارات ملی می خواهد

دبیر ستاد ملی مقابله با پدیده گرد و غبار با بیان اینكه هواشناسی باید سامانه پیش 
بینی و هشدار گرد و غبار در استان قم را به خوبی طراحی و اجرا کند، گفت: مهمترین 
مسأله برای مقابله با این معضل، حرکت به سمت سازگاری و روش هایی برای کاهش 

اثرات گرد و غبار است و در این راستا به اعتبارات ملی نیاز داریم.
علی محمد طهماسبی بیرگانی در بازدید از کانون های فعال گرد و غبار در منطقه 
سراجه قم در سخنانی اظهار داشت: با توجه به خشكسالی های گسترده در سراسر 
کشور، برنامه ریزی جدی برای مقابله با پدیده گرد و غبار در سازمان حفاظت محیط 

زیست در دستور کار قرار گرفته است.
وی با اشاره به تدوین و ابلاغ آیین نامه اجرایی و تعیین تكلیف دستگاه های اجرایی 
برای مقابله با پدیده گرد و غبار، خاطرنشان کرد: استان ها مكلف شده اند این موضوع 
را در اولویت قرار داده و استان قم نیز باید برنامه اجرایی خود برای مقابله و کاهش 
اثرات گرد و غبار را ارائه دهد. دبیر ستاد ملی مقابله با پدیده گرد و غبار با بیان اینكه 
هواشناسی باید سامانه پیش بینی و هشدار گرد و غبار در استان قم را به خوبی طراحی 
و اجرا کند، گفت: مهمترین مسأله برای مقابله با این معضل، حرکت به سمت سازگاری 

و روش هایی برای کاهش اثرات گرد و غبار است.
وی همچنین چرای بی رویه و بدون ضابطه دام به ویژه شتر را یكی از عوامل تخریب 
زمین در مناطق خشک و مستعد خیزش گرد و غبار دانست و گفت: در صورت 
هماهنگی و مشارکت دستگاه های اجرایی در استان قم، اعتبارات لازم برای اجرای 

برنامه های مقابله با پدیده گرد و غبار در استان تأمین می شود.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

قم بالاترین پوشش فیبرنوری
 درکشور را دارد

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت:هم اکنون 70 درصد شهر قم تحت پوشش 
فیبر نوری است و امكان اتصال 100 درصد شهر قم به شبكه فیبرنوری تا هفته دولت 

امكان پذیر است.
سیدمحمدتقی  با  دیدار  در  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر  زارع پور  عیسی 
شاهچراغی استاندار قم، طی سخنانی اظهار کرد: یكی از افتخارات استان قم این 
است که بالاترین پوشش فیبرنوری در کشور را دارد، در حال حاضر بیش از 70 درصد 
شهر قم تحت پوشش فیبر نوری هستند. وی ادامه داد: دولت سیزدهم برای اتصال هر 
خانه به شبكه فیبرنوری مبلغ 2 میلیون تومان یارانه می دهد با همین یارانه مسئولین 
مربوطه در استان قم می توانند خانه ها را به این شبكه متصل کنند و زیرساخت این 

موضوع در حال حاضر در قم فراهم شده است.
زارع پور گفت: با توجه به زیرساخت و ظرفیتی که در قم وجود دارد اتفاق بزرگی که 
می توان رقم زد این است که امكان اتصال 100 درصدخانه های قم به شبكه فیبرنوری 

تا هفته دولت امكان پذیر شده است.

اجتماعی

در گفت و گو بایک روانشناس خانواده مطرح کرد:

زوج های جوان ،عشق و علاقه تان را احتکار نکنید!

در گفت و گو روانشناس خانواده

چطور فرزندان صبور تربیت کنیم؟
همیشه وقتی آب می خواست یا چیزی لازم داشت ، دادو 
بیداد راه می انداخت و به ثانیه باید خواسته اش برآورده 
می شد. بعضی ها می گفتند همه بچه ها همینطور هستند؛ 
اما مادر می دید که خیلی از بچه ها برای رسیدن به خواسته 
هایشان صبر می کنند. البته شاید هم به خاطر سن و سال 
فرزندش بود، شاید یک بچه چهار ساله خیلی هم مفهوم 
صبر را نداند و کسی هم به او یاد نداده باشد که باید برای 
رسیدن به برخی خواسته هایش صبر کند، مخصوصا اگر 

در جمع بودند یا در خیابان ، مغازه یا هر جای دیگری.
به واقع خود بزرگ ترها از چه سن و سالی صبر کردن را 
یاد گرفته اند؟ اصلا چطور یاد گرفته اند؟ آیا باید صبرکردن 
را آموزش داد یا به طور خود به خود افراد در گذر زمان 
صبر کردن را یاد می گیرند؟ همه این ها سوالاتی است 
که پاسخ هایش به درد پدر و مادرهایی که تازه، والد شدند 

می خورد.
بنا به تحقیقات، کودکان نه علاقه ای به صبر کردن دارند 
و نه آن را به طور خود به خودی بلد هستند، صبر کردن 
چالش  قطعا  البته  که  طلبد  می  آموزش  و  تمرین  یک 
برانگیز است چون مانعی بر سر راه رسیدن افراد به خواسته 
هایشان است. بزرگسالانی که در دوران جوانی آدم های 
عجولی هستند، نمی توانند برای رسیدن به نیازهایشان 
تحمل و صبر داشته باشند، قطعا این عجول بودن از جایی 
در کودکی هایشان  نشأت گرفته است اما این نكته را باید به 
خانواده ها گفت که هیچ وقت برای آموزش صبر دادن دیر 
نیست، هر زمانی برای بچه ها شروع کنید، مناسب است 
حال ممكن است در بچه های کوچكتر زودتر جواب دهد و 
در بزرگ ترها، دیرتر اما درهر حال شدنی است همانطور که 
ضرب المثل معروف می گوید: گر صبر کنی، ز غوره حلوا 
سازم. این حلوا در آوردن از غوره اصطلاحی است که نشان 
می دهد چقدر صبر با ارزش است و چقدر ما برای زندگی 

آینده مان بدان نیاز داریم.
احادیث زیادی درباره اهمیت بردباری و صبر در برابر 
مسائل مختلف از پیامبر)ص( و ائمه)ع( نقل شده است 
که نشان می دهد چقدر اجر و پاداش دارد آنقدر که  در 
حِسابٍ«  بِغَیْرِ  جْرَهُمْ 

َ
أ الصَابِرُونَ  یُوَفَی  »إِنَما  شریفه  آیه 

پاداش بی حساب و کتاب برای صابران در نظر گرفته شده 
است. از آنجایی که انسان در رنج خلق شده است، زندگی 
دنیوی بدون سختی و درد و رنج نیست پس یكی از راه های 
دستیابی به خواسته ها ، صبر و شكیبایی است که از همان 

دوران کودکی باید آموزش داده شود.
باره  این  در  خانواده  روانشناس  نوری«،  »نسیم  دکتر 
می گوید: »بچه های زیر هجده ماه مجبور نیستند صبر 
کردن را یاد بگیرند چرا که خواسته هایشان باید فی الفور 
و آنی برآورده شود، از غذا خوردن، آب، خوابیدن و تمیز 
کردن جایشان، گریه کردن تا هر چیز دیگری پدر و مادر 
باید همیشه نسبت به آنها گوش به زنگ باشند تا امنیت و 
آرامششان تأمین شود اما بعد از این سنین آموزش صبوری 

دادن به بچه ها نسبت به سن و سالشان ضروری است.
بچه ای که یاد نگیرد، صبوری کند در صف بازی در پارک 
، اتاق های بازی، مهدکودک یا مدرسه هم نمی تواند انتظار 
نوبت می خواهد  بدون  را تحمل کند، همیشه  کشیدن 
کارش را راه بیندازد و با بقیه درگیر می شود یا اینكه برای 
آماده شدن غذا در منزل یا هر جای دیگری تحمل ندارد 
یا انتظار دارد هر اسباب بازی که می خواهد را در دم پدر 
و مادر برایش تهیه کنند! حتی بچه ها در سنین بالای دو 
سال باید تجربیات کوچكی از ناکامی را هم بچشند مثل 
اینكه ببینند برخی وسایلی که دوست دارند را نمی توانند 
داشته باشند بلكه باید صبر کنند تا در ماه بعد یا ماه های 
بعد والدین آن را تهیه کنند یا مثلا در سنین مدرسه پول 
هایشان را جمع کنند تا بتوانند وسیله ای که دوست دارند 

را تهیه کنند.
یاد  کودک  به  صحبت هایشان  و  اعمال  با  مادر  و  پدر 
دارند  دوست  بیشتر  دیگران  را  صبور  بچه  که  می دهند 
بچه های  عموم  هست.  هم  تر  داشتنی  دوست  قطعا  و 
پرخاش  با  اند چون  ندیده  آموزش صبوری   ، پرخاشگر 

می خواهند زود  به خواسته های خود برسند.«
حال پس از گفتن این موارد چطور پدر و مادر باید وارد 
عمل شوند و بچه ها را با صبر و تحمل تربیت کنند، چه 

کارهایی می توان در این راستا انجام داد.
دکتر نوری معتقد است که نخستین گام این است که 
خود پدر ومادر صبور باشند تا بچه ها از آنها الگو بگیرند. 
پدر و مادری که خود صبر را یاد نگرفته باشند، چطور می 
توانند انتظار داشته باشند، فرزندشان در خیابان نوبت را 
رعایت کند یا اینكه در مدرسه با کسی درگیر نشود؟ پس 
اول صبوری خود والدین و دوم اینكه از کارهای کوچک 
شروع کنند، مثلا بچه پنج ساله آب می خواهد، مادر به او 
می گوید، قدری صبر کند تا بتواند به او آب بدهد، از همین 
به تدریج مكث انداختن ها، بچه ها یاد می گیرند که برای 

خواسته هایشان صبور شوند.
بنابراین از دو سالگی با خونسردی و حوصله می توان 
صبر را به بچه ها آموزش داد، در برابر اشتباهاتشان لبخند 
زد و حس اعتماد به نفس را به آنها القا کرد، وگرنه با بدخلقی 
و عجله کاری از پیش نمی رود. اولین کار این است که 
بچه ها را در برابر خواسته هایشان قدری معطل  و منتظر 
بگذاریم، مثلا اگر از شما می خواهند برایشان تلویزیون 
روشن کنید یا با آنها بازی کنید، کاری را بهانه کنید و قدری 

آنها را منتظر بگذارید تا بدانند باید صبر کنند.
اگر این معطل شدن به عمد نیست و زمان زیادی در 
جایی مثل مطب پزشک ، صف نان یا هر چیز دیگری طول 
می کشد، بهتر است بچه ها را با چیزی مثل یک اسباب 
بازی یا نقاشی سرگرم کنید. در مورد دیگر کودک از شما 
می پرسد، مامان غذا کی حاضر می شود؟ بهتر است بدون 
اینكه زمان بدهید، به او بگویید که مثلا هر زمان برنج آماده 
شد یا وقتی سیب زمینی ها پختند یا هر چیز دیگری تا 

شما هم اگر زمان بیشتری طول کشید، بدقول نشوید.
*بازی هایی که شکیبایی را آموزش می دهند

برخی بازی ها هم هستند که بچه ها را با صبر کردن به 
مرور آشنا می کنند. مثل بازی های دستی ، شطرنج ، حل 
پازل یا نقاشی کشیدن، کمک در پختن غذا، گلكاری و 
سبزی کاری در باغچه یا ماهیگیری در طبیعت که هر 
کدام در جای خود می تواند اثرگذار باشد. شاید برای شما 
پیش نیاید که فرزندتان را وقتی به ماهیگیری ببرید اما 
قطعا در حیاط یا تراس منزل یک گل و گلدان دارید که بچه 
می تواند با آن سرگرم شود و به کاشتن گل یا میوه یا هر چیز 

دیگری بپردازد.
بنا به تحقیقات بچه هایی که تحت تأثیر فضای مجازی 
عوض  به  صبرترند  کم  هستند،  کامپیوتری  بازی های  و 
بچه هایی که بیشتر کتاب می خوانند و ورزش می کنند، 
صبرشان بیشتر است . پس از این راه ها هم می توان بچه 
ها را صبورتر تربیت کرد. در نهایت صبوری چون یک آش یا 
حلیمی است که شما از صبح زود آن را بار می گذارید تا به 
مرور برای شب آماده شود، آموزش این صبوری برای بچه 
ها نیز زمانبر و حوصله بردار است که یک پدر و مادر صبور 

به مرور بدان دست پیدا می کنند.
شما برای پرصبر شدن فرزندتان و یا بالعكس عجول و بی 
حوصله بودنش چه کرده اید و راهكارهایی را می شناسید 

که معرفی کنید. با ما در میان بگذارید.
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خاندوزی در گفتگو با الشرق الاوسط:

ایران و عربستان در مسیر تعاملات مناسب 
اقتصادی قرار دارند

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: ایران و عربستان در مسیر تعاملات و مناسبات 
اقتصادی به جمع بندی های خوبی خواهند رسید.

سید احسان خاندوزی که برای شرکت در اجلاس سالیانه بانک توسعه اسلامی در جده 
به سر می برد در حاشیه این اجلاس در مصاحبه با روزنامه شرق الاوسط گفت:  با وزیر 
امور اقتصادی عربستان سعودی ملاقات خواهم کرد و معتقدم ایران و عربستان در مسیر 

تعاملات و مناسبات اقتصادی به جمع بندی های خوبی خواهند رسید.
وی افزود: سیاست دولت جدید ایران توسعه ارتباطات با همسایگان و کشور های عربی 
است ما از هر موضوعی که سبب روابط نزدیكتر با همسایگان و کشور های عربی و توسعه 

این روابط به شكلی متمایز باشد، از جمله تحكیم روابط استقبال می کنیم.
خاندوزی همچنین  در خصوص راهكار های برون رفت از چالش هایی که جهان هم 
اینک با آن ها مواجه است گفت: بعد از بحران جهانی کرونا و تبعات آن، کشور ها آموختند 

که تعاملات اقتصادی بیشتری داشته باشند.
وزیر اقتصاد خاطرنشان کرد: دستور کار دولت جمهوری اسلامی ایران و پیشنهاد ما نیز 
برای غلبه بر این بحران ها استفاده از تبادل فناوری بین کشور های اسلامی و گسترش 

تعاملات اقتصادی بین کشور های جهان و به ویژه منطقه است.
لزوم امضای توافق نامه سرمایه گذاری، گمرکی و تجاری بین ایران و عربستان

وزیر امور اقتصادی و دارایی  همچنین در حاشیه اجلاس سالانه 2023 بانک توسعه 
اسلامی در جده عربستان سعودی با محمد الجدعان وزیر مالیه این کشور دیدار کرد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی جمهوری اسلامی ایران در این دیدار از پیشرفت روابط 
اقتصادی بین دو کشور استقبال و اظهار کرد: توسعه روابط نه فقط برای ایران و عربستان 

بلكه برای کل کشورهای منطقه حائز اهمیت است.
خاندوزی با بیان اینكه تسهیل پیوندهای اقتصادی وظیفه دولت هاست گفت: این 
روابط دوجانبه نه تنها از منظر اقتصادی بلكه در حوزه های سیاسی و امنیتی دارای 

اهمیت فراوانی است.  
وزیر اقتصاد در تشریح برنامه ایران در حوزه ارتباطات اقتصادی با عربستان گفت: در 
سطح دولتی، ایران و عربستان هیچ توافق پایه ای در حوزه سرمایه گذاری، گمرکی و 
تجاری را نهایی نكرده اند. لازم است در این ارتباط تفاهم نامه های سه گانه ای بین طرفین 

تدوین و امضا شود.  
در ارتباط با تعاملات تجاری دو کشور وزیر امور اقتصادی و دارایی ضمن بیان این که 
تاکنون پیوند تجاری خصوصی عمیقی بین دو کشور ایجاد نشده، پیشنهاد کرد: طی 
سه ماه آینده شرکت های بخش خصوصی دو کشور با یكدیگر ملاقات کنند تا امكانات 
تجاری و سرمایه گذاری طرفین بررسی شده و زمینه های همكاری متقابل شناسایی شود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی ضمن اشاره به نیازهای فوری برای همكاری در زمینه 
تسهیل حج و تجارت بین دو کشور به طور خاص در زمینه رفع موانع بانكی و ارزی و 

همچنین گسترش پروازها اشاره کرد.
وزیر اقتصاد ایران در این دیدار به سرمایه گذاری در حوزه های نفتی و همچنین استفاده 

از ظرفیت محصولات و شرکت های دانش بنیان اشاره کرد.  

وزیر نفت خبر داد:

 تمدید صادرات گاز ایران به عراق
تا 5 سال آینده

وزیر نفت با یادآوری اینكه ایران هم اکنون دو قرارداد انتقال گاز با نیروگاه های بغداد 
و بصره عراق دارد، گفت: بر اساس توافق دو طرف این دو قرارداد پس از طی مراحل 

کارشناسی تا پنج سال آینده تمدید خواهد شد.
جواد اوجی پس از دیدار با »زیادعلی فاضل« وزیر برق عراق در جمع خبرنگاران با اشاره 
به امضای تفاهم نامه همكاری های ایران و عراق در حوزه نفت، گاز و پتروشیمی، اظهار 
کرد: ایران به لحاظ سرمایه انسانی و ظرفیت های فنی و مهندسی جایگاه بالایی دارد، 
از این رو بر اساس تفاهم نامه ای که با طرف عراقی امضا شد، در زمینه تبادل اطلاعات، 
اکتشاف و توسعه میدان های مشترک نفتی در قالب یكپارچه سازی توسعه این میدان ها 

با عراق همكاری خواهیم داشت.
پالایشگاه های  و بهسازی  و گاز  انتقال نفت  لوله  اینكه احداث خطوط  بیان  با  وی 
نفت عراق از دیگر محورهای قید شده در تفاهم نامه دو کشور است، تصریح کرد: یكی 
با وزارت برق این کشور بود که  از دستاوردهای این سفر تمدید قرارداد صادرات گاز 

خوشبختانه مسائل کارشناسی در این زمینه به طور کامل حل شده است.
وزیر نفت با یادآوری اینكه ایران دو قرارداد گازی با نیروگاه های بغداد و بصره عراق دارد، 

افزود: بر اساس توافق دو طرف این دو قرار داد طی 5 سال آینده تمدید خواهد شد.
بر اساس این گزارش، طی دیدار وزیر نفت با مقام های عراقی زمینه های همكاری ایران 
و عراق در حوزه نفت، گاز و پتروشیمی بررسی شد و دو طرف بر حل موانع موجود در 
زمینه همكاری ها گازی تأکید کردند، ضمن آنكه قرار شد در این زمینه تصمیم های جدی 

و راهگشا گرفته شود.
تفاهم نامه همكاری ایران و عراق در حوزه نفت، گاز و پتروشیمی شامگاه چهارشنبه )20 

اردیبهشت ماه( در حضور نخست وزیر عراق بین وزیران نفت دو کشور امضا شد.
در این دیدارها که با حضور مقام های ارشد عراق همچون وزیران نفت و برق این کشور 
همراه بود، پیشنهادهای مطلوبی از سوی محمد شیاع السودانی، نخست وزیر عراق در 
زمینه توسعه میدان های نفتی، آموزش نیروی انسانی و اجرای طرح های پتروشیمی ارائه 

شد که با استقبال اوجی همراه بود.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد؛

بازگشت تعداد قابل توجهی از کارخانه های 
تعطیل شده به تولید

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با تمهیدات و تصمیم های مؤثر در دولت مردمی 
سیزدهم تعداد قابل توجهی از کارخانه هایی که به دلایل مختلف تعطیل شده بودند، احیا 

و به مرحله جدید تولید بازگشتند.
»سید صولت مرتضوی« برنامه تلویزیونی افزود: مقام معظم رهبری امسال را با توجه 
به شناخت جامعی که نسبت به مسائل اساسی کشور دارند »مهار تورّم و رشد تولید« 

نام گذاری کرده اند.
وی با تأکید بر این که لازمه مهار تورم، رشد تولید است، ادامه داد: تقریباً تا قبل از روی 
کارآمدن دولت سیزدهم، در استان مرکزی 2 کارخانه ای که از افتخارات کشور هستند، 
تعطیل بودند و کارگران برای دریافت حقوق معوقه مطالباتی داشتند که خوشبختانه دولت 
سیزدهم آستین همت را بالا زد و هم اکنون خطوط مختلف این کارخانه ها وارد مرحله 
تولید شدند. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تأکید کرد: طی بازدیدی که از کارخانه هپكو 
داشتم مسئولان اعلام کردند که سال قبل، از تولید صفر به ٢60 دستگاه ماشین آلات 
سنگین و راهسازی رسیده اند و برنامه آن ها برای سال 1402 حدود 800 دستگاه است 
که رشد بسیار خوبی خواهد بود. وی افزود: همچنین مشكلات کارخانه »آذرآب« با 

برنامه ریزی دولت رفع شده و این کارخانه نیز وارد مرحله تولید شده است.
مرتضوی ادامه داد: به عنوان مثال، در استان مرکزی حدود 650 مجموعه وارد مدار 
تولید شده است و در سراسر کشور در حوزه های پتروشیمی، دارو، مس، مواد غذایی و... 
شاهد رشد تولید بوده ایم و این به منزله کاهش هزینه هاست و با ادامه این روند مهار تورم را 
نیز خواهیم داشت. وی یادآور شد: دولت مردمی سیزدهم در راستای فرمایش مقام معظم 

رهبری برنامه هایی پیرامون مهار تورّم داشته و دارد که گام به گام و با دقت اجرا می شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار امیدواری کرد که با همت مردم بتوان تولید را 

افزایش داد و تورم را مهار کرد.

عضو اتحادیه صادرکنندگان فراورده های نفت، گاز و پتروشیمی گفت: قیمت بنزین 
تغییر نكند و سهمیه مردم همان 60 لیتر سابق در نظر گرفته شود که دارندگان خودرو 
بتوانند با استفاده از کارت شخصی این میزان سوخت را دریافت کنند ولی هر کس نیاز 

به سوخت بیشتر داشت باید بهای آن را با نرخ بین الملل پرداخت کنند.
سیدحمید حسینی در گفت و گویی، درباره آینده پیش روی بنزین اظهار داشت: 
ما برای عبور از مشكل افزایش مصرف بنزین 2 راه حل بیشتر نداریم یا باید شروع به 
واردات کنیم که امسال نیز به یک میلیارد دلار اعتبار برای واردات بنزین و گازوئیل در 
بودجه پیش بینی شده و یا روش هایی برای صرفه جویی و جلوگیری از قاچاق بكار 
ببندیم. وی افزود: واردات فراورده های نفتی کاری است که اغلب کشورهای دنیا انجام 
می دهند، این کشورها مشكلی ندارند چون  نه تنها دولت ها از آن محل زیان نمی کنند 
بلكه از محل مالیات و عوارضی دریافت می کنند، کسب درآمد دارند. اما مشكل ایران 
این است که باید فرآورده را با قیمت بین المللی وارد کنیم و با یک دهم نرخ بین الملل در 
بازار داخل بفروشیم و این قطعا باتوجه به کمبود منابع ارزی و افزایش میزان یارانه؛ راه 

حل درستی برای کشور ما نیست.
عضو اتحادیه صادرکنندگان فراورده های نفت، گاز و پتروشیمی گفت: ماحدود 105 
میلیون لیتر تولید داریم که برخی مواقع پالایشگاه ها تا 110 میلیون لیتر هم افزایش 
تولید می دهند، این ارقام در شرایط فعلی پاسخگو  است اما در پیک سفرها و نزدیک 
تابستان که میزان مصرف افزایش می یابد دچار مشكل می شویم، بنابراین باید قبل از 

تابستان تدابیری برای کاهش مصرف اندیشیده شود.
حسینی تاکید کرد: سیاست قیمتی تاحدی می تواند موثر باشد اما یكی از کارهای 
اساسی که می توانیم انجام دهیم اینكه خودروسازان را مجبور کنیم خودرویی تولید 
کنند که حداقل مصرف را داشته باشد، موتورسیكلت های کشور برقی شوند، تلفات 

انرژی در نیروگاه ها را کاهش دهیم، زیرا نیروگاه ها برای افزایش مصرف با مردم رقابت 
می کنند. همچنین جلوگیری از قاچاق می اواند موثر باشد.

خودروسازان مجبور به تولید محصولات کم مصرف شوند 
وی افزود: ایده ای مطرح می شود مبنی بر اینكه قیمت بنزین تغییر نكند و سهمیه 

مردم همان 60 لیتر سابق در نظر گرفته شود که دارندگان خودرو بتوانند با استفاده از 
کارت شخصی این میزان سوخت را دریافت کنند ولی هر کس نیاز به سوخت بیشتر 

داشت باید بهای آن را با نرخ بین الملل پرداخت کنند. 
بخش  گفت:  پتروشیمی  و  گاز  نفت،  فرآورده های  صادرکنندگان  اتحادیه  عضو 

خصوصی بنزین را وارد کند و اجازه داشته باشد با نرخ روز بین الملل توزیع کند.
وی تاکید کرد: در هر حال اگر فكری برای سیستم حمل و نقل نكنیم راه به جایی 
نمی بریم، باید استفاده از وسایل نقلیه عمومی در حمل و نقل برون شهری را افزایش 
دهیم، مردم وقتی ببینند هزینه استفاده از خودروی شخصی در مسافرت ها به خاطر 
مصرف بنزین چندین برابر می شود، استفاده از وسایل نقلیه عمومی مثل قطار، 

هواپیما و اتوبوس را ترجیح خواهند داد. 
حسینی بیان داشت: اکنون استاندارد مصرف بنزین در دنیا 4 لیتر در هر کیلومتر 
است، در ایران هم هرچه بتوانیم به این استاندارد نزدیک شویم، ترافیک را کنترل کنیم، 
سوخت خودروها را استاندارد کنیم و بخشی از خودروها را به سمت استفاده از سی ان 

جی و ال پی جی ببریم کارساز و موثر خواهد بود.
عضو اتحادیه صادرکنندگان فراورده های نفت، گاز و پتروشیمی با تاکید بر اینكه اهرم 
قیمتی به تنهایی برای کنترل مصرف جوابگو نیست، اظهار داشت: مسئله جواب 
دارد، مشكل راه حل و معضل راهكار؛ بنابراین باید مجموعه ای از اقدامات را اجرایی 

کنیم، سوخت در کشور ما یک معضل است که نمی توان به آن تک بعدی نگاه کرد.
وی یادآور شد: اگر خودروها استاندارد شوند، قیمت را هم افزایش دهیم، اما در شهر 
ترافیک داشته باشیم و سرعت تردد خودروها کند باشد، قطعا همچنان مازاد مصرف 
را خواهیم داشت یا اینكه اگر با قاچاق مبارزه نكنیم و اصلاح قیمتی انجام ندهیم، 

مشكل کمبود فراورده در کشور حل نخواهد شد.

عضو اتحادیه صادرکنندگان فراورده های نفت، گاز و پتروشیمی:

 مصرف بنزین بیشتر با نرخ بین المللی محاسبه شود

یک کارشناس صنعت خودرو خاطر نشان کرد: اگر صنعت 
قطعات  صادرات  امكان  و  می رسید  بلوغ  به  سازی  قطعه 
باکیفیت را داشت و بنگاه های خارجی مصرف کننده قطعات 
تولیدی ما می شدند؛ بدون تردید صنعت خودرو این وضعیت 
را تجربه نمی کرد. پرسش اصلی این است که چرا قطعه سازان 

باید جزو سهامداران خودرو باشد؟
با تاکید بر ایجاد یک بافت  صادق بشیری در گفت وگویی 
مبنای  بر  مافیایی در صنعت خودرو، گفت: صنعت خودرو 
تلاش  خودروسازان  و  می شود  اداره  ذی نفوذ  افراد  ارتباطات 

دارند که دستاوردها و اتفاقات کم اثر خود را موثر جلوه بدهند.
وی با بیان اینكه انتصاب افراد در وزارتخانه صمت در حوزه 
خودرو نادرست است، گفت: افرادی در وزارت صمت عهده دار 
مدیریت بخش خودرو شدند که در گذشته جزو بدنه مدیریتی 
خودروسازان بودند؛ همین افراد به دنبال جهانی کردن صنعت 
خودروی ایران بودند از این رو در سوریه، سنگال، عراق و ... 
اقدام به خودروسازی کردند. اما باید از آنها پرسیده شود که 
خودروسازی در این کشورها چه دستاوردی برای ما به همراه 

آورد؟
دانست  اشتباه  را  خودرو  صنعت  رفته  راه  کارشناس  این   
امكان  و  می رسید  بلوغ  به  قطعه سازی  اگر صنعت  افزود:  و 

خارجی  بنگاه های  و  داشت   را  باکیفیت  قطعات  صادرات 
مصرف کننده قطعات تولیدی ما می شدند؛ بدون تردید صنعت 
خودرو این وضعیت را تجربه نمی کرد. پرسش اصلی این است 
که چرا قطعه سازان باید جزو سهامداران خودرو باشد؟ اینگونه 
هر قطعه بی کیفیت و معیوبی که تولید می کند به خودروسازان 
تحمیل می کنند و آنها نیز موظف هستند که آن را مصرف کند.

وی صادرات قطعه به عراق و سوریه را سیاسی دانست و افزود: 
این صادرات دستاورد اقتصادی مطلوبی ندارد؛ البته برخی 
قطعه سازان قطعات با کیفیتی تولید و به کره جنوبی صادر 
می کنند؛ اما علاقه ای ندارند که دولت از روند فعالیت اقتصادی 
آنها آگاه شود چراکه بر این باورند که در صورت انعكاس خبر، 

دولت مردان در این مسیر فعالیت آنها را مختل می کنند.
چرا قطعه سازان جزو سهامداران خودرو هستند؟

بشیری ادامه داد: اگر خودروسازان قطعه معیوب قطعه ساز 
را خریداری نكنند خط می خوابد. در شرایط فعلی قطعه ساز 
قطعات بی کیفیت را به صنعت تحمیل می کند و در این میان 

کیفیت و منافع مردم قربانی این وضعیت می شود.
بشیری با بیان اینكه صنعت در بستر اقتصاد سالم می تواند 
میسر خود را پیدا کند، گفت: صنعت خودرو با آزمون و خطا 
جلو می رود و مهندسی چندان در آن کاربرد ندارد؛ متاسفانه 

بی اعتمادی به صنعت خودرو در کشور ایجاد شده است و به نظر 
می رسد که به آسانی رفع نشود و باوجود بی اعتمادی، فرآیندها 
نمی تواند میسر خود را پیدا کند. وی با اشاره به ایجاد بیماری 
مقصر انگاری در بین مدیران و مسئولان ارشد کشور، تصریح 
کرد: دولت ها ناکارآمدی خود را به گردن دیگری می اندازند و 
در نهایت دشمن خارجی مقصر اصلی این ناکاربلدی ها است.

بشیری سیاست زدگی را یكی از بیماری های صنعت خودرو 
معرفی کرد و افزود: سیاست، اقتصاد را نابود کرده است؛ یكی 
از دلایل بیراه رفتن صنعت و اقتصاد این است که سیاستمدارها 
به مصلحت خود اقتصاد را هدایت می کنند نه بنا به منافع 
ملی و مردم. تجربه نشان داده است که دولت تصمیم گیر 
عاقلی در صنعت خودرو نیست چرا که افراد در آدرس صحیح 
خود قرار نگرفته اند و اگر دولت عاقل بود و با ناپختگی تصمیم 

نمی گرفت، می توانست منشا تصمیمات باشد.
به چه قیمت صنعت خودرو اشتغال آفرینی کرد؟ 

وی با انتقاد از شیوه واردات خودرو، گفت: چرا تلاش نكردیم 
همراه واردات خودرو دانش فنی را وارد  کنیم؛ زمانی صنعت 
خودرو را به باد انتقاد می گرفتیم و اقدامات آنها را بی ارزش 
برادران  و  ناسیونال  ایران  مثال  عنوان  به  می دادیم؛  نشان 
خیامی  را متهم به مونتاژکاری می کردیم اما امروز این پرسش 

باید مطرح شود که خود چه تولید کردیم؟ پژو آر دی تولید 
کردیم که در نهایت شكست خورد و آمار تصادفات را افزایش و 
میزان مصرف بنزین را 2 برابر کرد؟ بشیری با اشاره به اشتغال 
آفرینی در صنعت خودرو، گفت: به چه قیمت صنعت خودرو 
جمله  از  معضل  چندین  صنعت  این  کرد؟  اشتغال آفرینی 
افزایش تلفات جاده ای، افزایش آلایندگی و پرت انرژی و منابع 
داشت که به نظر می رسد باید برای رفع این معضلات در صنعت 

خودرو بازنگری اساسی انجام شود.
بیان کرد: صنعت  پایان  این کارشناس صنعت خودرو در   
کارشناسی  مباحث  حتی  و  است  شده  سیاست زده  خودرو 
در صنعت سطحی شده اند و به نوعی سطحی نگری در این 
صنعت غالب شده است؛ متاسفانه عده ای از نظر مالی و اداری 
آنقدر در این صنعت قدرت گرفته اند و امور را  به نفع خود جلو 
می برند و ما امیدواریم در آینده کسی عهده دار مسئولیت در 
وزارت صمت شود که بتواند زیاده خواهی این افراد را مهار کند.

یک کارشناس صنعت خودرو:

صنعت خودرو بر مبنای ارتباطات افراد ذی نفوذ اداره می شود

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالكانه مفروزی متقاضیان پرونده تشكیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

1- رای شماره 140260330001000824 مربوط به پرونده کلاسه 1401114430001002110 مربوط به تقاضای آقای 
بهروز قدیم فرزند محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 154مترمربع پلاک شماره 10986 اصلی واقع در قم بخش 
یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالكیت مشاعی صادره در دفتر الكترونیكی شماره 140120330001018921 خریداری 

به موجب سند رسمی شماره 154640 مورخ 1401/05/31 دفترخانه 7 قم)م الف 16945(
2- رای شماره 140160330001013921 مربوط به پرونده کلاسه 1401114430001001796مربوط به تقاضای آقای 
محمد سعید کریمی حاجی آبادی فرزند عباس در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت201/06 مترمربع پلاک شماره 10990 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 21852 مورخ 1401/05/11 دفترخانه 31 قم )م الف 

)16946
3- رای شماره 140160330001013940 مربوط به پرونده کلاسه 1401114430001001660مربوط به تقاضای آقای 
عباسعلی جمشید پور فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 30/86 مترمربع پلاک شماره 9440/34 اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالكیت مشاعی صادره در دفتر 187 صفحه 294 خریداری به موجب سند 

رسمی شماره 74363 مورخ 1373/03/02 دفترخانه 6 قم )م الف 16947(
4- رای شماره 140160330001012424 مربوط به پرونده کلاسه 1401114430001001542مربوط به تقاضای آقای 
مهدی سعادتمند فرزند علی در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 102 مترمربع پلاک شماره 
10431 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالكیت مشاعی صادره در دفتر 602 صفحه 306 خریداری 

به موجب سند رسمی شماره 18882 مورخ 1400/10/23 دفترخانه 68 قم )م الف 16967(
5- رای شماره 140160330001012425 مربوط به پرونده کلاسه 1401114430001001543مربوط به تقاضای خانم 
طاهره سعادتمند فرزند علی اصغر در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 102 مترمربع پلاک 

شماره 10431 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالكیت مشاعی صادره در دفتر 602 صفحه 306 
خریداری به موجب سند رسمی شماره 18882 مورخ 1400/10/23 دفترخانه 68 قم )م الف 16968(

6- رای شماره 140260330001000086 مربوط به پرونده کلاسه 1401114430001001504مربوط به تقاضای آقای 
پرویز فراهانی فرزند علی اکبر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 161/05 مترمربع پلاک شماره 10965 اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 1-سند رسمی شماره 36524 مورخ 1401/06/24 دفترخانه 87 قم نسبت به 

150/25 سهم2-
رونوشت از سند رسمی شماره 36738 مورخ 1401/07/12 دفترخانه 87 قم نسبت به 10/78 سهم)م الف 16971(

7- رای شماره 140260330001000583 مربوط به پرونده کلاسه 1401114430001001377مربوط به تقاضای آقای 
علی آقاجانی فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 59/81 مترمربع پلاک شماره 11188 اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حبیب اله ولی طبق اظهارنامه 4806 مورخ 

1350/3/19 ثبت قم)م الف 16973(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالكیت رسمی صادر گردد با توجه 
به عدم دسترسی به مالكین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یكماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 

نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و اسکناس(
نوبت اول: 1402/02/24
نوبت دوم: 1402/03/08
رضا حسین خانی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالكانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشكیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002019018 شماره  رأی   -1
1401114430002001396 مربوط به تقاضای آقای جعفر اکبری کفرانی 
فرزند محسن درششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  
67/50 مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از 110 و 1999/109 اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع 
الواسطه از علی اکبر جماران ارده صفحه 568 دفتر 208 بمیزان 10 مترمربع 
از پلاک 109 فرعی و خریداری مع الواسطه از رمضانعلی نصیری صفحه 571 

دفتر 208 از پلاک 110 فرعی)م الف16944(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002000865 شماره  رأی   -2
مزرعه  طالبی  علی  آقای  تقاضای  به  مربوط   1400114430002001436
شاهی فرزند رمضان درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در 

آن احداث بنا شده به مساحت 91 مترمربع پلاک شماره فرعی از 38 و 2466/37  
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالكیت متقاضی طی سند 
قطعی صفحه 541 و 535 و 538 دفتر 554 از پلاک 2466/38 اصلی بمقدار 

23 مترمربع و از پلاک 2466/37 اصلی بمقدار 68 مترمربع)م الف16969(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002000867 شماره  رأی   -3
1400114430002001438 مربوط به تقاضای خانم صغری طالبی مزرعه 
شاهی فرزند محمد درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 91 مترمربع پلاک شماره فرعی از 38 
و 2466/37  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالكیت 
از پلاک  دفتر 554  و 538  و 535  متقاضی طی سند قطعی صفحه 541 
2466/38 اصلی بمقدار 23 مترمربع و از پلاک 2466/37 اصلی بمقدار 68 

مترمربع)م الف16970(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002000485 شماره  4-رأی 
1401114430002000894 مربوط به تقاضای خانم طاهره زمانی فرزند 
عباس درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 

57 مترمربع پلاک شماره 2 فرعی از 2281 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از محمد دارابی 

صفحه 269 دفتر 538 )م الف16972(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالكیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالكین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یكماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اسکناس(
نوبت اول: 1402/02/24
نوبت دوم: 1402/03/08
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک 
شماره 2529/73 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم )آدرس : خیابان هفت تیر- 
کوچه 22 پلاک 11 (که بنام مجید چابكی فرزند حسن میباشد در جریان ثبت 
است که به علت اشتباه در آگهی های قبلی بعمل نیامده از طرقی مطابق ماده 
15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا طبق تبصره ماده 13 قانون تعیین تكلیف 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و بنا به تقاضای مالک مذکور به وارده 
2/3950 – 1402/02/17 تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در روز یكشنبه 
1402/03/28 ساعت 8/30 الی 12/30 ظهر در محل وقوع ملک انجام میگردد 
بدینوسیله به اطلاع مالكین و مجاورین یا وکیل و یا نماینده قانونی میرساند که در روز 
و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از 
تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالكین 
و مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق 
تبصره ماده واحده مصوب 73/2/25 معترضین ظرف مدت یكماه پس از تسلیم 

اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی 
را نیز به این اداره ارائه نمایند ./ن )م الف 16338(

عباس پورحسنی
رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
تاریخ انتشار آگهی:یک شنبه 1402/02/24

------------------------------------------------
آگهی تحدید حدود اختصاصی

چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک 
شماره ١٥٦٣ /665/ 1956 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم اراضی سیارون )قم 
نیروگاه خیابان شاهد خیابان علی دوست کوچه 10 پلاک42( که بنام راضیه عبدی 
خواجه غیاثی فرزند محمد علی میباشد در حال حاضر در جریان ثبت میباشد 
که به علت عدم رعایت ماده 67 آئین نامه قانون ثبت )عدم رعایت فواصل آگهی 
و روز تحدید حدود (تحدید حدود بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون 
ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا طبق تبصره ماده 13 قانون تعیین تكلیف اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی و بنا به تقاضای مالک مذکور به وارده 2/3986 
مورخ  روز دوشنبه  در  اختصاصی پلاک مذکور  تحدید حدود   1402/02/17 –
1402/03/29 ساعت 8/30 الی 12/30 ظهر در محل وقوع ملک انجام میگردد 
بدینوسیله به اطلاع مالكین و مجاورین یا وکیل و یا نماینده قانونی میرساند که در روز 
و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از 
تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالكین 
و مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق 
تبصره ماده واحده مصوب 73/2/25 معترضین ظرف مدت یكماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی 

را نیز به این اداره ارائه نمایند ./ن
)م الف 16341(
تاریخ انتشار آگهی : یکشنبه 1402/02/24
عباس پورحسنی
رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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رقابت های کشتی جام شهدای فردو؛

 جام در »فردو« ماند
جام  کشتی  مسابقات  در 
شهدای فردو تیم این روستا مقام 

اول را به دست آورد. 
همزمان  گزارش،  این  براساس 
این شهدای گرانقدر در  یادواره  با 
روستا برگزار شد و کشتی گیران در 
ترکیب تیم هایی از طایقان، باشگاه 
و  کوثر  باشگاه  جعفریه،  تختی، 
باشگاه شهدای فردو رقابت کردند.
مسابقات در رده های خردسالان، 
و  شد  برگزار  نوجوانان  و  نونهالان 
سرانجام میزبان قهرمان شد و تیم های جعفریه و تختی رتبه های دوم و سوم را از آن 
خود کردند. گفتنی است این مسابقات همزمان با برگزاری سالگرد شهدای فردو برگزار 

شد. مراسمی که دیروز با حضور مسئولان ملی و استانی در روستای فردو برگزار شد.

رئیس هیات تکواندو استان قم خبرداد:

پومسه کاران برتر قم معرفی شدند 
رئیس هیات تكواندو استان قم گفت: مسابقات قهرمانی استان در بخش پومسه با 

حضور 119 تكواندوکار برگزار و نفرات برتر این رشته معرفی شدند. 
علی آهنی درحاشیه برگزاری مسابقات تكواندو قهرمانی استان در بخش پومسه، 
در گفت وگو با خبرنگار ورزشی فارس در قم طی سخنانی اظهار کرد: این مسابقات 
روز جمعه 22 اردیبهشت ماه با حضور 119 پومسه کار در خانه تكواندو استان قم برگزار 
شد. وی افزود: این مسابقات ورزشكاران در تمام مقاطع سنی بود و در آن دارندگان 
 کمربندهای سبز، آبی، قرمز و مشكی حضور داشتند. رئیس هیات تكواندو استان 
قم گفت: این مسابقات در راستای افزایش آمادگی و رقابت  بین ورزشكاران برگزار 
شد، سطح مسابقات از نظر کیفی بالا بود و افراد مستعد در این مسابقات شرکت 
کرده بودند. آهنی در پایان تاکید کرد: از بین 119 پومسه کاری که در این مسابقات 
حضور داشتند 45 ورزشكار در 15 رده سنی به عنوان پومسه کاران برتر معرفی شدند.

این مسابقات به میزبانی هیئت بدمینتون قم برگزار شد ؛

برترین های بدمینتون انتخابی تیم ملی 
پسران مشخص شدند

با پایان مسابقات انتخابی تیم ملی پسران زیر 17 سال در قم 8 نفر برتر راه یافته به 
مرحله نهایی مشخص شدند.

براساس این گزارش، مسابقات انتخابی تیم ملی پسران در منطقه مرکز، شمال و 
شرق کشور به میزبانی هیئت بدمینتون قم برگزار شد. این مسابقات به مدت یک 
روز با حضور 24 بدمینتون باز برگزار شد و نفرات حاضر در 8 گروه سه تیمی تقسیم 
شدند و نفرات اول هر گروه به مسابقات مرحله نهایی راه یافتند. نفرات برتر مسابقات 
مرحله نهایی به مسابقات بدمینتون آسیای میانه راه پیدا خواهند کرد. اسامی 8 نفر 
برتر مسابقات  به شرح زیر است:امیر علی احمد لو از استان مرکزی ،حسین شعبانی 
از استان مرکزی متین قاسمی از خراسان رضوی ،امیر علی محمدپور از خراسان 
رضوی ،محمد امین کارگران از استان تهران ،محمد رضا تقی زاده از استان خراسان 

رضوی ،پرهام فراهانی از قم ،محمد مهدی رضایی از استان مازندران

ایمان / رضا ملکی ؛کاراته قدمتی 50 ساله دارد، اساتید گرانقدری با زحمات 
خود چرخ این رشته را در حرکت نگاه داشتند تا همواره کاراته قم بعنوان قطب 
اصلی کاراته ایران شناخته شود از اساتیدی نام می بریم که هر یک با خون دل 
خوردن های بسیار و امكانات بسیار ناچیز 50 ساله گذشته توانستند بیشترین 

افتخارات را برای کاراته ایران رقم زنند.
امید داریم که نگاه این عزیزان همچنان در مسیر پویائی این رشته استوار باشد اما 

هر ساله رسم بر این است که عملكرد هیاتها مورد نقد و بررسی قرار گیرد و اگر دیدی 
منصف و واقع بینانه در این موضوع داشته باشیم می بایستی همه زوایا را دید و آن 

وقت قضاوتی منصفانه در خصوص عملكرد هیات ورزشی داشت.
 کارته نیز با حضور یكساله مهدی بیرانوند در صندلی داغ ریاست این رشته پر 
افتخار مسیرهای پرشتابی را در سال 1401 تجربه کرد.اولین مشكل کمبود منابع 
مالی بود کہ کمر بیشتر هیاتهای ورزشی را شكسته است.نبود اسپانسر و شرایط 

اقتصادی بدی که هم اکنون شاهد آن هستیم باعث شده تا کمترین توجه به رشته 
های ورزشی از ناحیه اسپانسران گردد و کاراته نیز شامل این نامهربانی شد.

مدال آوری محمود نعمتی در چند میدان بزرگ آسیائی وبین المللی و کشوری و 
در کنار آن حضور پرافتخار امیر مهدیزاده که هنوز هم سرحال و قبراق و سرسخت 
برای رسیدن به قله های افتخار تلاش می نماید از جمله امتیازات مثبت هیات در 
طول سال گذشته بود داشتن چند مربی در بدنه تیمهای ملی و داور بین المللی این 

افتخارات را برای کاراته در سال گذشته تكمیل نمود.
مهتمرین حرکت مثبت هیات در برگزاری لیگ کاراته استانی در سه رده نوگلان در 
تاتامی مبارزه باشیم.تمرینات استعداد یابی، استعدادهای ناب کاراته نیز بصورت 
منظم برگزار گردید تا امیدوار باشیم که در رده های پایه کشور می توانیم شاهد 

حضور قهرمانان برومند در سطح کشور باشیم.
 برگزاری 24 مورد مسابقات سبكی و استانی نیز در نوبه خود قابل توجه بود و 
میزبانی مسابقات کشوری کاراته نیروی انتظامی کشور و انتخاب تیم ملی کاراته 
پس از جمله  مواردی بود که تلاشهای هیات را مثبت ارزیایی می نمود. اما آنچه 
مهم است فضای موجود در کاراته قم فضای خوبی برای تنفس نیست. چرایی این 

مشكلات را می بایست واکاوی نمود و بدنبال  راه حل برای آن بود.
 احترام به استاتید بزرگی چون شیهان دباغیان، شیهان خلیلی، شیهان بیطرفان 
و در کنار آنها توجه خاص به بزرگانی چون استاد دهپرور،استاد سلطانی و غیره می 
تواند مسیر پیشرفت این رشته را هموار سازد. تا آنجائیكه ما می دانیم این احترام 
از طرف هیات کاراته و شخص مهدی بیراوند در خصوص عزیران صورت پذیرفته 
و همواره این بزرگان در تمام اجتماعات مربوط به کاراته جز نفرات اصلی بوده اند 
اما با اندکی تعمق و بلند اندیشی موسپیدان این رشته و هماهنگی موجود میان 
آنها و هیات کاراته می توان به راحتی مشكلات را رفع نمود و در کنارهم برای کاراته 
ای تلاش نمائیم .  نفراتی چون مهدی عموزاده، مجید عبد الحسینی، سعید 
آشتیان،علی رضا کتیرائی،مهدی جعفری در سالهای گذشته بیشترین مدالهای 
جهانی، المپیک و بین المللی را برای کشور عزیزمان به ارمغان درآوردند و می 
بایست تلاش نمود تا این راه  و مسیر برای نعمتی ها و مهدیزاده ها و دیگر قهرمانان 
برومند این رشته هموار گردد تا شاهد روزهای خوب  برای این رشته دوست داشتنی 

درآینده ای نزدیک باشیم.

عملکرد هیات کاراته استان قم زیر ذره بین ایمان ورزشی؛

تداوم اقتدار كاراته قم در گرو حمایت مسئولان

ای  تنها مجموعه  به عنوان  زرگر  و عرقیات  تولیدی گلابگیری  اشاره:مجموعه 
در منطقه قنوات که تمامی مراحل تولید، فرآوری، بسته بندی و توزیع محصول را 
با کیفیت مثال زدنی به نحو احسن انجام می دهد، مجموعه ای خوشنام و معتبر 
نزد مصرف کنندگان در سطح منطقه، استان و حتی کشور محسوب می شود. این 
مجموعه همچنین به لحاظ تنوع چشمگیر تولیدات، یک مجموعه منحصر به فرد 
در سطح  منطقه به شمار می رود .مجتبی سادات جانی در مصاحبه اختصاصی با 
خبرنگار ما ضمن تشریح فعالیت و خدمات متنوع مجموع تحت مدیریت خود، اعلام 
کرد: در حال حاضر به لطف خداوند متعال حدود 80 نوع عرقیات در اسانس های 
مختلف تولید  و عرضه می کنیم که عمدتاً گیاهانی مانند کاسنی، نعنا، زیره، بهار 

نارنج، بید مشک و نظایر آن را شامل می شود. 
وی با بیان اینكه 15 نوع از این عرقیات ترکیبی و 65 نوع آن دارویی است؛ اضافه 
کرد: انواع عرقیات تولیدی برند زرگر با استقبال شایان توجه و چشمگیر مردم شریف 
منطقه و استان در کشور مواجه شده چرا که هر خریداراین اقلام ،پس از مصرف ابراز 
رضایتمندی و خشنودی نموده و مجدداً خواستار خرید این عرقیجات می شود. 
وی تصریح کرد: این عرقیجات عمدتاً به عنوان دارو مورد استفاده قرار می گیرد که 
برای بهبود بخشیدن به انواع دردها و مشكلات جسمی، اثر بخشی فوق العاده دارد 
و همین امر باعث شده، زنجیره مشتریان این مجموعه تولیدی روز به روز افزون تر 
شود. مدیر مجموعه تولیدی گلاب و عرقیات زرگر آنگاه با اشاره به بخش گلاب گیری 
این مجموعه گفت: پنج سال قبل به پیشنهاد برادرم باغ گلی تاسیس کردیم که در 
سال نخست، گل ها در ماه فروردین جوانه زده و ما برای انتقال گل به شهر کاشان، 
دچار مشكل بودیم، چرا که همه روزه باید به چیدن گل ها اقدام و آن را به کاشان 
انتقال می دادیم فلذا با یک دوست از اهالی کاشان صحبت کردیم و ایشان پیشنهاد 
ایجاد مجموعه گلاب گیری را مطرح کرد که هم گل ها تازه به تازه چیده شود، و کار 
گلاب گیری انجام و هم برای تعدادی نیروی مستعد جویای کار فرصت اشتغال ایجاد 
کنیم. ما بلا درنگ این پیشنهاد بسیار معقول و سازنده را قبول کردیم و همراه برادرم 
به کاشان عزیمت و پس از  تحقیق و پرس و جو نهایتاً دیگ های گلاب گیری را تهیه 
و خریداری نمودیم. نكته قابل توجه اینكه در آن مقطع زمانی، ما حداقل سرمایه در 
اختیار داشتیم اما به یاری خدا ملزومات اولیه را خریداری و کار را با توکل به خداوند 
متعال شروع کردیم. اما بعداً که فصل گل و گلاب گیری به اتمام رسید؛ تصمیم 
گرفتیم فرآوری انواع عرقیات را در دستور کار قرار دهیم که بیش از این به انواع متنوع 

این عرقیات اشاره داشتم.
وی در پاسخ به سوال خبرنگار ما که چه مقدار زمین برای احداث و راه اندازی بخش 
های فرآوری عرقیات و گلاب گیری اختصاص داده اید؛ اظهار کرد: دو هكتار و نیم 
به طور کلی برای این مجموعه اختصاص داده ایم که یک هكتار آن به  کشت گل 
محمدی، یک هكتار بسته )که از 6 سال قبل کاشته ایم ( و همچنین نیم هكتار را به 

عنوان زیر مجموعه کاشت داروهای گیاهی اختصاص داده ایم. 
سرمایه گذاری دومیلیارد تومانی برای راه اندازی این مجموعه تولیدی

همچنین مقدار اندکی از فضا باقی مانده که در آن گلخانه تاسیس کرده ایم. وی 
در خصوص تجهیزات مجموعه تحت مدیریت خود نیز خاطر نشان کرد : تاکنون دو 
دیگ و یكسری مخازن جهت گرفتن عرقیجات در این مجموعه تعبیه شده است. 
لازم به ذکر است که فروشگاه و کارگاه این مجموعه به صورت مستقل تعبیه شده ، 
که کارگاه به لحاظ تجهیزات قدری نقایص دارد و انتظار حمایت مسوولان را برای رفع 
این نقایص و تكمیل تجهیزات داریم در این صورت به توسعه کارگاه نیز اقدام و دیگ 
جدید و مدرن تری اضافه خواهیم کرد که بدین ترتیب عرقیجات بیشتری با سطح 

کیفی هرچه بالاتر تولید و عرضه خواهیم کرد. 
مدیر مجموعه گلاب گیری و عرقیات زرگر سپس با بیان اینكه تاکنون از تسهیلات 
ویژه بانكی و حمایت های دولتی برخوردار نشده ایم: اضافه کرد: تاکنون حدود دو 
میلیارد تومان برای احداث، تجهیز و راه اندازی این مجموعه سرمایه گذاری شده 
که این هزینه ها از منابع شخصی تامین و پرداخت شده است. وی در ادامه با تاکید 
بر اینكه به دنبال اخذ نشان سیب سلامت از معاونت غذا دارو برای محصولات این 
مجموعه هستیم، گفت: در سال اول آغاز به کار این مجموعه به واحد )معاونت( 
غذا، دارو مراجعه و خواسته ی خود را مبنی بر دریافت سیب سلامت عنوان کردیم 

که درپاسخ به این درخواست، مسوولان مربوطه اعلام داشتند باید دستگاه ها و 
تجهیزات تعبیه شده در کارگاه تماماً استیل باشد که البته ما پیگیر آن هستیم اما 
تحقق این امر هزینه کلانی را می طلبد که متأسفانه چنین حجم نقدینگی بالا در 
اختیار نداریم.   فلذا از ارگان های ذیربط تقاضا می کنیم با تزریق مالی به این مجموعه 
در قالب تسهیلات بلند مدت بانكی و نرخ بهره پایین، امكا ن اجرای طرح  توسعه و 

همچنین اجرای رهنمود های مسوولان غذا، دارو  را برای ما فراهم سازند.
استقبال چشمگیر شهروندان ازعرقیات وجشنواره گلاب گیری 

این فعال مجرب و کارآزموده در صنعت گلاب گیری و عرقیات آنگاه با اشا ره به 
اینكه پروانه این مجموعه از سوی اتاق اصناف صادر شده؛ توضیح داد : برای توزیع 
محصولات این مجموع در سطح فروشگاه ها، باید محصولات نشان سیب سلامت 
داشته باشد اما از آنجایی که تاکنون موفق به اخذ آن نشده ایم مسوولان مربوطه 
به ما ابلاغ کرده اند که محصولات تولیدی را فقط در فروشگاه خود و یا  در شعبه 
های وابسته به فروشگاه در معرض فروش قرار دهیم. وی با تاکید بر اینكه محصولات 
تولیدی این مجموعه به لحاظ کیفیت بالا از پتانسیل صادرات به خارج نیز برخوردار 
است، اظهار کرد: به یاری خدا خوشبختانه شهروندان تاکنون استقبال چشمگیری 
از عرقیات و گلاب گیری این مجموعه داشته اند که با توجه به درج مشخصات و 
شماره تماس؛ بسیاری از شهروندان و مشتریان در تماس با ما خواستار تهیه این 

محصولات می شوند. 
وی تصریح کرد : مشتریان و علاقمندان این محصولات می توانند پس از تست هر 
محصول آن را خریداری نمایند. مدیر مجموعه گلاب گیری و عرقیات زرگر همچنین  
با اشاره به اینكه از 5 سال قبل تاکنون همه ساله جشنواره گلاب گیری را برگزار می 
کنیم: گفت: در سطح شهر قنوات؛ این مجموعه برای نخستین بار به برگزاری چنین 
جشنواره ای اقدام نمود که به مدت یک ماه در معرض بازدید علاقمندان دایر بود و 
علاوه بر همشهریان قنواتی و قم شمار زیادی هموطنان عزیز از اقصی نقاط میهن 
اسلامی از جمله از استان های فارس )شیراز( خوزستان، تهران، کرج، شمال و ... 

جهت خرید محصولات به منطقه عزیمت می کنند. وی زمان برگزاری جشنواره را 20 
فروردین الی 30 اردیبهشت هرسال اعلام کرد و افزود: این مجتمع همچنین پذیرای 
تورهای مسافرتی و توریستی یک روزه است که با یكصد تا یكصد و 50 نفر ،شامل 
دانش آموزان، خانواده ها، توریست ها و ... برای بازدید از این مجتمع بزرگ سنتی 

محصولات تولیدی آن، به منطقه سفر می کنند. 
طراحی این مجتمع متناسب با فاکتورهای گردشگری 

وی همچنین با بیان اینكه دیزاین این مجتمع را متناسب با فاکتورهای گردشگری 
طراحی و اجرا کرده ایم، افزود: این مجتمع در فضایی دل انگیز با امكانات و تسهیلات 
رفاهی آماده سرویس دهی به مسافران و گردشگران عزیز است. ضمن اینكه قیمت 

ها در مقایسه با مراکز مشابه، به مراتب ارزان تر محاسبه می شود.
مدیر مجموعه گلاب گیری و عرقیات زرگر در پاسخ به سوال خبرنگار ما که پرسید آیا 
مسولان شهرقنوات و استان، تاکنون از این مجموعه بازدید داشته اند یا خیر، گفت: 
در سال گذشته مسولان محترم استان و همچنین شهردار و اعضای شورای اسلامی 
شهرقنوات و بخشدار از این مجموعه دیدن کردند که موجبات خشنودی ما را فراهم 

ساختند و ما از تمامی این عزیزان تشكر و قدر دانی می کنیم. 
وی افزود: مع ذالک از بیستم فروردین امسال تاکنون که  موسم کاری این مجموعه، 
به حساب می آمد. هیچ مسوولی از این مجموعه دیدن نكرده است که البته ما به صو 
رت کتبی و رسمی برای مقامات مسوول دعوت نامه ارسال کردیم و در پاسخ اعلام 
داشتند که تا پایان ماه جاری از این مجموعه دیدن خواهند کرد که ضمن قدر دانی از 
این عزیزان، انتظار همكاری و تعامل بیشتری از سوی  ارگان های ذیربط به خصوص 
در مبحث نشان سیب سلامت را داریم.  وی ادامه داد : هرچند این مجموعه چندان 
بزرگ نیست اما یک فضای صمیمی ورویایی خانه باغ درآن حاکم است که به انواع 

محصولات ارگانیک و طبیعی مزین شده است. 
نیازمند تسهیلات ارزان قیمت بانکی برای توسعه فعالیتها هستیم

این فعال مجرب و پرتلاش در صنعت گلاب گیری و عرقیات همچنین با بیان اینكه 

مجموعه تحت  مدیریت او در سطح قم  کم نظیر است. افزود: برخی از مسوولانی 
که از این مجموعه بازدید داشته اند با ابراز خشنودی از اینكه در شهر  قنوات چنین 
مجموعه ای احداث و راه اندازی شده آن را مایه مباهات و افتخاری برای شهرقنوات 

دانسته اند.
 وی گفت :انتظار داریم ارگان ها و ادارات و سازمان ها هریک در چارچوب 
شرح وظایف و مسوولیت های خود، از این مجموعه حمایت نموده و با اطلاع 
رسانی از فعالیت خدمات و تولیدات آن، به ما برای ارائه خدمات گسترده تر 
کمک و مساعدت نمایند.  وی در همین حال خاطرنشان کرد که تاکنون از 
برخی حمایت های معنوی عزیزان برخوردار شده ایم که تشكر و قدردانی می 

کنیم. 
مدیر مجموعه گلاب گیری و عرقیات زرگر با جمع بندی صحبت های خود گفت: 
کارشناسان معاونت غذا، دارو اعلام داشتند که این مجموعه باید حالت کارگاهی  
داشته باشد در حالی که جنبه گردشگری و توریستی این مجموعه مد نظر ما است 
که در این صورت باید فضای باز و مزین به درخت، فضای سبز و گل و گیاه باشد از این 
رو انتظار حمایت به لحاظ تسهیلات ارزان قیمت بانكی ونشان سیب سلامت را داریم 

تا دستورالعمل کارشناسان محقق شود. 
وی گفت: از تمامی مسوولانی که تاکنون به لحاظ معنوی از این مجموعه حمایت 
کرده و قول های مساعد برای خواسته های ما داده اند، صمیمانه تشكر و قدر دانی 
می کنیم. گفتنی است: مجموعه گلاب گیری و عرقیات زرگر در فضایی دل انگیز با 
آبشار مصنوعی و فضای  خانه باغ راه اندازی شده و اولین تولید کننده گل و گلاب و 

عرقیجات درشهر قنوات محسوب می شود.
محصولات تولیدی این مجموعه که به عنوان برند زرگر ثبت رسمی شده، صد درصد 
ارگانیک و طبیعی است در همین حال تهیه و تولید داروهای گیاهی نیز از جمله 
فعالیت های این مجموعه به شمار می رود که کارکرد موثر این نوع داروهای گیاهی 

تاکنون با استقبال از مصرف کنندگان مواجه شده است.

مدیر مجموعه گلاب گیری و عرقیات زرگرخواستارشد؛

همکاری مسوولان برای اخذ سیب سلامت برای این مجموعه تولیدی 

معاون ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم به تشریح آخرین وضعیت انتخابات هیأت های ورزشی قم پرداخت و گفت: 
مجمع انتخابات هیأت نابینایان 24 اردیبهشت ماه، هیأت وزنه برداری 25 اردیبهشت ماه و هیأت انجمن های ورزشی قم سوم 
خردادماه برگزار می شود. محمد علیمردانی ، طی سخنانی در خصوص آخرین وضعیت برگزاری مجمع انتخاباتی هیات های 
ورزشی استان قم اظهار کرد: تعدادی از هیات های ورزشی بنابه دلایلی مانند به پایان رسیدن دوران ریاست و یا استعفای 
سكان دار هیات درحال حاضر به صورت سرپرستی اداره می شوند. وی افزود: برنامه ریزی های ما در سال 1402 به این  گونه 
است که هرچه سریعتر وضعیت این هیات ها تعیین و تكلیف شود. معاون ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم تصریح 
کرد: در همین راستا مجمع انتخابات هیات ورزش نابینایان روز 24 اردیبهشت ماه برگزار می شود تا رئیس این هیات مشخص 
شود. وی ادامه داد: هیات وزنه برداری دیگر هیات ورزشی استان است که به صورت سرپرستی اداره می شود، مجمع انتخابات 
آن نیز روز 25 اردیبهشت ماه با حضور اعضای مجمع برگزار می شود. علمیردانی خاطرنشان کرد: مجمع انتخابات هیات 
انجمن های ورزشی نیز روز سوم خرداد ماه در اداره کل ورزش و جوانان استان قم برگزار می شود. معاون ورزش اداره کل ورزش 
و جوانان استان قم تاکید کرد: مجمع انتخاباتی هیات ورزش های همگانی، ورزش روستایی و آمادگی جسمانی نیز بعد از طی 

شدن پروسه قانونی برگزار و وضعیت هیات های مذکور مشخص می شود.

دبیر ستاد راهبری ورزش حوزه های علمیه گفت: چندین سال است که با همكاری کمیته ملی المپیک و مساعدت های وزارت 
ورزش و جوانان دوره های تربیت مربی فرهنگی ورزشی از بین طلاب حوزه های علمیه در دستور کار این کارگروه بوده است. براساس 
این گزارش ، پانزدهمین جلسه ستاد راهبری ورزش حوزه های علمیه با حضور حجت الاسلام والمسلمین آقاتهرانی رئیس کمسیون 
فرهنگی مجلس شورای اسلامی و حجت الاسلام والمسلمین رجائی نیا دستیار ویژه مدیر حوزه های علمیه در سالن جلسات آیت الله 
حائری )ره( مرکز مدیریت حوزه های علمیه برگزار شد. در این جلسه دبیر ستاد راهبری ورزش حوزه های علمیه بیان داشت: چند سال 
است که همكاران ما در این ستاد با همكاری کمیته ملی پارالمپیک و وزارت ورزش و جوانان دوره های تربیت مربی فرهنگی ورزشی 
ویژه طلاب حوزه های علمیه را در دستور کار قرار داده اند که تا کنون بیش از 100 طلبه ورزشكار ضمن گذراندن دوره های طراحی 
شده آماده خدمت به جامعه ورزش کشور شده اند. حجت الاسلام پناهی ابراز داشت: کمیسیون فرهنگی مجلس حمایت های خوبی 
از در سال گذشته ورزش حوزه داشتند که ضمن تشكر از حجت الاسلام والمسلمین آقاتهرانی نیاز داریم این حمایت ها افزایش یابد. 
وی با بیان این که در ستاد راهبری ورزش حوزه دو اقدام مهم صورت پذیرفت که مجلس شورای اسلامی می تواند از آنها بهره برداری 
ویژه نماید، ادامه داد: آن دو اقدام تهیه بسته پیشنهادی احكام ورزش برنامه هفتم توسعه و طرح تسهیل ماده 27 قانون الحاق دو 

مبنی بر واگذاری پروژه های ورزشی نیمه تمام به بخش خصوصی با اولویت نهادهای فرهنگی و نیروهای ارزشی است.

معاون ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم تشریح کرد:

آخرین وضعیت انتخابات هیات های ورزشی قم
دبیر ستاد راهبری ورزش حوزه های علمیه خبر داد:

تربیت بیش از ۱۰۰ مربی فرهنگی ورزشی در کشور
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خیلی ها می پرسند که اردوغان برای ما بهتر است یا قلیچداراوغلو؟ می توان 
پاسخ های متفاوتی داد؛ می شود گفت که تحت یک شرایط خاص هر دو خوبند 
و در شرایطی دیگر هیچكدام. از دیدگاهی دیگر می شود گفت که خودمان برای 
خودمان بهتریم! ولی معمولًا در این بزنگاه ها، پرسش گران را خوش تر آن آید که 
تنها دست بر یک گزینه بگذاری و بگویی این! در این حالت باید گفت کار کردن با 

طیب یا کمال، دو حال و هوای متفاوت است و مزایا و نگرانی های جداگانه دارد.
درباره  یادداشتی  در  ترکیه  مطالعات  پژوهش گر  دستمالی«  علی  »محمد 
پیامدهای انتخابات ترکیه و اثر آن بر روابط ایران و این کشور  برای ایسنلاپلاس 

نوشت:
انتخابات سراسری و ریاست جمهوری ترکیه، برخلاف نظر برخی رسانه های 
غربی، مهم ترین انتخابات قرن نیست! اما تحولاتی که قرار است در ترکیه روی 
دهد، به عنوان بخشی از نوسازی ها و دگرگونی های منطقه ای، از بسیاری جهات، 

برای ایران و دیگر کنش گران منطقه، اهمیت حیاتی دارد.
ممكن است؛ عنوانی که برای این یادداشت برگزیده ام، حاکی از نوعی سوگیری 
آرزومندانه و دوری از باور و نگرش مبتنی بر عدم قطعیت باشد. پس بگذارید 
توضیح دهم که از دید من، چرا و تحت چه شرایطی، مقطع »پسااردوغان« مهم 

است.
روند کنونی تحولات سیاسی و اجتماعی ترکیه، ژرفا و گستردگی بحران اقتصادی 
موجود در این کشور و ناکارآمدی و زمین گیر شدن آکپارتی یا حزب عدالت و توسعه 
)AKP(، به موازات نتایج مكرر نظرسنجی های میدانی، ظن و احتمال شكست 
اردوغان و پیروزی کمال قلیچداراوغلو را تقویت می کند. اما در هر حال، اگر بنا 
را بر این بگذاریم که ترکیه، بنا به دلایل بسیار، یک کشور قابل پیش بینی نیست 
و  پیش گویی قاطعانه معقول نیست، در این صورت باید به اجمال و کوتاه و 
مختصر بگویم؛ اگر اردوغان بماند، در ترکیه، در بر همین پاشنه خواهد چرخید 
و اساساً حرف چندانی برای گفتن نمی ماند. در صورت برد مجدد اردوغان، ترکیه 
وارد مقطع کش دار ایستایی و رکود می شود و موجی از سرخوردگی و افسردگی 
آن  بنابراین،  گرفت.  خواهد  بر  در  را  آنها  هواداران  و  مخالف  احزاب  سیاسی، 
سناریویی که ارزش بیشتری برای اندیشیدن و ایده پردازی دارد، احتمال پیروزی 
ائتلاف گسترده ی مخالفینی است که اتفاقاً نقطه اشتراک آنها، صرفاً کنار زدن 
اردوغان – باغچلی نیست، بلكه ایمان آوردن به اصل تكثر و چندصدایی برای حفظ 

بقای دموکراسی ترکیه است.
از اردوغان حرف می زنیم یا از ترکیه؟

این نكته مهم است که ادراک ما از وضعیت کلی »موازنات قدرت در منطقه«، 
»امنیت منطقه« و نگرش ما نسبت به مقوله ی »حكمرانی« و آخرین وضعیت 
»دموکراسی« در خاورمیانه چیست و کشوری به نام ترکیه، تا چه اندازه این ادراک 

را به چالش می کشد؟
از خودمان بپرسیم: ما دقیقا درباره ی کدام ترکیه حرف می زنیم؟ یک کشور 
تصورات  زائیده ی  حكومتی  و  کشور  یا  ایران؟  غربی  مرزهای  جوار  در  واقعی 
رسانه ای مبتنی بر سوگیری سیاسی؟ البته این یگانه پرسش مهم ما در مورد 
ترکیه نیست. شاید چند گام آن سوتر، به سطح عمیق تری از کنجكاوی سیاسی 
و منطقه ای برسیم و بپرسیم: آیا همزمان با آغاز برخی تحولات سیاسی مهم درباره 
نقش امارات، عربستان سعودی و قطر، ترکیه نیز در مقام یک کنش گر بیش فعال و 
دارای ویژگی های ژئوپولیتیكی و تاریخی خاص، وارد فاز دیگری از تغییرات درونی 
می شود و در عین حال، بر تحولات پیرامونی اثر می گذارد؟ یا قرار است ترکیه نیز 
در ایستگاهی بماند که گویی قطار دچار نقص فنی شده و برنامه ی حرکت، روشن 
نیست؟ اینها پرسش هایی هستند که نشان می دهند ترکیه کانّهُ ترکیه، برای ایران 
و خاورمیانه، چیزی فراتر از ماندن یا رفتن فردی به نام اردوغان است. چرا اشاره به 
این نكته مهم است؟ به این دلیل که این روزها، ما غالباً وقتی درباره ترکیه حرف 
می زنیم، معمولًا سطح گفت وگو و نظر را به این تقلیل می دهیم که اردوغان رفتنی 
است یا نیست! آن فضای فكری و تحلیلی که در رسانه ها و بعضاً در اتاق فكرهای 
ما درباره ترکیه شكل گرفته، تا حد زیادی درگیر تصورات القاء شده ی رسانه و 
سوگیری های مرسوم عقیدتی است و نسبت روشنی با شرایط عینی و واقعی ندارد.
کسانی که با تاریخچه ی 22 ساله حزب عدالت و توسعه یا آکپارتی آشنا باشند، 
نیک می دانند که رجب طیب اردوغان در لیست بلندبالای موسسین این حزب و 
در جمع شاگردان اربكان که از حزب فضیلت انشعاب کردند، یگانه کارتِ آس و 
ستاره ی برتر نیست و اسامی مهم دیگری نیز در این لیست مشاهده می شوند که 
یكی یكی از قطار پیاده شدند یا بعضاً آنها را هل دادند و بیرون انداختند. افرادی 

همچون عبدالله گل، بلنت آرنچ، حیاتی یازیجی، بن علی ییلدرم، علی باباجان و 
چهره های دیگر، مجموعه ای از یک جریان بودند که با وجود تربیت سنتی حزبی و 
تشكیلاتی، در برابر استاد خود ایستادند و گفتند: نه! ولی با وجود پتانسیل جمعی 

آنان، ویترین جور دیگری چیده شد و نام اردوغان بر سر زبان ها افتاد.
قامت،  و  قد  بیان،  فن  همچون  اردوغان،  فردی  صفات  و  ویژگی ها  برخی 
حاضرجوابی و حاضرمیدانی بودن، تلاش برای خودنمایی منطقه ای و بین المللی 
و استفاده ی گسترده از رسانه و رسانه و رسانه، او را تبدیل به چهره ای کرده که 
شهرتی بیش از ترکیه و آکپارتی دارد و خود همین موضوع، سرآغازی برای یک 
ایجاد خطای شناختی در ذهن ما و قدم نهادن در یک مسیر تحلیلی غلط است. 
اهمیت اندیشیدن به اهمیت نقش موسسین حزب حاکم ترکیه یا  آکپارتی، در 
این است که باید، مسیر شكل گرفتن حزب عدالت و توسعه و برآمدن بازیگری به 
نام اردوغان را، همچون یک خط در نظر آوریم. اگر از خود خط غافل شویم و صرفاً 
به نقطه بیاندیشیم، بدون شک، این بار نیز در ورطه ی خطای تازه ای می افتیم 
و به جای این که مسیر بیست سال اخیر کمالیست ها را دنبال کنیم؛ و به راهی 
بیاندیشیم که برآمدن کمال قلیچداراوغلو را ممكن کرد، دنبال این خواهیم افتاد 
که آیا او واقعاً یک علوی خراسانی تبار است و با ایران گرم خواهد گرفت؟ آیا او یک 
کُرد زازای مدافع حقوق اقلیت است؟ بنابراین، لازم است؛ هم در مورد اردوغان و 
هم درباره قلیچداراوغلو، به شرایط زمانه، کانون سیاسی و حزبی برآوردن آنان و 
پس زمینه ی گروهی و اجتماعی شان بنگریم و ببینیم چه نقشی تعریف شده است. 
آیا نقش به درستی ایفا شده یا عدولی شگرف و غیرمنتظره روی داده است؟ اتفاقاً 
خود موسسین حزب عدالت و توسعه و بسیاری از محافظه کارانی که از اردوغان 
روی گردان شدند، مبنای اصلی عقب گرد حزبی و سیاسی شان همین نكته بود! 
پیام افرادی همچون گل، باباجان و دیگران این است: ما خط بودیم اما تو، خط را 
از تخته سیاه ستردی و فقط نقطه ی خودت را به نمایش گذاشتی! قرار ما این نبود!

حکیمانه ترین سخن قیلچداراوغلو: به تنهایی نمی توانیم
می دانیم که اصلی ترین رقیب اردوغان در انتخابات ریاست جمهوری، کمال 
از  اردوغان،  شكست  برای  او  است.  خلق  جمهوری  حزب  رهبر  قلیچداراوغلو 
همراهی مستقیم 5 حزب دیگر در ائتلاف ملت سود گرفته و به طور غیررسمی 
دو حامی ائتلافی دیگر نیز دارد که شامل »حزب دموکراتیک خلق ها )HDP(« و 
»حزب کارگر ترکیه)TIP(« است. با توجه به این که معمار و بازیگردان اصلی ائتلاف 
ملت، خود قلیچداراوغلو است، زمانی می توانیم ارزیابی روشنی از تحولات پیش رو 

داشته باشیم که حزب او را بهتر بشناسیم.
»حزب جمهوری خلق)CHP(« به عنوان پیرترین حزب خاورمیانه با عمر یک صد 
ساله، همزمان با بنیان نهادن جمهوری ترکیه، توسط مصطفی کمال تاسیس شده 

و در نظام تک حزبی، تا سال 1950 میلادی، یكه تاز میدان قدرت و حكمرانی بوده 
است. ربع نخست عُمر این حزب که اغلب سران و بزرگان آن از جمله آتاترک رئیس 
جمهور و اینونوی نخست وزیر، پاشا یا ژنرال بودند، تاریخ پرفراز و نشیبی از سرکوب 
و کشتار کردها و علویان، سرکوب اسلام گرایان، تعطیلی تكایا و کانون های قرآنی، 
ترجمه ی اذان به ترکی، بنزین ریختن بر آتش ملی گرایی ترکی و برجسته سازی 
این دو شعار عجیب بود: »چه خوشبخت است آن که می گوید من ترک هستم« و 
»یک ترک، به دنیا می ارزد«. حزب جمهوری خلق، در متن قانون اساسی ترکیه، دو 
اصل لائیسم و کمالیسم را به عنوان اصول لایتغیر قانون تعریف کرده و صراحتاً به 
این اشاره کرده که »هر کسی که با دولت ترکیه ارتباط شهروندی دارد، ترک است«! 
به عبارتی روشن و بر اساس این قانون، از دید موسسین و نظریه پردازان حزب 
جمهوری خلق، نه تنها کردها، اعراب، آشوریان، ارامنه، لازها و چرکزهای خود 
ترکیه »ترک« هستند، بلكه آن چند صد هزار نفر آواره سوری و مهاجر افغانستانی و 
اویغور و تاتار که در چند سال اخیر تابعیت ترکیه را دریافت کرده اند »ترک« هستند، 
حتی آن چند هزار ایرانی و عراقی و روسی که با خرید ملک 250 هزار دلاری یا 400 
هزار دلاری، شهروند ترکیه شده اند، بله بله؛ آنها هم »ترک« هستند! از سال 1950 
میلادی و پس از برافتادن عمر نظام تک حزبی و به قدرت رسیدن عدنان مندرس، 
حزب جمهور خلق در ورطه ی رکود و ناتوانی افتاد و در آخرین دهه ی سده ی 
بیستم در دوران بلنت اجوبت، در یک ائتلاف سست و موقت، مدتی دیگر بر صحنه 
ماند. اما با آغاز قرن بیست و یكم، حزب جمهوری خلق در خوشبینانه ترین حالت، 
همواره بین 20 تا 25 درصد آرای مردم را در اختیار داشته و پس از انتشار تصاویر 
غیراخلاقی دنیز بایكال رهبر سابق حزب در سال 2010 میلادی، شرایط برای 
این حزب قدیمی ترکیه، دشوارتر شد. اما کمال قیلچداراوغلو، با مشی اعتدالی و 
بردبارانه، در این 13 سال، از حزب جمهوری خلق، کانون جدیدی ساخت که به 

معنای واقعی کلمه، در تضاد با تک صدایی و خودمحوری است.
در طول یک سال گذشته که او توانسته 5 نفر از رهبران احزاب دیگر را با انواع و 
اقسام متفاوتی از باورهای سیاسی و فكری در زیر یک سقف گرد هم آورد، همواره 
این جمله را تكرار کرده است: »ترکیه مشكلات بزرگی دارد و هیچ کدام از ما به 
تنهایی نمی توانیم کشور را از این شرایط سخت خارج کنیم«. این باور واقع گرایانه و 
عمل گرایی در اداره ی حزبی با دو جناح چپ کمالیست و ملی گرا، از قلیچداراوغلو 
سیاست مداری ساخته که بدون شک، علاوه بر حمایت کامل درون¬حزبی، از 
پشتیبانی بخش مدرن بازار و اقتصاد ترکیه برخوردار است. »انجمن صنعت گران 
و بازرگانان مستقل ترکیه« )TUSIAD(به عنوان مهم ترین نهاد اقتصادی بخش 
خصوصی ترکیه در کنار بخش مهمی از روشن فكران و جامعه ی دانشگاهی، 
هنرمندان، چپ ها و نیروهای کارگری، حامی قلیچدار اوغلو هستند و علاوه بر 

اینها، بخش مهمی از کردها، علویان و بخشی از محافظه کاران نیز به صف حامیان 
او پیوسته اند. این یعنی شكل گیری یک جریان سیاسی– اجتماعی و اقتصادی 
جدید در ترکیه که می تواند این کشور را در مسیر یک گفتمان و تحول پارادایمی 
جدید پیش ببرد. بنابراین مهم است که بدانیم، حزب جمهوری خلق با آن دیدگاه 
جزمی و نژادمحوری و کمالیستی، از چه گلوگاه ها و گردنه هایی گذر کرده که حالا 
می تواند هم با اسلام گرا و هم با لیبرال و غیره و ذالک، پشت یک میز بنشیند. این 
تحول جدید، علاوه بر الزامات و بایستگی های اقتصادی، زمینه ی اجتماعی و 
دموکراتیک برجسته ای دارد و حالا ترکیه، با ساختار سیاسی– حزبی نیرومند و نظام 
انتخاباتی پیشرو و پویای خود، در آستانه ی ورود به یک مسیر نوین قرار گرفته است.

ایران، به کدام ترکیه بیاندیشد؟
خیلی ها می پرسند که اردوغان برای ما بهتر است یا قلیچداراوغلو؟ می توان 
پاسخ های متفاوتی داد؛ می شود گفت که تحت یک شرایط خاص هر دو خوبند 
و در شرایطی دیگر هیچكدام. از دیدگاهی دیگر می شود گفت که خودمان برای 
خودمان بهتریم! ولی معمولًا در این بزنگاه ها، پرسش گران را خوش تر آن آید که 
تنها دست بر یک گزینه بگذاری و بگویی این! در این حالت باید گفت کار کردن با 
طیب یا کمال، دو حال و هوای متفاوت است و مزایا و نگرانی های جداگانه دارد. 
در پاسخ به کسانی که می گویند در هر حال اردوغان یک سیاست مدرا اسلام گرا 
است؛ باید گفت: اتفاقاً تجربه نشان داده که اردوغان اسلام گرا در پرونده هایی 
همچون سوریه و به ویژه در آستانه و ادلب، بارها تهران را در هم سویی عمل گرایانه 
با مسكو دور زد، در عراق و قفقاز و مناطق دیگر نیز دردسرهایی برای ایران درست 
کرد که لاجرم باید درز گرفت، در افغانستان نیز مشتاق بود که از بالای سر ایران 
جست بزند و رفیق شفیق طالبان شود! در ماجرای دورزدن تحریم؛ با ایران به 
شكلی ارزشمند و موقت همكاری کرد و در برخی ابعاد امنیتی نیز مشكلاتی پدید 
آمد که نیازمند ایضاحات مفصل نیست. اردوغان، در چند سال گذشته، تبدیل به 
سیاست مداری شده که حتی اعضای نزدیک تیم  خود او، به سختی می توانند با او 

کار کنند چه رسد به دوست و همسایه!
در مورد کیفیت روابط ایران و ترکیه در صورت پیروزی قلیچداراوغلو، باید به این 
نكته اشاره کرد که او قطعاً روابط نزدیكی با غرب برقرار می کند و از برخی جهات، 
همكاری و هماهنگی مستقیم و پویای ترکیه با آمریكا و اروپا، نیازمند رصد و ارزیابی 
مداوم است. اما از دیگر سو، قلیچداراوغلو به عنوان یک سیاست مدار مورد حمایت 
بازار، نه تنها خیال سرشاخ شدن با ایران را در سر ندراد، بلكه برای توسعه ی روابط 
تجاری و تحقق رویایی به نام احیای جاده ی ابریشم و اتصال بندر مرسین ترکیه به 
تبریز و مشهد  ترکمنستان و جغرافیای موسوم به جهان ترک، جویای همكاری ایران 
است. در ماجرای سوریه نیز، به جای حمایت تمام قد از معارضین سوری، تلاش 
برای بازگرداندن آوارگان سوری و برقرار یک رابطه ی محترمانه ولو نیم بند با دمشق، 
در دستور کار آنكارا خواهد بود. آیا این همه ی ماجراست؟ فراموش کردی که ترکیه 
عضو ناتو است و روابط نزدیكی با رژیم اسرائیل دارد؟ خیر! هفتاد سال از عضویت 
ترکیه در ناتو سپری شده و از زمان آغوش گشودن عثمانی به روی یهودیان رانده 
شده از اسپانیا، روزگاری دراز سپری شده است. اما اینها فرع ماجراست؛ اصل 
ماجرا آن چیزی است که ارتباط تنگاتنگی با چهار بند زیر دارد که در واقع بندهای 

پایانی این نوشتار خواهند بود:
1. نفوذ و قدرت نمایی در گستره ی جغرافیایی کشورهای ترک زبان، یكی از 
اهداف استراتژیک مهم ترکیه است. بنابراین، ایران باید تكلیف خود را با این مساله 
روشن کند. آیا می توان جسورانه وارد شد و در کنار همكاری، رقابت را هم به شكل 
صحیح پیش برد؟ آیا می توانیم زیرساخت ریلی و جاده ای و گمرکی را تقویت کنیم 

و کره بگیریم؟ یا قرار است گوشه ای بایستیم و نگران باشیم؟
از  2. جذابیت های گردشگری و اجتماعی و اقتصادی ترکیه، خیل کثیری 
ایرانیان را به سوی خود کشانده است. صحبت فقط از فرد و دانشجو و خانواده 

نیست! داریم از کوچ شرکت ها و ثروت ها سخن می گوییم! تدبیری داریم یا نه؟
3. در صورت پیروزی قلیچداراوغلو و با در نظر گرفتن وضعیت عربستان سعودی، 
معادلات رقابت منطقه ای بین اضلاع مثلث تهران، ریاض، آنكارا، به سود رقبای 
ایران تغییر خواهد کرد و در این میان، اقتصاد و سیاست خارجی، محوریت ویژه ای 

خواهد داشت.
4. انتخابات در ترکیه، بر اساس مكانیسم های مدرن، ابزارهای دقیق و کارآمد و 
اطلاع رسانی سریع و بی شائبه برگزار خواهد شد. آیا ما نیز حاضریم که در انتخابات 
پیش رو، دست کم در برخی مسائل مقدماتی و مبنایی، تغییراتی به وجود آوریم 

یا نه؟

نگاه ایران به ترکیه در دوران پسا اردوغان؛

قلیچداراوغلو برای ما بهتر است یا اردوغان؟

یک فعال سیاسی اصلاح طلب  گفت:  اگر بپذیریم که امروز 70-80 درصد 
مردم ایران از زندگی اقتصادی، سیاسی و فرهنگی خودشان ناراضی هستند، 
طبیعتا اقداماتی  تشكیل هیئتی را مامور بررسی ناآرامی های سال گذشته ،با 
توجه به وجود بی اعتمادی و کم اعتبار بودن دولت در نزد اکثریت مردم به تنهایی 
خیلی کارساز نیست. راهكار اصلی این است که متولیان اداره کشور با اصلاح 
سیاستی و اصلاح سیاست های مربوط به اداره کشور، از درِ آشتی ملی با ملت 

وارد شوند و نسبت به کاستن از شكاف بین ملت و دولت آغاز کنند.
حسن رسولی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که رئیس جمهور در 
روزهای گذشته، در حكمی هیئتی را مامور بررسی ناآرامی های سال گذشته 
کرد. این موضوع باعث ایجاد سوالاتی در ذهن افكار عمومی شده است. از نظر 
شما تشكیل این هیئت در این مقطع زمانی با وجود گذشت زمان، چه پیامدها 
و اهدافی را در پی دارد، گفت: از یک طرف با توجه به مسئولیت هایی که قانون 
اساسی برعهده رئیس جمهور، به عنوان مسئول امور اجرایی کشور گذاشته، 
از طرف دیگر نیز ریاست شورای عالی امنیت ملی را داریم و رئیس جمهور در 
رأس مرجعی است که وظیفه دارد، وضعیت اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی 
و سیاسی کشور را رصد کند و روابط و مناسبات خارجی امنیت ملی کشور را 
تأمین کند که به طور طبیعی این امنیت ملی، اعم از امنیت داخلی و امنیت 

بین المللی است.
وی افزود:  بنابراین آنچه که آقای رئیس جمهور در مورد تشكیل این هیات 
تصمیم گرفته چیزی جز عمل به یكی از وظایف و مأموریت های ذاتی و اولیه 
رئیس  قوه مجریه نیست. مقدم بر این تصمیمِ آقای رئیس جمهور، در حوزه 
سیاست و امنیت داخلی این مسئولیت متوجه وزیر کشور به عنوان رئیس 
شورای امنیت کشور است که در دو حوزه پیشگیری و نیز اعمال مدیریت، 
شرایط امنیت داخلی مطلوبی را سامان بدهد. در حوزه پیشگیری از بروز و وقوع 
تهدیدهای امنیتی، شكل گیری اعتراضات، اعتصابات و اعتراضاتی که آرامش و 
امنیت کشور را تحت الشعاع قرار بدهد، در وهله اول شورای امنیت کشور قانونا 
موظف است که از وقوع شرایطی که در آن شرایط وقایع، رخدادها و اتفاقات 
ضدامنیتی بروز پیدا کرده، پیشگیری و جلوگیری کند. شبیه ناآرامی هایی که 
کشور طی سال های اخیر، در سال 96، 98 و مهم تر از همه سال 1401 با آنها 
مواجه شد که به غیر از کشته  ها و زخمی ها خسارات بزرگی به اموال عمومی، 

امنیت روانی مردم وارد شده و باعث نارضایتی های هنگفتی شده است.
رسولی تصریح کرد:  در وهله اول، شورای عالی امنیت ملی و شورای امنیت 
کشور موظف بوده و هستند که با تحلیل پیشگیرانه دقیق اوضاع و احوال کشور 
در عرصه های گوناگون از وقوع و بروز رویدادهای ضدامنیتی ممانعت کنند که 
در مورد وقایع اخیر، مجموعه این دو مرجع یعنی هم شورای امنیت کشور و 
هم شورای عالی امنیت ملی موفق به پیشگیری نبودند. در حوزه اداره جامعه 
در شرایط بحرانی، نیز اگر با یک معیار و سنجش کارشناسی، رفتار، مواضع، 
تصمیمات و اقدامات مسئولان مختلف کشور را در مدیریت این بحران، دقیق 
موشكافی و ارزیابی کنیم نیز، مواضع وزیر کشور، معاون امنیتی او، برخی دیگر 
از اعضای شورای امنیت کشور، رسانه ملی، نه تنها در جهت اداره مناسب این 
بحران، به این معنا که با کمترین هزینه بحران به پایان برسد، نبوده است، بلكه 
با اقداماتی از قبیل آنچه که امروز شاهد آن هستیم و با تكیه بر سازوکارهای 

غیرموثر بود.
وی افزود: به طور مثال، ارسال پیامک برای خانم ها و یا تعجب برانگیزتر از همه 

عباراتی که مدعی العموم در حوزه امنیت عمومی مطرح کردند و در رسانه ها 
عنوان شد خلبان ها، در پروازهای مسافری مسئول جلوگیری از سوار شدن 
خانم های بی حجاب هستند و تعجب آورتر اینكه خلبانان در محیط هواپیما 
ضابطان دستگاه قضایی هستند از جمله نمونه های اخیر هستند. ضابطان 
قضایی به طور قانونی احصا و تعریف شده اند، خلبان هواپیما، لوکوموتیوران 
بزرگ  مجموعه  یک  داخلی  مدیر  و  کشتی  ناخدای  اتوبوس،  راننده  قطار، 
مثل  شده  تعریف  قضایی  ضابطان  زمره  در  هیچ کدام  بازار  کسبه  تجاری، 
نیروی انتظامی، مأموران یگان حفاظت شهرداری، محیط بانان محیط زیست، 
جنگلبانان سازمان جنگل ها و مراتع قرار ندارند. این افراد شهروندان معمولی 
کشور هستند و به هیچ عنوان مقامات قضایی نمی توانند برای آنها در مقام ضابط 
تعیین و تكلیف کنند . رسولی در ادامه گفت: نكته بعد اینكه ضابط قوه قضائیه 
که در حقیقت مجری آرای مقامات قضایی، چه در حوزه پیشگیری و چه در 
حوزه مقابله با جرایم است، علاوه بر اینكه برای اجرای مأموریت ضابط بودن، 
آموزش دیده است، از ابزارها و جوازهای استفاده از اشكال گوناگونی از اعمال 
قدرت قهری نیز برخوردار است. مسئول  یک کلانتری، مأمور سپاه و بسیج، 
مأمور اطلاعات و آنانی که عرض کردم علاوه بر اینكه برای اعمال قانون مجوز 
مقامات قضایی را دارا هستند، برای اعمال نظر مقامات قضایی ابزارهایی از 
قبیل اسلحه، دستبند، اجازه بازداشت و سایر ابزارهای اعمال قوه قهریه را نیز 
دارا هستند. در صورتی که یک خلبان، یک لوکوموتیوران، یک فروشنده پوشاک 
زنانه یا مردانه برخلاف ضابطان قضایی، علاوه بر اینكه آموزش ندیده، نمی توان 

به او یک خواسته حاکمیتی را هم تحمیل کرد.  
تشکیل هیات بررسی ناآرامی های سال گذشته چه پیامی دارد؟

وی در ادامه گفت:  بنابراین فكر می کنم یكی دیگر از دلایل تشكیل این 
کارگروه این بود که آقای رئیس جمهور شاید آسیب شناسانه به این نتیجه رسیده 
است که مجموعه تدابیر شورای عالی امنیت ملی که به طور مثال منجر به فرود 
اضطراری هواپیمای همسر آقای علی دایی شد و نیز اقدامات وزیر کشور در 
شورای امنیت کشور که عمدتا مبتنی بر شیوه ها و روش های سخت افزارانه 
بوده، کافی به مقصود نبوده و یک کارگروه جامع تر به دستور ایشان تشكیل 
شده که این نحوه رفتارها را آسیب شناسی کنند که در آینده اگر با این تهدیدها 
بازرسی های موشكافانه  این رسیدگی ها،  از  برآمده  داده های  بودیم،  مواجه 
و کارشناسانه باعث شود که هم در حوزه پیشگیری و هم در حوزه اجرا دوباره 
روش های آزموده شده مورد استفاده قرار نگیرد. بنابراین تشكیل این کارگروه 
یک امر واضح و بدیهی  است و باید ببینیم چه نتایجی حاصل می شود و این 
نتایج از چه اعتبار علمی و تجربی برخوردار است و در آینده چگونه به مرحله 

اجرا درمی آید؟
رسولی در پاسخ به این سوال که ترکیب این هیئت را چگونه ارزیابی می کنید و 
چقدر می توان به نتایج آن امیدوار بود، گفت:  به طور طبیعی ترکیب هیأت باید 
برگرفته از مسئولان و مراجعی باشد که در دو بخش مستقیم و غیرمستقیم با این 
ناآرامی ها و اعتراضات 7، 8 ماهه مرتب درگیر بودند. اگر بپذیریم که ریشه اصلی 
این اعتراضات برخاسته از تنگناهای طاقت فرسای اقتصادی و معیشتی مردم 
بوده که شاخص هایی مثل نرخ تورم، افزایش قیمت ها، افزایش نرخ بیكاری، 
فرار سرمایه و گسترش خط فقر اثبات کننده این پیش فرض است.  علت دوم 
این نارضایتی ها اعتراض مردم به تحمیل سبک زندگی و مشخصا نوع پوشش 
در حوزه های فرهنگی و اجتماعی است و در مرحله سوم نارضایتی های سیاسی 

بود.
وی تصریح کرد: اگر این سه پیش فرض را بپذیریم، به طور طبیعی اعضایی 
که غیرمستقیم با این مسأله سروکار دارند، مردان اقتصادی دولت، مراجع و 
سیاست گذاران حوزه فرهنگی و کلیت نظام، متولیان امر سیاست داخلی در 
قوای مجریه و قوه قضائیه و تاحدودی هم مجلس به عنوان قانون گذار و ناظر 
است. در بخش دوم، ترکیب این کارگروه باید به طور طبیعی از مراجع و مسئولان 
مستقیم مرتبط با حوزه امنیت باشد  که فرماندهان عالی رتبه نظامی و انتظامی، 
وزیر اطلاعات، وزیر خارجه، به خصوص وزیر کشور، دادستان کل کشور و 
سران قوا هستند و به طور طبیعی اگر ترکیب این کارگروه بخواهد کارآمدی لازم 
را داشته باشد باید اعضا و عناصر متشكل از این دو بخش مراجع و مسئولان 

مستقیم و غیرمستقیم باشند.
آینده  در  و  شود  واقع  مفید  می تواند  کارگروهی  چنین  تشکیل  آیا 

تاثیرگذار باشد ؟
رسولی در پاسخ به این سوال که افكار عمومی با مشاهده اقدامات دیرهنگام 
مسئولان، تصور می کنند اقدامات این چنینی صرفا نمایشی بوده و قرار نیست 
اتفاقی بیافتد. از نظر شما به چه شكل می توان مردم را امیدوار نگه داشت که 
تشكیل چنین کارگروهی می تواند مفید واقع شود و در آینده تاثیرگذار باشد، 
گفت:  مهمترین عاملی که باعث اعتنای مردم به وعده ها، تصمیمات و اقدامات 
مسئولان اداره کشور می شود، وجود یا عدم وجود اعتماد متقابل بین دولت و 
ملت است. دولت به معنای کل حاکمیت است. چنانچه سرمایه اجتماعی 
دولتمردان به معنای مورد اعتماد بودن از منظر افكار عمومی در حد بالایی 
باشد، وجدان عمومی جامعه امیدوارانه به این وعده ها پاسخ می دهد. چنانچه 
مثل شرایط امروز مجموعه دولت از منظر اکثریت ملت کمتر قابل اعتماد باشند، 
به طور طبیعی در این فضای کم یا بی اعتمادی وعده های مسئولان حتی آقای 
رئیس جمهور از سوی افكار عمومی خیلی جدی گرفته نمی شود و در این 

صورت اکثر مردم امیدی هم به کارآمد بودن این وعده ها ندارند.
وی تصریح کرد: بنابراین اگر بپذیریم که امروز 70-80 درصد مردم ایران 
از زندگی اقتصادی، سیاسی و فرهنگی خودشان ناراضی هستند، طبیعتا 
اقداماتی از این دست با توجه به وجود بی اعتمادی و کم اعتبار بودن دولت در 
نزد اکثریت مردم به تنهایی خیلی کارساز نیست. راهكار اصلی این است که 
متولیان اداره کشور با اصلاح سیاستی و اصلاح سیاست های مربوط به اداره 
کشور، از درِ آشتی ملی با ملت وارد شوند و نسبت به کاستن از شكاف بین ملت 
و دولت آغاز کنند. اگر قبل از وعده های اینچنینی از قبیل تشكیل کارگروه که 
جزو وظایف ذاتی آقای رئیس جمهور است، افكار عمومی علائم و نشانه هایی را 
ببینند که نشان دهنده تجدیدنظر در نظام حكمرانی باشد، می تواند امیدی در 

جامعه ایجاد کند. 
رسولی تصریح کرد: به عنوان مثال در آستانه سال نو آقای اژه ای، رئیس  
قوه قضائیه پیشنهادی را تنظیم و موافقت رهبری را هم دریافت کرد که قریب 
به 100 هزار نفر از جمعیت زندانی های کشور مورد عفو قرار گرفتند. این یک 
اقدام عملی است و کسانی که مسائل سیاسی کشور را رصد می کنند، منصفانه 
نسبت به این اقدام، احساس رضایت می کنند و قدردان رئیس قوه قضائیه 
هستند. اما اگر اقدامات امیدوارکننده ای از جنس این مثالی که عرض کردم 
این  تشكیل  مبنی بر  رئیس جمهور  آقای  وعده های  برای  نشود،  پشتیبانی 

کارگروه، تأثیر آنچنانی مترصد نخواهد بود.

حسن رسولی فعال سیاسی اصلاح طلب:  

متولیان اداره کشور از درِ آشتی ملی وارد شوند و شکاف ها را ترمیم کنند 

یک کارشناس مسائل روسیه اظهار کرد: با توجه به نوع نگاه "کلیچدار اوغلو" نامزد ائتلاف ملت و رهبر حزب 
"جمهوری خواه خلق" ترکیه نسبت به روسیه و روابط آنكارا با غرب، مقامات کرملین ترجیح می دهند که بار دیگر 

"رجب طیب اردوغان" به عنوان رئیس جمهور ترکیه انتخاب شود.
شعیب بهمن در گفت وگو با ایسنا در مورد نوع نگاه روسیه به انتخابات ریاست جمهوری ترکیه که روز یكشنبه 24 
اردیبهشت ماه 1402 برگزار می شود، گفت: کلیچدار اوغلو یكی از کاندیداهای اصلی ریاست جمهوری ترکیه و 
رئیس حزب جمهوری خواه خلق دارای یک سنت دیرینه سیاسی در عرصه تعاملات خارجی ترکیه است و بر اساس 

این سنت به عنوان فردی متمایل به غرب شناخته می شود.
وی با بیان اینكه حزب جمهوری خواه خلق  طی سال هایی که در قدرت سیاسی ترکیه مشارکت داشته بر 
گسترش مناسبات با غرب از جمله آمریكا و کشورهای اروپایی تاکید داشته و آن را مفید برای ترکیه می دانسته 
است، افزود: به نظر می رسد پیروزی کلیچدار اوغلو در انتخابات ریاست جمهوری ترکیه باعث خواهد شد که آنكارا 
به سمت غرب سوق داده شود؛ به ویژه با توجه به اینكه در سال های اخیر به واسطه اقدامات اردوغان به عنوان رئیس 
جمهور ترکیه ، روابط آنكارا با غرب بعضا وارد مرحله تنش شده است و ما این تنش را در مقاطعی در روابط ترکیه با 

آمریكا و برخی از کشورهای اروپایی مشاهده کرده ایم.
بهمن همچنین با بیان اینكه از گذشته یكی از دستور کارهای اصلی سیاست خارجی ترکیه ایجاد زمینه برای 
پیوستن به اتحادیه اروپا بوده است ولی در سال های اخیر این سیاست از سوی دولت اردوغان کنار گذاشته شده 
است، ادامه داد: قدرت گیری کلیچدار اوغلو می تواند سیاست خارجی سنتی در ترکیه در ارتباط با تعامل با غرب را 

احیا کند و این موضوع مطلوب روسیه نیست.
این کارشناس مسائل روسیه با بیان اینكه نزدیكی ترکیه به غرب می تواند در همكاری های آنكارا و مسكو خلل 
ایجاد کند، گفت: یكی از دلایلی که در دو دهه گذشته روابط ترکیه با روسیه در حوزه هایی چون اقتصادی افزایش 

پیدا کرده حضور اردوغان در عرصه قدرت در آنكارا بوده است.
بهمن با تاکید بر اینكه گزینه مطلوب برای روسیه در انتخابات ریاست جمهوری ترکیه پیروزی مجدد اردوغان 
است، افزود: در جریان جنگ اوکراین ، ترکیه کمک های قابل توجهی به روسیه ارائه  کرد تا بتواند تحریم های غرب 
را دور بزند ولی در صورتی که کلیچدار اوغلو به پیروزی برسد با توجه به نوع تمایل وی به غرب، رابطه آنكارا و مسكو 

تحت تاثیر قرار می گیرد و ممكن است روسیه در دور زدن تحریم ها مشكل پیدا کند.
این کارشناس مسائل روسیه در پاسخ به این سوال که روسیه برای ماندن اردوغان در قدرت چه امتیازاتی به آنكارا 
داده است؟، گفت: چندی پیش شاهد راه اندازی نیروگاه هسته ای "آک کویودر" ترکیه با سخنرانی رجب طیب 
اردوغان و ولادیمیر پوتین بودیم، سوخت مورد نیاز این نیروگاه توسط روسیه تامین شد و درواقع به اعتقاد بسیاری از 
تحلیلگران، این موضوع یک نوع  دادن امتیاز از سوی کرملین به اردوغان محسوب می شود و ممكن است متناسب 
با شرایط، کرملین بخواهد امتیازات دیگری را در صورت نیاز به اردوغان برای ماندن در قدرت و پیروزی در انتخابات 

ارائه کند.

یک کارشناس مسائل روسیه پاسخ داد:

چرا »پوتین« خواهان پیروزی »اردوغان« در انتخابات است؟
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هر کس عملش او را عقب بیندازد، 
نسبش ]حَسَبَش[ او را شتابان نَبَرد.

یکشنبه -24 اردیبهشت ماه 1402 - سال بیست وششم- شماره 5726

نهج البلاغة : الحكمة ٢٣

آیین افتتاحیه نمایشگاه آسمان اقتدار پیش ازظهر روز شنبه 23 اردیبهشت با 
حضور رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه و جانشین فرمانده نیروی هوافضای 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و شماری از مسئولان کشوری ، لشكری استانی 

در باغ موزه انقلاب و دفاع مقدس قم افتتاح شد.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

توانمندی موشکی ایران قابل مذاکره نیست
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم دراین مراسم با اشاره برپایی نمایشگاه 
آسمان اقتدار»نمایشگاه دستاوردها و توانمندی های نیروی هوافضای سپاه« در 
قم گفت: این نمایشگاه نشانه ای از قدرت نظام اسلامی و اراده جوانان مومن و 

با استعداد ایرانی است.
آیت الله سید هاشم حسینی اظهارداشت :خدا را شاکر هستیم که در نظام 
مقدس اسلامی جوانان و نیروهای نظامی ما موفق به کسب این توانایی های 
شگرف شدند. دبیر شورای عالی حوزه های علمیه با اشاره برپایی نمایشگاه 
آسمان اقتدار»نمایشگاه دستاوردها و توانمندی های نیروی هوافضای سپاه« در 
قم گفت: این نمایشگاه نشانه ای از قدرت نظام اسلامی و اراده جوانان مومن و 

با استعداد ایرانی است.
عضو مجلس خبرگان رهبری اظهارداشت: در دنیای کنونی جنگ، جنگ اراده 
هاست و کشوری می تواند در جهان حرف برای گفتن داشته باشد که در بعد 

نظامی و بازدارندگی توان قوی و الهام بخشی داشته باشد.
امام جمعه قم ادامه داد: ویژگی نیروهای مسلح و جمهوری اسلامی تلفیق 
قدرت و توانایی تجهیزات پیشرفته نظامی با باور عمیق دینی و معنویت است که  
سبب ایجاد قدرت و توان بی نظیری شده است. وی با تأکید بر اینكه توانمندی 
موشكی ایران قابل مذاکره نیست، اظهار داشت: هیچگاه کشوری توانمندی های 
خود را در اختیار دیگران قرار نمی دهد، ما مستقلًا برای خودمان تصمیم  می گیریم 

و اجازه دخالت بیگانگان را نخواهیم داد.
فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قم:

انقلاب اسلامی با تمام مؤلفه های خود در حال پیشرفت است
فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قم نیز دراین مراسم گفت: انقلاب 
اسلامی با تمام مولفه ها و اهداف مشخص شده در حال پیشرفت و فتح قله های 
تعیین شده است. سردار محمدرضا موحد بیان داشت: باید متناسب با هر دوره 

ابزار و تجهیزات مورد نیاز برای حفظ استقلال، امینت و اقتدار ملی فراهم آید.
بودن،  پیشرفته  اینكه  بیان  (با  )ع  ابیطالب  بن  علی  امام  سپاه  فرمانده 
غیروابستگی و بروز بودن سه ویژگی مهم اقتدار نظامی در هر دوره ای است، 
گفت: تجهیزات پیشرفته و نیروهای مومن و مقتدر مهمترین مولفه های قدرت 
بازدارندگی نظام اسلامی است. وی ادامه داد: برغم تحریم بی سابقه، عملیات  
روانی شبانه روزی، تهاجم فرهنگی، ترور، لشكرکشی به منطقه و جنگ ترکیبی، 
انقلاب اسلامی ایران به همراه جبهه مقاومت اسلامی در مسیر روبه رشدی قرار 
دارد. فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب علیه السلام استان قم تصریح کرد:هر 
کدام از فتنه و توطئه های اجرا شده علیه جمهوری اسلامی برای زمین گیر کردن 
یک  کشور قدرتمند کافی بود اما به مدد امدادهای الهی، توطئه های دشمنان ابتر 
مانده است. وی با تاکید بر اهمیت مقاومت اسلامی در پیشرفت و توفیقات ملی، 
بیان کرد: در حالی دشمنان طی فتنه اخیر، آرزوی نابودی نظام اسلامی را در 
سر می پروردند که امروز معادلات کاملا تغییر کرده و ورق به نفع جبهه مقاومت 

اسلامی برگشته است.
جانشین فرمانده نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی:

توان هوافضای سپاه پاسداران هیچ وابستگی به خارج ندارد
جانشین فرمانده نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی نیزدراین 

مراسم  با بیان اینكه توان و تجهیزات هوا و فضا هیچ وابستگی به خارج ندارد، 
گفت: قدرت و پیشرفت های این بخش با هدایت های مقام معظم رهبری 
بدست آمده است. سردار سید مجید موسوی در آیین افتتاحیه نمایشگاه 
آسمان اقتدار »دستاوردها و توانمندی های نیروی هوافضای سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی« در باغ موزه انقلاب و دفاع مقدس قم، بیان کرد: یكی از 
اهداف مهم این نمایشگاه جهاد تبیین و بیان بخشی از توانمندی های شگرف 

نیروی هوافضای سپاه است.
جانشین فرمانده نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ادامه داد: 
نیروی هوا فضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی بر اساس منویات رهبری معظم 
انقلاب، اصل شكل گیری هندسه قدرت در تراز انقلاب اسلامی را در حال پیاده 
سازی کردن است. سردار موسوی اضافه کرد: بخش عمده ای از توانمندی های 
نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در عرصه موشكی با راهبرد، 

ترسیم مسیر و هدایت های مقام معظم رهبری بدست آمده است.
جانشین فرمانده نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به 
وجود جوانان مومن و متبحر در عرصه هوافضا، اظهار داشت: سیر پیشرفت در 
حوزه موشكی ایران به قدری رسیده که امروز توانایی نقطه زنی برای موشک های 

ایران کاملا فراهم شده و برد موشكی نیز تا 2 هزار کیلومتر رسیده است.
وی اضافه کرد: در عرصه پهپادی نیز با استفاده از دانش بومی، قابلیت های 

بردهای مختلف و مداومت در پرواز و تنوع در ساخت پهپادها رسیده ایم.
سردار موسوی عنوان کرد: نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
عرصه پدافندی نیز به ترکیبی از تجهیزات هشدار و شناسایی دشمن در برد بیش 

از هزار کیلومتر به همراه سامانه های مختلف دست یافته است.
جانشین فرمانده نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی بیان کرد: 
برغم اینكه عرصه دفاعی جزو پیچیده ترین حوزه های دانشی است  و سرریز 
این دانش سبب توسعه و رشد سایر عرصه های صنعتی می شود، اما جمهوری 
اسلامی با اطمینان کامل از توانمندی های داخلی به توان بومی سازی قابل 

توجهی رسیده و هیچگونه وابستگی را در این عرصه به خود راه نداده است.
وی گفت: بدلیل بومی بودن تجهیزات و فناوری های نیروی هوا فضای سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی، متناسب با توانایی و ویژگیهای دشمنان، سلاح های 
مورد نیاز ساخت و ضمن تبدیل نقطه قوت دشمن به نقطه ضعف شان، قدرت 

بازدارندگی ویژه ای نیز بوجود آمده است.
اظهار  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  هوافضای  نیروی  فرمانده  جانشین 
داشت: دشمن به قابل احترام بودن توان نظامی و بازدارندگی ایران اذعان دارد 

و قدرت دفاعی ما برای آنها باور پذیر و واهمه آمیز شده است.

با حضور آیت الله حسینی بوشهری صورت گرفت؛

افتتاح نمایشگاه »آسمان اقتدار« توانمندی های نیروی هوافضای سپاه 
اكونومیست: بحران انرژی بیشتر از كرونا در اروپا تلفات گرفت

نشریۀ اقتصادی اکونومیست: به دنبال قطع صادرات گاز روسیه به اروپا قیمت گاز گران شده، هرچند الان 
قیمت ها در سراسر این قاره کاهش یافته اما قیمت داخلی برق و گاز در مقایسه با دو سال قبل به ترتیب 69 و 
145 درصد افزایش یافته است. قیمت بالای انرژی می تواند به قیمت جان انسان ها تمام شود. مقامات اروپایی 
مردم را از گرم کردن مناسب خانه منصرف می کنند اما زندگی در شرایط سرد، خطر مشكلات قلبی و تنفسی 
را افزایش می دهد. در فاصله نوامبر 2022 تا فوریه 2023، 149 هزار نفر در 28 کشور اروپایی جان خود را 
از دست دادند که به معنای افزایش 7.8 درصدی است. نزدیک به 60 هزار مرگ مربوط به کروناست. شرایط 
آب وهوایی هم بر تعداد این مرگ ومیرها تاثیر گذاشته و بیشترین مرگ ومیر در کشورهایی ثبت شده که افزایش 
هزینه های سوختِ بیشتری داشته اند. تخمین می زنیم که افزایش قیمت حدود 0.10 یورو در هر کیلووات 
ساعت با رشد حدود 2.2 درصدی مرگ ومیر هفتگی یک کشور ارتباط داشته است؛ یعنی اگر قیمت برق در 

زمستان گذشته مانند سال2020 بود مدل ما انتظار داشت 68 هزار مرگ کمتر در سراسر اروپا را اتفاق بیفتد.

درگیری »محافظ« خواننده »سلام فرمانده« با سرباز راهور؟ 
ابوذر روحی، خواننده سرود سلام فرمانده با حضور در فرماندهی انتظامی شهرستان شاهین شهر و میمه، 
ضمن دلجویی از مامور پلیس راهور، از وی عذر خواهی کرد. به گزارش پایگاه خبری پلیس؛ در پی بر گزاری 
مراسم جشن تكلیف دختران مدارس ابتدایی، پلیس راهور شهرستان اقدام به اجرای طرح ترافیكی و اعمال 
محدودیت کرده بود که در حین اجرای طرح، خودروی مجری برنامه که قصد ورود به محدوده طرح را داشت، 
توسط مامورین با ممانعت مواجه شد. در پایان مراسم و هنگام ترکِ محل، یكی از سرنشینان خودرو در مواجهه 
مجدد به عامل پلیس راهور مستقر پرخاش کرد که با حضور عوامل انتظامی حاضر در محل، موضوع مدیریت 

شد. 

سفیر احتمالی ایران در عربستان كیست؟
احتمالًا »علیرضا عنایتی« مدیرکل خلیج فارس وزارت امور خارجه به عنوان سفیر جدید تهران در ریاض 
معرفی شود. وی اردیبهشت 1393 عهده دار سفارت ایران در کویت بود و ابتدای سال 1398 به عنوان مدیرکل 
خلیج فارس وزارت امور خارجه منصوب شد. عنایتی پیش از این در مذاکرات بین ایران و عربستان در بغداد نیز 
نقش فعالی داشته است. گزینه دیگری که به عنوان سفیر احتمالی ایران در عربستان مطرح می شود، »ناصر 

کنعانی« سخنگوی فعلی وزارت امور خارجه است.

سرعت افزایش دما در ایران 2 برابر میانگین جهانی
رئیس سازمان هواشناسی کشور گفت :روند گرمایش فعلی زمین در 10 هزار سال گذشته بی سابقه است. 
میانگین افزایش دما در ایران با سرعتی دو برابر روند جهانی پیش می رود.با کاهش قابل توجه انتشار گازهای 
گلخانه ای، دمای سالانه میانگین جهانی می تواند به دو درجه سانتیگراد یا کمتر محدود شود. در 30 سال 
گذشته روند افزایش دما، کاهش بارش، افزایش تبخیر و افزایش خشكسالی در کشور به علت تغییرات اقلیمی 

رخ داده که تبعات زیست محیطی، اقتصادی و اجتماعی داشته است.

درخت انجیر معابد 500 ساله كیش از بین رفت! 
درخت انجیر معابد 500 ساله کیش که یک اثر گردشگری بود بر اثر هَرَس غیراصولی از بین رفت.سرپرست 
معاونت گردشگری منطقه آزاد کیش گفت :نگاه فضای سبزی به این اثر گردشگری و هَرَس غیراصولی باعث از 
دست رفتن ارزش گردشگری این درخت شد.با مواد نگهدارنده خاصی از این درخت مواظبت می شد. عاملین 

این اقدام به تخلفات اداری معرفی می شوند.

كمبود ۷0 هزار نیروی پرستاری در كشور
دکتر عباس عبادی معاون پرستاری وزارت بهداشت ضمن تشریح جزئیات استخدام پرستاران در آزمون 
جدید این وزارتخانه و با اشاره به معضل کمبود پرستار در کشور، گفت: نزدیک به 70 هزار نفر کمبود نیروی 

پرستاری در تمام بخش ها وجود دارد تا به عدد استاندارد مورد نیاز در این بخش برسیم.

تابستان گرمتر اما پاییز پربارش؛ ره آورد اال نینو« برای ایران
احد وظیفه رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشكسالی با اشاره به حرکت جریان »لانینا« به سوی 
»ال نینو« و وارد فاز خنثی شدن این جریان گفت: از جمله تاثیرات این جریان دور پیوند بر آب و هوای ایران می 
تواند آغاز پاییز به هنگام و بارش های مناسب و البته تابستانی گرم تر از سال گذشته باشد  البته این پیش بینی 

در حال حاضر قطعی نیست.

سرپرست مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم خبرداد:

۶ فوتی بر اثر غرق شدگی طی سال گذشته 
سرپرست مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشكی استان قم گفت: در سال گذشته متأسفانه 6 فوتی ناشی 

از غرق شدگی داشتیم که همگی بیرون از شهر قم بوده اند
عزت اله بهزادی نیا سرپرست مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشكی قم در گفت وگو با خبرنگاران به ارائه 
گزارش آماری از مأموریت های غرق شدگی در سال 1401 پرداخت و اظهار داشت: تعداد مصدومین غرق شدگی 

در سال گذشته 16 مورد بوده است که از این تعداد 5 مددجو درون شهری و 11 مورد بیرون شهری بوده است.
وی  افزود: 5 مورد از مددجویان در غرق شدگی های درون شهری به مراکز درمانی منتقل شده اند و سه مورد 

از مددجویان بیرون شهری درمان در محل، دو مورد انتقال به مراکز درمانی و 6 مورد نیز متأسفانه فوت شده اند.
 وی بیان کرد: میانگین سنی کل مددجویان در سال 1401، بیست سال بوده است که از این تعداد 15 مورد 
مرد، یک مورد زن، 13 مورد ایرانی، 3 مورد غیر ایرانی و تعداد غرق شدگان زیر 20 سال یازده مورد و بالای بیست 
سال 5 مورد بوده است.  بهزادی نیا افزود: 4 مورد غرق شدگی در محدوده دستجرد، 2 مورد مربوط به محدوده 
کهندان و  هر یک از محدوده های کرمجگان، طایقان، امامزاده عبدالله، محدوده قمرود و بوستان جوان یک مورد 

غرق شدگی در سال گذشته داشتند.
به گفته سرپرست مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشكی قم یک مورد از غرق شدگی های سال گذشته در 
اردیبهشت ماه، 5 مورد تیرماه، دو مورد مردادماه، سه مورد شهریورماه، دو مورد مهرماه، یک مورد آذرماه و دو مورد 

نیز در اسفندماه اتفاق افتاده است.
امسال 4 مورد غرق شدگی داشتیم ولی فوتی  نداشتیم

وی در ادامه با ارائه آمار مأموریت های غرق شدگی از ابتدای فروردین ماه تاکنون در سال جاری عنوان کرد: 
تعداد مصدومین غرق شدگی امسال 4 مورد بوده که همه این موارد  بیرون شهری بوده و هیچ کدام در درون 
شهر قم اتفاق نیفتاده است.  سرپرست مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشكی قم مطرح کرد: یک مورد 
از مدد جویان در غرق شدگی های بیرون شهری در محل حادثه درمان و سه مورد دیگر نیز به مراکز درمانی 
منتقل شده اند. بهزادی نیا اظهار داشت: میانگین سنی کل مددجویان امسال 8 سال بوده که از این تعداد چهار 
مورد مرد، سه مورد ایرانی و یک مورد غیر ایرانی بوده است؛ در واقع میانگین سنی مددجویان در سال جاری زیر 

بیست سال چهار مورد بوده است.
 وی در پایان خاطرنشان کرد: همه مصدومین غرق شدگی از ابتدای فروردین ماه تاکنون در سال جاری مربوط 

به اردیبهشت ماه بودند و در این رابطه، در فروردین ماه هیچ موردی مشاهده نشده است.
 

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف احتکار بیش از 9 تن آرد
فرمانده انتظامی استان از کشف احتكار بیش از 9 تن آرد در این استان خبر داد. 

سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر احتكار آرد در یک انبار در استان، 
موضوع در دستور کار مأموران اداره نظارت بر اماکن پلیس امنیت عمومی استان قرار گرفت.

وی افزود: مأموران ضمن هماهنگی با مقام قضائی استان با همراهی نمایندگان جهادکشاورزی و بازرسی کل 
استان به محل مورد نظر اعزام و 235 کیسه آرد 40 کیلویی به وزن 9 تن و 400 کیلوگرم را کشف کردند.

فرمانده انتظامی استان قم خاطر نشان کرد: در نهایت انبار موصوف پلمب و پرونده در این رابطه تشكیل شد.
کشف بیش از 100 کیلوگرم تریاک از یک کامیون

فرمانده انتظامی استان  دربخش دیگری از سخنان خود از کشف بیش از 100 کیلوگرم تریاک از یک دستگاه 
کامیون و دستگیری دو نفر در این رابطه خبر داد  .سردار میرفیضی اظهارداشت: در اجرای طرح ایست و بازرسی 
مقطعی ماموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم در محورهای ورودی استان و با همكاری واحد سپكا پلیس 

مبارزه با مواد مخدر فراجا، به یک دستگاه کامیون مشكوک و آن را متوقف کردند.
وی افزود: در بازرسی صورت گرفته 106 کیلوگرم تریاک در قالب پوشش بار هندوانه بالفاف کشف و دو نفر در 
این رابطه دستگیر شدند. سردار میرفیضی تصریح کرد: نهایتاً متهمان به همراه پرونده متشكله برای انجام مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد:

کشف 3تن مرغ گرم تنظیم بازاری از یک واحد قطعه بندی 
مدیرکل تعزیرات حكومتی استان قم گفت : بیش از 3 تُن مرغ گرم تنظیم خانوار از یک واحد قطعه بندی در 

شهرک شكوهیه قم، کشف و ضبط شد.
مهدی ریاضی اظهارداشت: طی گشت مشترک تعزیرات به همراه بازرسان سازمان جهاد کشاورزی در بازرسی 
از شرکت های فرآورده گوشتی مقدار 3 هزار و 300 کیلوگرم مرغ تک نایلونی تنظیم بازار خانوار به ارزش 2 میلیارد 

و 409 میلیون ریال از یک واحد قطعه بندی در شهرک شكوهیه قم کشف و شناسایی شد.
وی افزود: محموله مكشوفه بلافاصله جهت عرضه در شبكه توزیع خانوار در سطح استان تحویل سازمان جهاد 
کشاورزی استان گردید و برای فرد خاطی نیز پرونده ای تشكیل و جهت رسیدگی به تعزیرات حكومتی استان 

ارسال شد.

مدیر منطقه یک شهرداری قم خبرداد:

رشد ۶7 درصدی بودجه منطقه یک 
مدیر منطقه یک شهرداری قم با بیان رشد 67 درصدی بودجه سال 1402 
این منطقه گفت: بودجه منطقه یک در سال جاری به 3 هزار و 868 میلیارد 

ریال رسیده است.
مجید محمدرضاخانی با بیان رشد 67 درصدی بودجه سال 1402 منطقه 
یک نسبت به بودجه مصوب سال گذشته، افزایش رضایتمندی شهروندان، 
زائرین و مجاورین کریمه اهل بیت)س( را از دغدغه های مدیریت شهری دانست 
توزیع عادلانه  با در نظر داشتن  و جامع  برنامه ریزی مدون  و اظهار داشت: 

خدمات از اولویت های پروژه های شهری است.  
به منظور  محروم  محلات  و  شهر  مرکزی  بافت  به  ویژه  توجه  وی،  گفته  به 
دسترسی به میانگین خدمات سطح شهر و محرک توسعه، ایمنی و تاب آوری 
شهری، توسعه فضای سبز، توسعه پروژه های هوشمندسازی در شهر به منظور 
تسهیل ارائه خدمات، مدیریت هزینه در شهرداری با در نظر گرفتن بودجه 
جاری، اهتمام به بهره برداری از پروژه هایی که در سالیان گذشته آغاز گردیده 
و استفاده از ظرفیت درآمد پایدار و بازآفرینی شهری محورهای اصلی بوده که از 

آن ها به عنوان سرفصل های بودجه سال جاری یاد می شود.
مدیر منطقه یک شهرداری قم اضافه کرد: اعتبار 1000 میلیارد ریالی در 
بخش توسعه و نگهداری معابر و آب های سطحی، اصلاح و بهسازی خیابان 
شیخ احمد قمی، اصلاح انهار کشاورزی سطح منطقه، خرید و نصب تجهیزات 
ترافیكی منطقه، احداث بیست متری جنب اداره پست، جدول گذاری و اصلاح 
و  پیاده روسازی  انهار، لكه گیری و درزگیری آسفالت معابر، روکش آسفالت، 
بودجه  زمان بندی  برنامه  بر اساس  اصلاح هندسی معابر سطح منطقه که 
مصوب در دستور کار است. وی خاطرنشان کرد: توسعه و نگهداری فضاهای 
سبز منطقه با اعتباری بالغ بر 358 میلیارد ریال در قالب احداث فاز دو بوستان 
رضوان و احداث بوستان الزهرا)س(، احداث بوستان های محله ای، خرید و 
نصب مبلمان پارکی، ادامه برنامه جداسازی آب خام از آب شرب شهری، تعمیر 
و بهسازی آب نماهای سطح منطقه، اجرای شبكه روشنایی بوستان های منطقه 
و مناسب سازی معابر بوستان ها از پروژه های سال جاری حوزه فضای سبز در 

منطقه یک پیش بینی گردیده است .
به گفته رضاخانی، در بخش خدمات شهری ضمن انجام خدمات جاری این 
واحد در نظافت و پاکیزگی معابر، برنامه های توسعه ای با رویكرد ارتقاء بهداشت و 
سلامت منطقه با اهداف نورپردازی و زیباسازی معابر شهری، احداث چاه های 
جذبی، رنگ آمیزی جداول ، اجرای نقاشی دیواری و تعمیر و نصب پل های 

تقاطع ها و معابر با 100 میلیارد ریال اعتبار برنامه ریزی شده است .
وی با بیان حفظ و نگهداری محورهای فرهنگی و تاریخی و احداث ساختمان 
فرهنگی دروازه شهدای ری و احداث زمین های بازی در بوستان های هاشمی 
و معلم را از برنامه های رشد سرانه های فرهنگی ورزشی و گردشگری منطقه 
دانست و ابراز کرد: اعتبار این بخش در بودجه سال جاری بیش از 70 میلیارد 
ریال است. مدیر منطقه یک شهرداری از شاخص ترین بخش پروژه های سال 
جاری به بحث تملک املاک با اعتباری بالغ بر 2 هزار و 140 میلیارد ریال اشاره 
کرد و از گام های اساسی پیشبرد اهداف این بخش که نیازمند تعامل و همكاری 
شهروندان و حمایت های مجموعه مدیریت استان است و اولویت این بخش را 

اتمام پروژه ای سال های گذشته بر اساس برنامه های پیش بینی شده دانست .
وی ادامه داد: تملک پارکینگ منطقه یک، تملک خیابان شهدای دروازه ری، 
تملک فاز چهار عمار یاسر، تملک بلوار پیامبر اعظم )ص( ، تملک ایستگاه های 
مترو، تملک فضای سبز مسجد چهارمردان و تملكات باغات و فضای سبز 
منطقه از پروژه های کلان منطقه در راستای بهبود عبور و مرور شهری و توسعه 

فضای سبز منطقه یک در سال جاری است.

سرپرست سازمان آتش نشانی شهرداری قم خبر داد:

انجام ۱۰7۶4 عملیات آتش نشانی
 در سال گذشته

سرپرست سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: در سال 
گذشته در مجموع 10 هزار و 764 عملیات توسط عوامل سازمان آتش نشانی و 

خدمات ایمنی شهرداری قم انجام گرفت.
،علی زندیه در گفت وگویی مأموریت های عملیاتی آتش نشانی در سال 1401 
را موردتوجه قرار داد و اظهار داشت: در سال گذشته در مجموع 10 هزار و 764 
عملیات توسط عوامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم انجام 
گرفت. وی هزار و 814 مورد این عملیات ها را مربوط به حریق دانست و افزود: 
هزار و 509 مورد حادثه و 7 هزار و 441 مورد خدمات ایمنی نیز در سال 1401 
صورت گرفت. سرپرست سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم 
خاطرنشان کرد: در مجموع این تعداد عملیات ها، 3 هزار و 542 نفر توسط 
عوامل آتش نشانی نجات پیدا کرده اند. وی یكی از ویژگی های آتش نشانی قم 
در سطح کشور را زمان رسیدن به محل حوادث برشمرد و یادآور شد: متوسط 
این زمان در قم 4 دقیقه بوده که این زمان با توجه به استانداردهای جهانی و 

کشوری، آمار خوبی به حساب می آید.

توسط شهرداری قم انجام می شود؛

اجرای دور جدید آموزش رفتارهای 
ترافیکی در مدارس

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: آموزش رفتارهای 
ترافیكی به دانش آموزان در دستور کار واحد آموزش سازمان ترافیک قرار دارد.

حسین شعبان زاده با اعلام خبر اجرای دور جدید آموزش های رفتار ترافیكی 
در مدارس، اجرای مجموعه برنامه های آموزشی بخصوص برای پایه های ابتدایی 

را دارای اثرات بلندمدت عنوان کرد.
این  در  داد:  ادامه  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  سازمان  مدیرعامل 
دوره های کوتاه آموزشی که با مشارکت پلیس راهور استان در حال برگزاری 
است؛ به نسبت سن مخاطبین، موضوعات مختلف ترافیكی شامل آشنایی با 
تابلوها و علائم، رعایت موارد ایمنی در خودرو، روش های ایمن تردد در خیابان و 

.. به دانش آموزان آموزش داده می شود.
وی با اشاره به استقبال خوب مدارس از این طرح، اولویت اجرا را در مدارس 
مقاطع ابتدایی اول و دوم عنوان کرد و افزود: آموزش پایه به دانش آموزان 
مفیدتر و اثربخشی طولانی مدت را در پی خواهد داشت و البته در سازمان 
ترافیک نسبت به موضوع آموزش، حساسیت و برنامه ریزی خوبی صورت 
گرفته که این دوره ها شامل رانندگان خودرو و موتور سیلكت ها هم خواهد بود. 
شعبان زاده حضور و برگزاری دوره آموزشی توسط اتوبوس فرهنگ شهروندی 
سازمان ترافیک مخصوص راکبین موتورسیكلت را نیز در این خصوص ارزیابی 

کرد.
 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم ؛

دوربرگردان حادثه خیز در قم 
جمع آوری می شود

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: دوربرگردان حادثه خیز در محور بلوار 
آیت الله حكیم با اخذ مصوبه شورای ترافیک استان قم جمع آوری خواهد شد.

عباس حلوایی زاده در گفت وگویی اشاره به تكمیل پروژه میدان نماز، اظهار 
کرد: این پروژه بدون برگزاری مراسم افتتاحیه در اختیار شهروندان قرار گرفت.

وی از گلایه های مردمی درخصوص دوربرگردان مقابل ریل سابق راه آهن در 
بلوار آیت الله حكیم خبرداد و افزود: متاسفانه به دلیل تتخلفات رانندگی توسط 

برخی از شهروندان شاهد تصادفات متعددی در این دوربرگردان بودیم.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: باتوجه به اینكه در این 
مسیر دو دوربرگردان دیگر نیز وجود دارد، با اخذ مصوبه شورای ترافیک استان 
قم در پنج شنبه گذشته، طی یكی دو روز آینده این دوربرگردان جمع خواهد 

شد.

آگهی مزایده - نوبت اول

موضوع مزایده : اجاره  استخر سرپوشیده مجموعه ورزشی تفریحی کارگران استان قم 
مجموعه ورزشی و تفریحی کارگران استان قم در نظر دارد موضوع مزایده فوق الذکر را با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق برگزاری مزایده 

و برابر ضوابط قانونی به یكی از افراد حقیقی و حقوقی واجد صلاحیت و شرایط به شرح ذیل واگذار نماید.
الف - شرح مختصر:

اجاره یكساله  استخر چند منظوره  مجموعه ورزشی و تفریحی کارگران استان قم
ب - برآورد قیمت ، مدت و محل اجرای اجاره :

برآورد قیمت استخر سرپوشیده  شامل :پارکینگ اختصاصی و درب ورودی مجزا  ، لابی ، اتاق مدیریت ، رختكن و کفشداری ، استخر 
سرپوشیده  ) اصلی و کودکان (  ، سونای بخار و خشک ، جكوزی ،حوضچه آب سرد، سرویس های بهداشتی و حمام ها ،سالن بدنسازی و 
بوفه بصورت اجاره با قیمت پایه ماهیانه 320.000.000 ریال به مدت یک سال شمسی، محل استخر : قم، جاده قدیم قم، تهران، بعد 

از هلال احمر، روبروی پمپ بنزین البرز، مجموعه ورزشی تفریحی کارگران استان قم
ج-مبلغ تضمین شرکت در مزایده ونحوه پذیرش شرایط پیشنهادی:

10 درصد قیمت پیشنهادی یک سال اجاره به یک از روش های ذیل:
1- ضمانتنامه معتبر بانكی به نفع مجموعه ورزشی و تفریحی کارگران استان قم تحت عنوان سپرده تضمین شرکت در مزایده استخر سر 
پوشیده مجموعه ورزشی و تفریحی کارگران استان قم نزد بانک های معتبر که مدت اعتبار تضمین فوق باید حداقل 3 ماه پس از تاریخ افتتاح 

پیشنهادها بوده و برای نه ماه دیگر قابل  تمدید باشد و علاوه بر آن ضمانت نامه های بانكی  باید فرم های مورد قبول تنظیم گردد.
2- واریز فیش بانكی به شماره حساب  14046210  )جاری همراه( به نام  هیئت امناء مجموعه ورزشی و تفریحی کارگران استان قم واریز 

گردد:
د - شرایط شرکت مزایده :

1- التزام و اعتقاد به نظام جمهوری اسلامی ایران ، قانون اساسی و تابعیت ایران.
2- عدم سوء پیشینه کیفری و اعتیاد به مواد مخدر و نداشتن سوء شهرت در جامعه ورزشی.

3- تآهل ، تعهد و برخورداری از توانمندی مالی و مدیریتی لازم.
4- ارائه اسناد و مدارک جهت احراز صلاحیتهای فردی ، ورزشی ، فنی و اخلاقی لازم.) داشتن سابقه مدیریت استخر، تأسیسات و حسن 

اجراء تعهدات در قراردادهای قبلی(
5- پیشنهاد دهندگان می توانند از تاریخ انتشار آگهی تا روز  شنبه مورخ  06 /03 /1402 با هماهنگی رئیس مجموعه ازمكان مذکور 

بازدید نمایند.
م - آدرس مزایده گزار و محل دریافت و تحویل اسناد مزایده :

 قم ، جاده قدیم قم ، تهران ، بعد از هلال احمر ،روبروی پمپ بنزین البرز ،جنب اداره کل تعاون ،کار و رفاه اجتماعی استان قم ، دبیرخانه 
مجموعه ورزشی و تفریحی کارگران استان قم - آقایان سجادی ، غفاریان تلفن 02536162135-02536162134.

ه - زمان و مهلت دریافت اسناد مزایده :
 از اول وقت اداری روز یكشنبه 24 /02 /1402  لغایت پایان وقت اداری روز شنبه 06 /03 /1402.

جهت دریافت اسناد ، ارائه کارت شناسایی معتبر با معرفی نامه مهر و امضا شده از پیشنهاد دهندگان الزامی است.
و - آخرین مهلت تحویل اسناد :

 پایان وقت اداری روز شنبه 06 /03 /1402
ی – زمان و نحوه بازگشایی پاکت ها : 

زمان بازگشایی پاکت ها روز یكشنبه 07 /03 /1402 ساعت 09:00 صبح.
حضور پیشنهاد دهندگان در جلسات کمیسیون مزایده با ارائه کارت شناسایی معتبر و یا معرفی نامه کتبی آزاد و اختیاری می باشد.

مزایده با حضور حداقل یک پیشنهاد دهنده حقیقی و یا حقوقی واجد صلاحیت و شرایط در مزایده دارای رسمیت بوده و خللی در برگزاری 
مزایده ایجاد نخواهد نمود.

مجموعه ورزشی ، تفریحی کارگران استان قم در انتخاب یا رد پیشنهاد تام الاختیار بوده و شرکت در مزایده برای شرکت کننده 
هیچگونه حقی ایجاد نمی کند .

در صورت اعلام برنده نفرات اول یا  دوم  از سوی مجموعه ورزشی ، تفریحی کارگران استان قم و عدم انعقاد قرارداد در موعد مقرر 
مبلغ تضمین شرکت در مزایده برندگان نفر اول یا دوم به نفع مجموعه فوق ضبط خواهد شد. 

سایر شرایط در اسناد مزایده درج گردیده است.

مجموعه ورزشی ، تفریحی كارگران استان قم

شماره: 110/402/03
تاریخ: 23 /1402/02


